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Jako malou vzpomínku na první ko-
munální volby po sametové revoluci 
jsme si pro vás připravili fotografii čle-
nů zastupitelstva obce z tzv. prvního 
volebního období (1990–1994). Zleva 
sedící: Anna Hrozková, Marie Fialová, 
Marie Hanáková, Miloslav Bělohou-
bek, zleva stojící: Jan Pražan, Jaroslav 
Vlasák, Václav Demek, Ladislav Šustr, 
František Vykouřil, Jiří Dudák, Jan Král.

Na další fotografii můžete vidět 
složení zastupitelstva obce, ve 
kterém bylo ukončeno volební 
období 2010–2014. Zleva sedící: 
Leona Bímová, František Kroutil, 
Marie Šťastná, zleva stojící: Jiří 
Dudák, Ladislav Dvořák, Josef 
Hrazdíra, Metoděj Dudák, Pavel 
Oborný, Vladimír Blaženka, Zde-
něk Jurczek, Miroslav Homola.

A na poslední fotografii si můžete prohlédnout členy nového zastupitelstva obce,  
které bylo zvoleno pro volební období 2014–2018. Zleva sedící: Kateřina Umlášková,  
Leona Bímová, František Kroutil, Pavla Chovancová, Marie Fialová, zleva stojící:  
Martin Kočí, Josef Hrazdíra, Pavel Oborný, Petr Gabrhel, Jiří Dudák, Miroslav Homola.
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Vážení sousedé,
velmi si vážím to- 

ho, že vám mohu 
z  tohoto místa po-
přát krásný adventní 
a  vánoční čas. Mnozí 
z nás si přiznávají, že 
advent už nedokáží 

prožít jako přípravu na Vánoce, a  na-
konec ani svátky narození Krista už 
nejsou tím, čím dřív bývaly. Ale proč to 
svádíme na moderní dobu a  uspěcha-
nost času? Je jen na nás, jestli z tohoto 
koloběhu budeme chtít sami vystoupit. 
I  v  Telnici se totiž odehrává množství 
krásných adventních tradic, ke kterým 
vás srdečně zveme. Ať už jsou to ranní 
roráty s krásnými zpěvy a symboly oče-
kávaného příchodu světla, mikulášská 
setkání pro děti, nebo (předvánoční) 

Zastupitelstvo obce Telnice schvaluje:
–  Dohodu o ukončení smlouvy ze dne 

1. 1. 2010 o  nájmu obecních po-
zemků p. č. 1265/1, 1265/2, 1265/3 
a  1266 v  k. ú. Telnice u  Brna s  Marií 
Grundovou ke dni 31. 10. 2014.

–  Smlouvu o nájmu obecních pozemků 
p. č. 1265/1, 1265/2, 1265/3 a  1266 
v  k. ú. Telnice u  Brna s  Fridrichem 
Jiřím za nájemné ve výši 482 Kč roč-
ně (0,40 Kč/m2) s účinností od 1. 11. 
2014.

–  Kupní smlouvu na nákup pozemků p. 
č. 658/3 a p. č. 1080/96 v k. ú. Telnice 
u Brna za cenu 4 575 Kč.

–  Kupní smlouvu na nákup pozemku 
s  p. č. 1080/97 v  k. ú. Telnice u  Brna 
za cenu 9 855 Kč.

–  Návrh uplatnit předkupní právo na 
část pozemku p. č. 965/1 v k. ú. Telnice 
u Brna zařazeného mezi plochy OV.

–  Návrh, aby firma STRABAG, a. s., 
uvedla místní komunikaci (ulička na 
Masarykově náměstí) do původního 
stavu na náklady stavby „Zpevněné 
polní cesty k. ú. Telnice u Brna“.

–  Nájemní smlouvu na pronájem ordi-
nace praktického lékaře v nové budo-
vě MŠ se společností MediClinic, a. s.

–  Spisový a skartační řád.
–  Obecní dotace na 4Q 2014.
–  Návrh na vypuštění rybníka v průbě-

hu měsíce října 2014.

adventní koncert, nová tradice vánoč-
ního stromu na Masarykově náměstí, 
vánoční mše svatá ve farním kostele, 
možnost prohlídky kostelního bet-
léma, vánoční koncert aj. Nic z  toho 
nám ale nenahradí skutečně prožité 
Vánoce uvnitř našich rodin a  domovů 
či přátelská setkání s  lidmi, na které 
jsme se těšili. Pokud by se v Telnici na-
šli lidé, kteří by se v tento čas cítili osa-
mělí, nabízím jim opět svou návštěvu  
(tel.: 725 33 00 44). 

Vám všem přeji nejen klidně prožitý 
adventní a vánoční čas, ale i vše dob-
ré do příštího roku. Velmi se mi líbí 
citát anglického spisovatele Charlese  
Dickense: „Budu slavit Vánoce ve svém 
srdci a snažit se je tam udržet celý rok.“ 
Kéž by se nám to všem podařilo.

František Kroutil, váš starosta

–  Text článku o  činnosti obce v  končí-
cím volebním období, který byl uve-
řejněn v  říjnovém vydání Telnického 
zpravodaje.

–  Realizaci stavby „Příčné zpomalovací 
prahy Telnice“ za podmínek nabídnu-
tých firmou Sekanina-Sevud.

–  Opravu místní komunikace (lokální 
opravy děr vozovky) podél potoka 
na pozemku p. č. 542/1 v k. ú. Telnice 
u Brna.

–  Doporučení nově zvolenému zastu-
pitelstvu obce zabývat se v  ulicích 
V  dědině a  Palackého navržením 
zóny 30, tj. plošným zklidněním do-
pravy (opatření stavebního charak-
teru).

–  Smlouvu o  poskytnutí podpory ze 
Státního fondu životního prostředí 
ČR na akci „Preventivní povodňová 
ochrana pro obec Telnice“.

–  Návrh na uhrazení faktur firmy 
Enorm, a. s., za realizaci veřejného 
osvětlení podél chodníku na ulici 
Draha k  Bentelu – cena 146  250  Kč 
bez DPH a  v  areálu bytovek na ulici 
Hliníky – cena 50 900 Kč bez DPH.

–  Nákup energií na Českomoravské ko-
moditní burze Kladno a  nezbytnou 
výpověď stávajících smluv s dodava-
teli energií (plyn a elektřina).

–  Geometrické plány na dělení obecní-
ho pozemku p. č. 987/7 v  k. ú. Telnice 

ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY
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u Brna a obecních pozemků p. č. 663/2 
a  1080/33 v  k. ú. Telnice u  Brna a  vy-
věšení záměru na  prodej obecních 
pozemků p. č. 663/5 a  1080/99 v  k. ú. 
Telnice u Brna na úřední desce.

–  Návrh na uzavření dotační smlouvy na 
rekonstrukci rybníka s  krajským úřa-
dem s tím, že obec požádá o prodlou-
žení termínu dokončení stavby a  vy-
účtování dotace do konce roku 2015.

Zastupitelstvo obce neschvaluje:
–  Nabídku pojišťovny Kooperativa na 

zahrnutí skelní výplně autobusových 
zastávek do pojistné smlouvy obce.

FK

KOMPLETNÍ VÝSLEDKY VOLEB DO ZASTUPITELSTVA OBCE
Ve dnech 10.–11. října 2014 se kona-

ly v Telnici komunální volby. Přinášíme 
vám kompletní přehled výsledků voleb 
do zastupitelstva obce Telnice. 

Statistiky: 
počet registrovaných voličů: 1208
  počet odevzdaných  
úředních obálek: 789
počet platných hlasů:  788
volební účast:  65,31 %

VÝSLEDKY  VOLEB DO ZASTUPITELSTVA OBCE TELNICE PODLE JEDNOTLIVÝCH KANDIDÁTŮ

VÝSLEDKY VOLEB DO ZASTUPITELSTVA OBCE TELNICE  
PODLE JEDNOTLIVÝCH VOLEBNÍCH STRAN  

Název volební strany Počet   % ze všech Počet
 hlasů hlasů mandátů

Sportovci obce Telnice 1 068 14 1
Křesť. demokr. unie-Čs. str. lid. (KDU-ČSL) 3 346 43,86 6
TOP 09   866 11,35 1
T-Parlament   950 12,45 1
„T.J. SOKOL TELNICE“   636  8,34 1
Česká str. sociálně demokrat. (ČSSD)   763 10 1

OÚ Telnice

Zvolení kandidáti – noví zastupitelé  

 Příjmení a jméno  Název Věk Počet 
kandidáta volební strany  hlasů

Kroutil František KDU-ČSL 36 541
Dudák Jiří Ing. KDU-ČSL 63 348
Gabrhel Petr Mgr. KDU-ČSL 39 327
Chovancová Pavla KDU-ČSL 38 326
Fialová Marie KDU-ČSL 67 292
Kočí Martin Ing. KDU-ČSL 35 272
Bímová Leona Mgr. Sportovci obce Telnice 46 249
  Umlášková Kateřina Mgr. DiS. T-Parlament 28 199
Oborný Pavel Ing. „T.J. SOKOL TELNICE“ 41 166
Homola Miroslav Ing. ČSSD 55 155
Hrazdíra Josef Ing. TOP 09 40  99

Další kandidáti podle počtu získaných hlasů 

 Příjmení a jméno  Název Věk Počet 
kandidáta volební strany  hlasů

Slezáková Veronika KDU-ČSL 23 273
Jaša Václav KDU-ČSL 47 272
Dudák Metoděj JUDr. KDU-ČSL 65 239
Burková Ludmila KDU-ČSL 63 233
Blažková Marie KDU-ČSL 56 223
Blaženka Vladimír Sportovci obce Telnice 45 204
Sobotková Lenka Bc. ČSSD 35 131
Hanuš Jan T-Parlament 24 120
Ondráček Pavel T-Parlament 27 109
Langer Adam Sportovci obce Telnice 29 108
Hrazdíra Jiří Bc. TOP 09 43  98
  Sklenář Marek Ing. Bc. MBA Sportovci obce Telnice 38  96
Blažek Václav TOP 09 30  93
Králová Jana TOP 09 48  93
Strakatý Aleš ČSSD 42  89
Oborná Šárka „T.J. SOKOL TELNICE“ 41  88
Donovalová Iva Ing. „T.J. SOKOL TELNICE“ 35  88
Dvořák Ladislav Sportovci obce Telnice 49  85
Králová Dominika Bc. TOP 09 27  78
Müller Petr T-Parlament 25  77

  Příjmení a jméno Název  Počet 
kandidáta volební strany Věk hlasů

Střihavka Milan „T.J. SOKOL TELNICE“ 43 76
Holátová Věra T-Parlament 21 72
Demek Adam T-Parlament 30 72
Výletová Simona TOP 09 36 71
Bartek Ivo Ing. TOP 09 55 70
Konečná Kateřina T-Parlament 20 70
Jahoda Milan RNDr. TOP 09 50 67
Ondráčková Eva T-Parlament 24 67
Slovák Jiří TOP 09 45 66
Dvořák Pavel TOP 09 54 66
Demek Jakub TOP 09 20 65
Ondráčková Veronika T-Parlament 25 63
Sobotka Tomáš ČSSD 38 63
Gregorovič Jiří Sportovci obce Telnice 48 62
Kubíček Michal Ing. Sportovci obce Telnice 27 61
Bím David Sportovci obce Telnice 27 60
Jochman Karel ČSSD 63 56
Strakatý Bronislav ČSSD 45 56
Střihavka Viktor T-Parlament 18 55
Jahoda Josef Sportovci obce Telnice 65 52
Sedlák Zdeněk ČSSD 63 52
Michellerová Pavlína Sportovci obce Telnice 39 48
Šrot Ivo T-Parlament 26 46
Civín Jiří ČSSD 60 44
Klimeš Petr Sportovci obce Telnice 39 43
Toužín Petr „T.J. SOKOL TELNICE“ 37 43
Šillerová Jiřina „T.J. SOKOL TELNICE“ 44 42
Hostěradská Martina ČSSD 43 42
Polášek Pavel ČSSD 59 40
Holčapková Patricie „T.J. SOKOL TELNICE“ 44 37
Přerovský Jiří ČSSD 71 35
Šafář Petr „T.J. SOKOL TELNICE“ 37 34
Formánková Lenka „T.J. SOKOL TELNICE“ 43 22
Sekanina Ivo Mgr. „T.J. SOKOL TELNICE“ 44 21
Šafářová Zdeňka „T.J. SOKOL TELNICE“ 32 19
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KOMPLETNÍ VÝSLEDKY VOLEB DO SENÁTU

OKRSKOVÁ VOLEBNÍ KOMISE

Ve dnech 10.–11.  
a  17.–18. října 2014 se 
konaly v  Telnici a  celém 
volebním obvodu Vyš-
kov, kam Telnice patří, 
senátní volby. Senátorem 
za tento obvod byl zvo-
len Ing. Ivo Bárek (ČSSD). 

Statistiky v I. kole: 
počet registrovaných voličů:  1208
volební účast (v %):  44,87
počet vydaných úředních obálek:  542
počet platných hlasů:  491 
Statistiky ve II. kole: 
počet registrovaných voličů:  1208
volební účast (v %):   18,13
počet vydaných úředních obálek:  219
počet platných hlasů:  215

U příležitosti letošních komunálních 
a  senátních voleb pracovala okrsková 
volební komise v  tomto složení: zapi-
sovatelka Michaela Langerová (jmeno-
vána starostou obce), předseda komise 
Jan Dudák (nominován za ČSSD), mís-
topředsedkyně Jana Gargulová (nomi-
nována starostou obce), členové: Tereza 
Klanicová (nominována za T-Parlament), 

Jiří Hrazdíra ml. (nominován za TOP09), 
Štefan Chovanec (nominován za KDU-
-ČSL), Bohumila Mutlová (nominována 
starostou obce) a František Zavadil (no-
minován starostou obce), Kateřina Jed-
ličková (nominována starostou obce). 
Pro druhé kolo voleb byli Kateřina Jed-
ličková, Štefan Chovanec, Tereza Klani-
cová a  Jiří Hrazdíra nahrazeni Martou 

Klanicovou a  Evou Rožnovskou. Z  dů-
vodu rozdílné náročnosti druhého kola 
stačilo dodržet minimální počet členů, 
který byl stanoven na šest. Děkujeme 
všem členům okrskové volební komise 
za dobře odvedenou práci. Pokud se 
situace nezmění, další volby můžeme 
očekávat zhruba až za dva roky.

 Obecní úřad Telnice

Výsledky voleb do Senátu Parlamentu ČR v Telnici   

Příjmení a jméno kandidáta Volební Počet hlasů Počet hlasů
 strana  I. kolo II. kolo
Šigut Zdeněk PhDr. Mgr. Ph.D., MPH TOP+STAN 87 X
Bárek Ivo Ing. ČSSD 146 91
Koudelka Zdeněk Ing. arch. KSČM 25 X
Celý Roman Bc. DiS. KDU-ČSL 151 124
Zůna Pavel Ing. MSS., Ph.D. ANO 2011 82 X

Celkové výsledky voleb do Senátu Parlamentu ČR ve volebním obvodu „Vyškov“

Příjmení a jméno kandidáta Volební Počet hlasů Počet hlasů
 strana  I. kolo II. kolo
Šigut Zdeněk PhDr. Mgr. Ph.D., MPH TOP+STAN 5 238 X
Bárek Ivo Ing. ČSSD 15 155 11 023
Koudelka Zdeněk Ing. arch. KSČM 5 181 X
Celý Roman Bc. DiS. KDU-ČSL 10 244 9 687
Zůna Pavel Ing. MSS., Ph.D. ANO 2011 9 115 X

OÚ Telnice

ROZHOVOR S MICHAELOU LANGEROVOU
Michaela Langerová pracovala od listopadu 2013 do října 2014 jako 

webmaster a správce haly na obecním úřadě (s finanční podporou Úřa-
du práce). Již v květnu 2014 byla jmenována starostou obce zapisovatel-
kou okrskové volební komise v Telnici pro Evropské volby, znovu si tuto 
roli zopakovala u říjnových komunálních a senátních voleb. 

n   Tušila jsi po svém nástupu na obecní 
úřad, že tě bude čekat mj. i práce zapiso-
vatelky volební komise?

Ne, skutečně ne. Ale jsem ráda, že 
jsem si tuto práci mohla vyzkoušet, 
protože je to pro mě další zkušenost do 
života a  pokud bude zájem, ráda zase 
pomůžu.

n   Do role zapisovatelky jsi byla doslo-
va vhozena jako „do vody“…

Určitě ano. Od počátku jsem cítila 
velkou odpovědnost, abych všech-
no správně připravila a  na nic se 
nezapomnělo. Díky nízké účasti vo-
ličů při evropských volbách jsem 
měla možnost se tuto práci relativně 
v  klidu naučit, což se mi hodilo při  
komunálních a  senátních volbách,  

kde jsme naopak měli situaci výrazně  
složitější.

n   Čím byly komunální a senátní volby 
pro tebe a volební komisi složitější?

 Už tím, že se konaly dvoje volby najed-
nou. Navíc nám tiskárna dodala část vo-
lebních lístků chybně vytištěných a  my 
jsme si tohoto samozřejmě nevšimli při 
roznášce, protože tato chyba se proje-
vila pouze na jedné straně hlasovacího 
lístku. Museli jsme roznášet lístky všem 
lidem znovu a opravdu ve velké časové 
tísni. Velká část zaměstnanců obecního 
úřadu dokázala během jednoho dne 
všech 1208 volebních obálek nachystat 
a  společně roznést do schránek, aby-
chom stihli lhůty dané volebním záko-
nem. Za to bych jim chtěla poděkovat.

n   Dostali jste za úkol důsledně infor-
movat voliče o problémech s neplatný-
mi volebními lístky. Jak na to reagovali 
lidé a nakolik byli o této komplikaci in-
formováni?

 Neměli jsme jistotu, kdo si s  sebou 
do volební místnosti přinesl správné 
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a  kdo chybně vytištěné volební lístky. 
Každého člověka jsme na to upozorňo-
vali a  nabízeli mu popřípadě správně 
vytištěné hlasovací lístky. Překvapilo 
nás, že téměř všichni voliči o  této ne-
příjemnosti věděli a jsem ráda, že se ve 
volební urně nevyskytl z tohoto důvo-
du žádný neplatný hlas. Navštívila nás 
kvůli tomu také kontrola Městského 
úřadu Šlapanice – s  dobrým výsled-
kem, dokonce jsme dostali od nich 
i malou pochvalu.

n   Nicméně následné počítání voleb-
ních výsledků (v prvním termínu voleb) 
bylo tentokrát poměrné dlouhé.

Je to tak. Jednak k  volbám v  prvním 
termínu přišlo poměrně dost voličů, ale 
také jsme museli počítat velké množství 

preferenčních hlasů a  vůbec kontrolo-
vat platnost každého hlasovacího lístku. 
Z  minulých komunálních voleb si pa-
matuji, že jsme i tehdy výsledky počítali 
docela dlouho a to nás tehdy bylo ještě 
o jednoho člověka více. Jsou to nejsloži-
tější volby a pro naši obec nejdůležitější, 
proto není dobré podceňovat pečlivost 
při sčítání výsledků. Čas sčítání se pro-
táhl i kvůli tomu, že se oproti minulým 
komunálním volbám ještě navíc sčítaly 
výsledky voleb senátních.

n   Složení okrskové volební komise 
bylo tentokrát poměrně mladé. Jaká 
panovala po celou dobu vaší činnosti 
atmosféra?

Atmosféra byla velmi přátelská, ač-
koliv se někteří teprve tady seznámili. 

V prvním kole senátních voleb jsme se 
prakticky nezastavili, v  druhém kole 
nám voliči svou nízkou účastí dali pří-
ležitost k  bližšímu seznámení. Nebýt 
této volební komise, tak jsem s  ně-
kterými lidmi asi ani nepřišla do  kon-
taktu, i  když žijeme všichni v  jedné 
vesnici. Dobrou práci určitě odvedl 
předseda komise Jan Dudák i  místo-
předsedkyně Jana Gargulová, kteří mi 
hodně pomáhali. Chtěla bych všem 
členům komise poděkovat za vynika-
jící spolupráci, protože všechno na-
konec proběhlo velice hladce a  bez  
problémů.

Za   rozhovor   i   dosavadní   spolupráci  
děkuje 
  František Kroutil

ZASTUPITELSTVO ZVOLILO STAROSTU A MÍSTOSTAROSTKU 
Na ustavujícím zasedání Zastupitel-

stva obce Telnice, kterého se v pondělí 3. 
listopadu 2014 kromě 11 zvolených za-
stupitelů zúčastnili i  zástupci veřejnosti, 
byli zvoleni představitelé obce pro další 
volební období (2014–2018). Ještě před 
tím však všichni členové zastupitelstva 
složili slib zastupitele. Starostou obce 
se stal František Kroutil, jedinou mís-
tostarostkou Pavla Chovancová (oba za 
KDU-ČSL). Obě pozice jsou uvolněné. Ve 
všech případech bylo hlasování zastupi-

telů jednomyslné. Oproti minulému vo-
lebnímu období byl snížen stav místosta-
rostů ze dvou na jednoho. Starosta obce 
František Kroutil poděkoval za dosavadní 
velmi dobrou spolupráci oběma před-
chozím místostarostům, Vladimíru Bla-
ženkovi a  Ing. Jiřímu Dudákovi. Starosta 
i místostarostka děkují za podporu a těší 
se na další spolupráci s telnickými obča-
ny. Členy nového zastupitelstva obce se 
stali tito telničtí občané (v pořadí podle 
abecedy): Mgr. Leona Bímová (za Spor-

tovce obce Telnice), Ing. Jiří Dudák (za 
KDU-ČSL), Marie Fialová (za KDU-ČSL), 
Mgr. Petr Gabrhel (za KDU-ČSL), Ing. 
Miroslav Homola (za ČSSD), Ing. Josef 
Hrazdíra (za TOP09), Pavla Chovanco-
vá (za KDU-ČSL), Ing. Martin Kočí (za 
KDU-ČSL), František Kroutil (za KDU-
-ČSL), Ing. Pavel Oborný (za TJ Sokol 
Telnice) a  Mgr. Kateřina Umlášková, 
DiS. (za T-Parlament). Fotografie no-
vého zastupitelstva se nachází na druhé 
straně obálky tohoto zpravodaje. FK

OBECNÍ ANKETA PROBĚHNE V LEDNU A ÚNORU 2015 

PLATBA POPLATKU ZA DOMOVNÍ ODPAD PRO ROK 2015

Obec Telnice ve spolupráci se členy T-
-Parlamentu uskuteční obecní anketu, 
která bude zjišťovat názory občanů na 
současný stav obce i  její budoucnost 
a  připravované plány. Každý z  občanů 
se má právo vyjádřit anonymně, a  po-
moci tak své obci stanovit strategii pro 
nové volební období. Spolu s  vyplně-
ním tohoto anketního dotazníku bude 
probíhat dobrovolný sběr dat pro obec-
ní informační systém, kterým bychom 
vás chtěli včas informovat o  situacích, 
které se vás osobně týkají (varování 
před plánovaným přerušením dodávky 
elektrického proudu, vody, upozornění 

na veřejná projednávání témat, která se 
týkají vaší ulice, důležité informace, kte-
rých byste si nemuseli všimnout apod). 

Vyplnění obecní ankety bude tedy 
probíhat na samostatném listu a  je 
zcela anonymní. Dobrovolný sběr kon-
taktních dat pro obecní informační 
systém bude probíhat odděleně od 
obecní ankety na samostatném listu. 
Účast v této anketě je samozřejmě zce-
la dobrovolná. Děkujeme každému, 
kdo se do ní jakkoliv zapojí. Informace 
takto získané pomohou obci rozvíjet 
se směrem, který můžete touto an-
ketou také částečně ovlivnit. Jména 

a fotografie všech anketních spolupra-
covníků budou zveřejněna na interne-
tových stránkách obce, na obecních 
nástěnkách, zahájení obecní ankety 
bude také ohlášeno obecním rozhla-
sem. Termín zahájení je předběžně 
stanoven na 15. ledna 2014. Děku-
jeme za vaši spolupráci. Vyhodnocení 
tohoto anketního dotazníku proběh-
ne ve spolupráci s MAS Za humnama, 
která ze získaných dat pořídí obci dů-
ležitý strategický a rozvojový materiál. 
O  výsledcích ankety budete po jejich 
vyhodnocení informováni. 

František Kroutil, starosta obce

V době uzávěrky tohoto čísla Telnic-
kého zpravodaje ještě nebylo zřejmé, 
v jaké výši bude pro rok 2015 stanoven 
poplatek za domovní odpad. Tuto in-
formaci získáte z  přiloženého letáčku, 
na kterém získáte informace o úhradě 

tohoto poplatku v  Telnici. Důležité je 
zdůraznit, že osvobozené od placení 
poplatku jsou děti, které se v  daném 
roce narodí (tzn., že za dítě naroze-
né v  lednu 2015 nemusí rodiče platit 
v roce 2015 žádné poplatky za svoz ko-

munálního odpadu). Obec připravova-
la vydání nové obecně závazné vyhláš-
ky, která je uveřejněna na fyzické i elek-
tronické úřední desce (www.telnice.cz). 
Její účinnost započne 1. lednem 2015 
a  upozorňujeme zvláště na povinnost 
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  VYMÁHÁNÍ POHLEDÁVEK ZA POPLATKY ZA SVOZ  
KOMUNÁLNÍHO ODPADU

 Jak již bylo dříve avizováno, začala 
obec Telnice vymáhat své pohledávky 
za nezaplacené poplatky za svoz ko-
munálního odpadu. Z větší části se jed-
ná o dlužníky za více než jedno období, 
tedy opakující se neplatiče. Všichni byli 
několikráte slušným způsobem vyzvá-
ni k úhradě a upozorněni na to, že ne-
placením poplatků porušují obecní vy-
hlášku. Současně je třeba říci, že není 
přijatelné, aby drtivá většina občanů, 

kteří poctivě poplatky platí, měla na 
tyto nezodpovědné osoby doplácet 
(skrze obecní rozpočet). Obecní úřad 
má právo vymáhat své pohledávky za 
nezaplacenými poplatky formou sráž-
ky ze mzdy či využít služeb např. exe-
kutora. Své právo využije tak, jak bylo 
dříve (již více než před rokem) uvede-
no. V  tuto chvíli se již několik případů 
srážky ze mzdy podařilo uskutečnit, 
další pokračují. Každý, kdo z jakýchko-

liv důvodů nemůže poplatek za svoz 
komunálního odpadu uhradit, se může 
obrátit s  žádostí o  pomoc na obecní 
úřad. Důvody mohou být různé: na-
příklad sociální situace jednotlivce či 
rodiny, dále také dlouhodobé bydlení 
v sociálním zařízení, domově důchod-
ců apod. Každým takovým případem 
se pak zabývá zastupitelstvo obce Tel-
nice. Děkujeme za pochopení.

Obecní úřad Telnice

rodičů platit tyto poplatky i  za své  
děti. 

Úhrady poplatku můžete provádět 
buď bezhotovostním příkazem na účet 
č. 5821641/0100 (jako variabilní sym-
bol uveďte číslo popisné svého domu), 
anebo v hotovosti v úředních hodinách 
(po, st, čt: 8–18 hod.) na obecním úřadě 
od 12. ledna 2015. Do 31. ledna 2015 
bude poplatky vybírat pouze místosta-
rostka Pavla Chovancová, po 31. lednu 

2014 také paní účetní Vladimíra Navráti-
lová. V každém případě prosím vyplň-
te tiskopis vložený do tohoto čísla Tel-
nického zpravodaje: při bezhotovostní 
platbě ho vhoďte do poštovní schránky 
obecního úřadu. Poplatek za pevný do-
movní odpad je povinna uhradit každá 
osoba trvale hlášená v Telnici, i občané 
s  úřední adresou na obecním úřadě 
v Telnici, dále cizinci s trvalým pobytem 
v  obci Telnice. Taktéž upozorňujeme  

některé občany na poplatek za psa, 
příp. i na úhradu nájemného z obecních 
pozemků.

Ještě jednou upozorňuji na vložený 
leták do tohoto vydání zpravodaje, na 
kterém naleznete všechny aktuální a po-
třebné informace k  provedení platby 
poplatku za svoz domovního odpadu. 
Děkujeme všem poctivým lidem za to, že 
své obecní poplatky řádně a včas platí. 

František Kroutil, starosta obce

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU
ZASTUPITELSTVO PODPOŘILO 
ZÓNU 30 V ULICÍCH V DĚDINĚ 
A PALACKÉHO 

Ve čtvrtek 18. září 2014 se v zasedací 
místnosti uskutečnilo setkání obyvatel 
ulice Palackého a  V dědině s  odborní-
ky z  brněnského Centra dopravního 
výzkumu, Ing. Pavlem Tučkou a  Ing. 
Pavlem Skládaným. Tématem byla do-
pravní bezpečnost v  těchto dvou uli-
cích a návrh nového moderního řešení, 
které by mohlo vyřešit současné palčivé 
problémy. Hlavním tématem byla va-
rianta vytvoření tzv. „zóny 30“ v  obou 
ulicích tak, aby se současně vyřešilo jak 
parkování, tak i snížená rychlost průjez-
du vozidel. Po delší diskusi se nakonec 
účastníci setkání shodli na podpoře to-
hoto projektu s tím, že toto řešení bude 

navrženo zastupitelstvu obce Telnice. 
To se sešlo v pondělí 6. října 2014, aby 
závěry z tohoto setkání projednalo a za-
stupitelé tuto variantu podpořili. V tuto 
chvíli se připravuje konkrétní nabídka 
na zpracování projektové dokumentace 
k tomuto řešení. Případným schválením 
a  objednáním dokumentace se bude 
zabývat nové zastupitelstvo. Děkujeme 
všem, kteří do diskuse jakkoliv přispěli.

OBEC OHLÁSILA VYPUŠTĚNÍ 
OBECNÍHO RYBNÍKA 

Obec Telnice s  předstihem ohlásila 
vypuštění rybníka Městskému úřadu 
Šlapanice, Povodí Moravy, Hasičské-
mu záchrannému sboru i  Rybářskému 
sportovnímu klubu Telnice v  termínu 
18. října až 15. listopadu 2014. K defini-

tivnímu vypuštění rybníka došlo v úterý 
28. října 2014. Současně obec Telnice 
podepsala dotační smlouvu s  Jihomo-
ravským krajem na finanční podporu 
200 000 korun pro realizaci rekonstruk-
ce rybníka a zároveň požádala o odklad 
termínů realizace projektu na příští rok. 
Spuštěním samotné rekonstrukce i vol-
bou rozsahu se bude zabývat teprve 
nové zastupitelstvo obce. O dalším po-
stupu vás budeme informovat.

OBEC VYDALA STOLNÍ KALENDÁŘ 
A VÁNOČNÍ POHLEDNICI 

Po zhruba dvouměsíční přípravě byl 
vydán obecní stolní kalendář pro rok 
2015. Do jeho přípravy se kromě obce 
Telnice zapojila tradičně fotografka Ve-
ronika Klesalová a  výtvarnice Martina 
Hostěradská. Kalendář vyšel nákladem 
500 ks a  je prodáván za výrobní cenu 
85 korun na obecním úřadě – do vy-
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prodání zásob. I letos v něm naleznou 
občané krásné historické i  současné 
fotografie obce, informaci o  svozu 
komunálního odpadu, přehled všech 
očekávaných kulturních, společen-
ských a sportovních akcí v příštím roce, 
ale nově třeba také zajímavá telnic-
ká výročí. Důležitým bodem přípravy 
kalendáře je také podklad ze schůz-
ky, která se uskutečnila 9. října 2014 
– tedy ze setkání zástupců místních 
spolků a  organizátorů, při kterém byl 
proveden sběr termínů aktivit v  naší 
obci pro příští rok. I  přesto se samo-
zřejmě může stát, že termíny někte-
rých akcí budou operativně změněny 
např. v  závislosti na počasí apod. Dě-
kujeme všem, kteří se na přípravě ka-
lendáře podíleli, za dobrou spolupráci. 
Současně obec Telnice nabízí krásnou 
vánoční pohlednici s PF 2015, kterou 
namalovala také Martina Hostěradská. 
Cena činí 5 korun.

POKRESLENÁ AUTOBUSOVÁ 
ZASTÁVKA

V noci z  neděle 5. října na pondělí 
6. října 2014 došlo rukou neznámé-
ho pachatele k  pokreslení autobuso-
vé zastávky u  základní školy. Použita 
byla pravděpodobně klasická tužka 
a  napsány byly poměrně nesrozumi-
telné „předvolební nápisy“. Obecní za-
městnanci zastávku znovu vymalovali, 
v noci ze 6. na 7. října se však objevil 
zase nový obrázek. Věříme, že se ne-
známý pachatel už dostatečně umě-
lecky vyřádil, takže už nám zastávku 
zachová v čistém stavu. Pokud se bude 
znovu jeho činnost opakovat, bude 

nezbytné nasazení moderní sledovací 
techniky, která další poškozování za-
stávky jistě zaznamená.

POSLEDNÍ ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA

Pondělí 6. října 2014 se stalo posled-
ním dnem, kdy spolu zasedli při zasedá-
ních zastupitelstva obce Telnice zastu-
pitelé z  volebního období 2010–2014. 
Po krátkém pracovním programu byla 
na řadě společná večeře v  restauraci 
U  Laštůvků. Jako poděkování obdrže-
li členové zastupitelstva pamětní list 
a  drobné upomínkové předměty s  lo-
gem obce Telnice. 

ZLATÝ POTOK ZASÁHLA NEZNÁMÁ 
ROPNÁ LÁTKA 

Podle informace, kterou nám posky-
tl správce toku Říčka (Zlatého potoku) 
i pracovník VAS, byl večer 6. října 2014 
zasažen Zlatý potok neznámou rop-
nou látkou. Za pomoci norných stěn se 
v noci podařilo hlavní část látky zachy-
tit. Na místě zasahovali hasiči, dorazila 
i  Policie ČR. S ohledem na to, že u  so-
kolnického viaduktu byla 7. října 2014 
ráno zaznamenána pěna, je pravděpo-
dobné, že znečištění připlulo do Telnice 
z  míst proti směru proudu nad tímto  
mostem.

MUDR. MARTIN KRAL  
ORDINUJE V OBVYKLÝCH ČASECH

MUDr. Martin Kral oznamuje, že or-
dinace praktického lékaře je otevřena 
v  obvyklých ordinačních hodinách: 
v  úterý a  ve čtvrtek vždy od 7.30 do 
12.00 hod., a  to v  nové ordinaci, která 
sídlí v  nedávno otevřené budově ma-
teřské školy na Palackého ulici.

OMLUVA
V  souvislosti s  otevřením ordinace 

praktického lékaře v  nové budově MŠ 
Telnice se provoz ordinace ještě chvíli 
po jeho spuštění ladil. Týkalo se to pře-
devším moderního systému vytápění. 
Jelikož ten nešel vyzkoušet v  létě (jed-
noduše proto, že funguje automatizo-
vaně, jen když se venku ochladí), nasta-
lo skutečné testování topného systému 
až v prvních dnech a týdnech provozu 
ordinace. Proto se některým pacientům 
i pracovníkům ordinace omlouváme za 
mírně studenější podmínky na začátek. 
Děkujeme za pochopení. P. S. Součas-
ně v  reakci některých starších občanů 
zakoupila obec do ordinace 4  polštáře 
k moderním židlím. 

NOVÁ ORDINACE PRO DĚTI 
A DOROST VE ŠLAPANICÍCH 

Ordinace praktického lékaře pro děti 
a dorost MUDr. Ivety Svobodové ozna-
muje: Vážení občané, od 1. října 2014 
se ve Šlapanicích v prostorách zdravot-
ního střediska otevřela nová ordinace 
praktického lékaře pro děti a  dorost 
MUDr. Ivety Svobodové. Bližší informa-
ce o ordinaci i ordinační době získáte na 
www.pediatr-slapanice.cz.

OSVĚTLENÍ HŘBITOVA JIŽ 
DOSLUHUJÍCÍ ZASTUPITELSTVO 
NEŘEŠILO 

V průběhu září se na webových strán-
kách obce uskutečnila anketa k záměru 
osvětlení telnického hřbitova. Návrh na 
osvětlení podali sami občané. Nicméně 
vzhledem k tomu, že se jedná o investici 
v řádech desítek tisíců korun a také ne-
panovala shoda na realizaci tohoto zá-
měru, zastupitelé nakonec nehlasovali 
a rozhodli se přenechat toto rozhodnutí 
již novému složení zastupitelstva obce.

OPRAVENY SCHODY  
U „VOJENSKÝCH BYTOVEK“

Zedník Zdeněk Špánek za pomoci 
obecních zaměstnanců provedl oprav-
du dvou betonových schodišť na ve-
řejném prostranství u  bývalých „vojen-
ských bytovek“ (ulice Hliníky). Na zou-
falý stav jednotlivých schodů už delší 
dobu upozorňovali místní občané. Panu 
Špánkovi děkujeme za spolupráci, věří-
me, že takto opravené schody budou 
(nejen v  zimním období) pro všechny 
uživatele bezpečnější.

VIDEOZÁZNAM Z CÍFERSKÝCH 
HODŮ K DISPOZICI

Obec Cífer doručila obci Telnice 
dvoudílný DVD záznam z  cíferských 
hodů, resp. z  návštěvy našich občanů 
v Cíferu. Pokud by měl kdokoliv zájem 
o kopii z  tohoto videozáznamu, může 
se ozvat na obecním úřadě u Kateřiny 
Jedličkové – tel.: 544 224 410. Náklado-
vá cena činí 30 korun (za dvě DVD). 
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NA OBECNÍM DVOŘE JE 
MOŽNÉ ODEVZDÁVAT DOMÁCÍ 
POTRAVINÁŘSKÝ OLEJ 

Obec Telnice ve spolupráci s  KTS Eko-
logie, s. r. o., zavedla novou službu pro 
své občany: od nynějška je možné na 
obecním dvoře odevzdat (vylít) zbytky 
potravinářského oleje z domácnosti, kte-
ré by občané neměli jak jinak zlikvidovat. 
Speciální sud na olej je občanům Telnice 
k dispozici v době otevření sběrného mís-
ta na obecním dvoře, tedy ve středu od 15 
do 17 hodin, v sobotu od 10 do 12 hodin.

M. LANGEROVÁ A J. HANUŠ 
UKONČILI ZAMĚSTNÁNÍ NA OÚ

Michaela Langerová pracovala spo-
lu s  Janem Hanušem na obecním úřadě 
s podporou Úřadu práce v projektu „Praxe 
pro mladé do 30 let“. Michaela se starala 
především o  internetové stránky obce, 
o  správu sportovní haly a  vypomáhala 
také s  administrativními a  organizační-
mi úkoly. Úkolem Jana Hanuše bylo pře-
devším organizační zvládnutí obecních 
oslav a  srazu rodáků, vypomáhal také 
s  dalšími organizačními činnostmi, s  ar-
chivací a skartací v archivu obecního úřa-
du. Oběma kolegům děkuji za skvělou 
spolupráci a  mohu potvrdit, že v  tomto 
případě byly peníze z  Evropského soci-
álního fondu, které rozděluje Úřad práce 
ČR zaměstnavatelům, užity velmi dobrým 
způsobem. Myslím, že se oba kolegové 
mnoho věcí naučili, ale především obci ve 
spoustě věcí prospěli, pomohli realizovat 
řadu důležitých projektů a jejich vykona-
ná práce je za nimi rozhodně viditelná. 
Hodně štěstí v dalším profesním životě! 

TELNICKÝ VYSTŘIHOVACÍ BETLÉM 
V PRODEJI

Telnická výtvarnice Martina Hostěrad- 
ská se pustila do netradičního zadání 
a  výsledek je tradičně úžasný! Tentokrát 
si za předlohu vzala telnický kostelní bet-
lém, který namalovala sobě vlastní výtvar-
nou technikou a  zbytek už zařídil grafik 
a  tiskárna. Vy sami se můžete přesvědčit 
o tomto krásném díle a zakoupit si jej pod 
vánoční stromeček, vašim dětem, vnu-
kům. V dnešním světě si můžete v obcho-
dě koupit cokoliv. I vystřihovacích betlé-
mů je celá řada. Ale jen jeden je ten telnic-
ký. Prodejní cena tohoto betléma činí 50 
korun a je k dispozici do vyprodání zásob 
na obecním úřadě. Za spolupráci na tom-
to mimořádném projektu děkujeme otci 
Ladislavu Kozubíkovi a  manželům Marii 
a Vladimírovi Královým a samozřejmě sa-
motné autorce Martině Hostěradské.

Tiskařský šotek se občas vkrade do 
míst, kde jej člověk nerad vidí, stalo se 
to i nám, a proto znovu uvádíme tabul-
ku starostů a  místostarostů v  období 
po sametové revoluci. Chyba se vlou-
dila do období 1990–1994, kdy byl mís-
tostarostou Jiří Dudák, nikoliv Jaroslav 
Vlasák. Panu Vlasákovi i  Dudákovi se 
omlouváme za toto nedopatření. 

POZVÁNÍ NA OBECNÍ PLES 
V CÍFERU

Obec Cífer nás ještě v  závěru letoš-
ního roku pozvala na svůj obecní ples, 
který se bude konat 17. ledna 2015 v je-
jich kulturním domě. Detaily této akce 
i  případné účasti telnických účastníků 
nebyly do doby vydání tohoto čísla Tel-
nického zpravodaje známy. Jakmile se 
dozvíme více, budeme informace tel-
nickým občanům distribuovat.

CYKLOVÝLET DO CÍFERU
Po prvních nesmělých myšlenkách, 

jak oplatit našim přátelům z Cíferu jejich 
úžasný nápad s  cyklovýletem, se rodí 
první představy, jak celou výpravu zor-
ganizovat. Zatím ještě není nic rozhod-
nuto, nicméně pokud máte zájem se 
této (rozhodně vícedenní) akce zúčast-
nit, napište o  sobě starostovi obce na 
starosta@telnice.cz, nebo se mu ozvěte 
na tel.: 725 33 00 44. Předpokládaný ter-
mín výjezdu na kolech je na jaře 2015.  
Děkujeme.

PODĚKOVÁNÍ VŠEM ČLENŮM 
VÝBORŮ A KOMISÍ

Obec Telnice děkuje všem členům vý-
borů zastupitelstva obce a komisí, kteří 
pracovali pro naši obec v  průběhu vo-
lebního období 2010–2014. Práce těch-
to dobrovolníků se velmi dobře odrazila 
na životě naší obce. Ve chvíli, kdy čtete 
tento článek, již zřejmě jsou sestaveny 
výbory a  komise pro nové volební ob-
dobí. Ze zájmu lidí je vidět, že mnozí 
pokračují ve své práci dál. Díky jim za to 
a těšíme se na další spolupráci!

OBCHODNÍ ZÁSTUPCI 
SPOLEČNOSTÍ NEJSOU OBCÍ 
DOPORUČOVÁNI

V  pátek 24. října 2014 byl v  Telnici 
zachycen znovu se opakující případ, 
kdy se v  telefonickém rozhovoru ener-
getické společnosti operátor odkazu-
je na doporučení nebo snad dohodu 
s obcí Telnice, příp. jejím starostou. Tuto 
neseriózní strategii telefonického roz-
hovoru využívají některé společnosti, 
které chtějí přesvědčit své zákazníky 
a zvýšit si svou šanci na úspěch. Protože 
je patrné, že se tohoto nešvaru jen tak 
nezbavíme, dovoluji si touto cestou na-
věky prohlásit, že jsme nikdy žádnému 
telefonnímu operátorovi či energetic-
ké společnosti nedali souhlas k  tomu, 
aby využíval jméno obce Telnice nebo 
jejího starosty ke svým komerčním 
účelům a nikdy jim ho nedáme. Pokud 
opět na tuto nekalou přesvědčovací 
metodu narazíte, ať už při telefonickém, 
či osobním kontaktu, ozvěte se prosím 
obratem na obecní úřad. Okamžitě 
v  této věci sjednáme nápravu včet-
ně stížnosti na nevhodné chování za-
městnavateli takovéhoto obchodníka.  
Děkuji za pochopení.

NOVÉ RETARDÉRY NA POLNÍ CESTĚ
Na základě četných připomínek obča-

nů k nebezpečně rychlému provozu na 
nově zpevněné polní cestě mezi druž-
stevní farmou a  rozvodnou požádala 
obec Telnice Státní pozemkový úřad 
(SPÚ) o doplnění dvou stavebních retar-

Rok starosta místostarosta místostarosta

1990–1994 Ladislav Šustr st. Jiří Dudák  

1994–1998 Ladislav Šustr st. Karel Výleta František Vykouřil (1998) 

1998–2002 Jiří Dudák Jaroslav Vlasák  

2002–2006  Jiří Dudák  Jaroslav Vlasák Zdeněk Jurczek (2002) 

2006–2010 Ladislav Šustr ml. Jan Ryšavý  

2010–2014 František Kroutil Vladimír Blaženka Jiří Dudák

OPRAVA TABULKY STAROSTŮ A MÍSTOSTAROSTŮ
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dérů. Instalaci provedl zhotovitel stav-
by, společnost Strabag, na objednávku 
SPÚ. Následně byly oba retardéry dopl-
něny o nezbytné dopravní značení, kte-
ré pro změnu uhradila obec Telnice. Vě-
říme, že toto řešení přispěje k  bezpeč-
nějšímu provozu chodců, ale i  cyklistů 
(včetně dětí), kteří se rychlým pohybem 
vozidel cítili ohroženi.

SBĚR NEBEZPEČNÉHO ODPADU

V každém roce pořádá obec Telnice 
jarní a  podzimní sběr nebezpečného 
odpadu. I tentokrát zastavil dne 18. října 
2014 vůz společnosti KTS Ekologie na 
parkovišti U Laštůvků a před nudlárnou 
LCT, aby posbíral všechny nebezpeč-
né látky, kterých se zbavovali občané 
naší obce. Likvidace těchto odpadů je 
hrazena obcí Telnice a  je pro její obča-
ny zdarma. Roční náklady na likvidaci 
obvykle vycházejí na řády desítek tisíc 
korun. Při každém svozu proto dohlíží 
pracovník obecního úřadu na to, aby 
této služby nezneužívali občané jiných  
obcí (či měst).

SBÍRKA ŠATSTVA 
Tradiční humanitární sbírka, kterou 

obec Telnice a  její sociální komise po-
řádají ve spolupráci s Charitou ČR, byla 

opět úspěšná. Dne 18. října 2014 lidé 
věnovali většinou použité věci, které 
budou dále sloužit potřebným. Podě-
kování zaslouží členky sociální komise 
Iva Donovalová (za pomoci Evy Kořalní-
kové) a Pavla Chovancová. Při této pří-
ležitosti je třeba dodat, že na obecním 
dvoře je nastálo umístěn modrý kon-
tejner, do kterého mohou lidé tyto věci 
přinášet vždy v době otevření sběrného 
místa po celý rok. Děkujeme všem, kteří 
se sbírkou pomohli i  těm, kteří cokoliv 
pro tento účel věnovali.

VÝSTAVA FOTEK Z OBECNÍCH 
OSLAV 

V chodbě obecního úřadu probíha-
la od 1. do 15. října 2014 malá výstava 
těch nejzdařilejších fotografií z  letních 
obecních oslav. Vystaveno bylo celkem 
150 fotografií a  prakticky stejný počet 
jich byl objednán k vytištění. Podle re-

akcí některých účastníků se snad foto-
grafie líbily. Pokud by měl kdokoliv zá-
jem o tento výběr nebo o celou sbírku, 
která čítá 5GB (asi dva tisíce fotografií) 
z dvoudenního slavnostního programu, 
může se s  důvěrou obrátit na obecní 
úřad. Fotografie v  průběhu předpo-
sledního prázdninového víkendu poří-
dili fotografové: Veronika Klesalová, Jiří 
Roznos a  Mirek Škarvada. Děkujeme 
za spolupráci jim i  všem obecním za-
městnancům, kteří výstavu připravova-
li. Objednané fotografie byly doručeny 
všem objednatelům v  druhé polovině  
října.

V TELNICI PROBĚHLA VÝMĚNA 
OBECNÍHO ROZHLASU 

Společnost Empemont provedla 
v  Telnici výměnu obecního rozhlasu 
za nový, kompletně bezdrátový. Mo-
dernějším bezdrátovým řešením byl 
nahrazen stávající drátový (100V) roz-
hlas s  tím, že v  obci postupně zmizí 
železné sloupy, které stály pouze jako 
nosič rozhlasového hlásiče. Nové bez-
drátové jednotky budou umísťovány 
na sloupy elektrického vedení s  tím, 

že budou napojeny na rozvod veřejné-
ho osvětlení a  v noci dobíjeny. Svých 
hlásičů se také dočkali občané v nové 
ulici Lány, kde doposud obecní rozhlas 
nebyl zaveden. V  první fázi provozu 
nového obecního rozhlasu bude jis-
tě třeba provést odladění dostatečné 
slyšitelnosti rozhlasu ve všech čás-
tech obce. Pokud byste zaznamenali 
zhoršenou kvalitu poslechu rozhlasu, 
ozvěte se prosím na obecním úřadě. 
Děkujeme za pochopení. Výměna 
rozhlasu je financována jako projekt 
Protipovodňové ochrany z  prostřed-
ků Státního fondu životního prostředí  
a z evropských fondů.

PŘEDLÁŽDĚNÍ CHODNÍKŮ  
V ULICI ZA SOKOLOVNOU 
POKRAČUJE 

Obec Telnice v  průběhu října a  listo-
padu pokračovala v  dalším předlažďo-
vání chodníků v části Lesná, konkrétně 
v  krajní části ulice Za sokolovnou. Jak-
mile bude tento chodník předlážděn, 
přijde na řadu další chodník v této ulici, 
blíže k  sokolovně. Děkujeme předem 
všem obyvatelům za pochopení i  sou-
činnost. Současně bychom rádi jen 
doplnili, že při provádění předláždění 
chodníku občas dojde k  tomu, že nás 
občané požádají o  dodláždění někte-

rých dalších částí předzahrádky, vjezdu 
apod. V této věci jsme vstřícní, provede-
me to, nicméně si toto doplnění občané 
hradí ze svých prostředků.

PODĚKOVÁNÍ
V  sobotu 8. listopadu 2014 jsme se 

rozloučili s  Milošem Blaženkou, který 
po krátké těžké nemoci zemřel 31. říj-
na 2014. Nesměle si dovolím jménem 
obecního úřadu, sociální komise a snad 
i Milošovým jménem poděkovat všem, 
kteří mu v závěrečných letech jeho živo-
ta pomohli a pomáhali. 

František Kroutil, starosta obce
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Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

 VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ
V říjnu 2014 oslavili významné narozeniny: Marie  
Jochmanová (Růžová ul.), Antonín Dobšák (Hliníky), 
Anna Langerová (Palackého), Josef Jahoda (V dědině),  
Pavel Jeniš (V dědině), Alois Barták (K nádraží)  
a Volodymyr Hrydin (Za sokolovnou). 

V listopadu 2014 si svá jubilea připomněli: Marie  
Vachalová (Růžová ul.), Drahomíra Vykouřilová (Za 
sokolovnou), František Mrkvica (Palackého), Viktor 
Malyška (U rybníka), Karel Blažek (V dědině), Milan 
Muth (Draha) a Hana Burdová (V dědině).

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

ČINNOST POLICIE ČR V OBCI TELNICE

K podzimu patří i  vítání nejmenších 
občánků naší obce. Ani letošní podzim 
není výjimkou. V  neděli 5. října 2014 
v 10:30 přivítal starosta obce pan Fran-
tišek Kroutil deset dětí narozených od 
února do srpna 2014, jmenovitě: Voj-
těch Krist, Lukáš Strakatý, Marián Krček, 
Elisabeth Vejnar, Viktorie Wetterová, 
Petr Jambor, Miroslav Jirgala, Jonáš 
Sobotka, Ema Škvařilová, Jan Donoval. 
Program vítání občánků byl tradiční. Po 
úvodním slovu pana starosty vystoupi-
ly děti z telnické základní školy, které si 

připravily pod vedením Mgr. Leony Bí-
mové pásmo písniček a básniček. Poté 
se již rodiče dětí zapsali do pamětní kni-
hy, z  rukou pana starosty obdrželi pa-
mětní list, poukázky v celkové hodnotě 
1 000 Kč a děti maminkám předaly ky-
tičky a  drobné dárky.  Závěrečné slovo 
patřilo paní Pavle Chovancové, která 
seznámila s  činností Telnického sluníč-
ka. Další vítání občánků se uskuteční 
v dubnu příštího roku. 

Za sociální komisi
Iva Donovalová

Vážení občané,
byl jsem osloven starostou vaší obce 

k  sepsání článku o  činnosti policie ČR 
v obci Telnice. Na úvod bych chtěl uvést, 
že naše Obvodní oddělení Policie ČR 
Židlochovice má ve své působnosti 16 
sídelních celků, kde trvale žije asi 
28  000 obyvatel, a  to na ploš-
né rozloze 168 km2. Přes toto 
teritorium vedou dvě frek-
ventované železniční tratě 
a dálnice D2 Brno–Bratislava. 
Na území, které spadá pod OO 
PČR Židlochovice nepůsobí pou-
ze policisté z tohoto OOP ale i policisté 
Služby dopravní policie a Služby krimi-
nální policie a vyšetřování Brno-venkov.

V  rámci činnosti Policie ČR na úseku 
šetření trestné činnosti bylo v obci Tel-
nice ke dni 30. 10. 2014 šetřeno 19 trest-
ných činů, kdy v 6 případech byl zjištěn 
pachatel. Jednalo se například o případ 
vloupání do budovy vinárny, kdy byl 
pachatel natočen bezpečností kame-
rou a později policisty OOP ustanoven, 

dále případ krádeže většího množství 
kovových součástí zavlažovacího sys-
tému na území obce, kdy ve spolupráci 
s  poškozeným byly tyto součásti nale-
zeny ve výkupně druhotných surovin 
a podle výkupních lístků zjištěny osoby, 

které se trestného činu dopustily. 
V  rámci služební činnosti byly 

policisty zjištěny případy ří-
zení motorových vozidel pod 
vlivem alkoholu nebo řízení 
v  době vysloveného zákazu 

řízení motorových vozidel. Pa-
chatelé však zatím nebyli zjištěni 

ve zbývajících případech, ať už u přípa-
dů vloupání do různých objektů (firmy, 
rodinné domy, zahradní chatky) nebo 
vloupání do motorových vozidel. 

V  rámci činnosti Policie ČR na úseku 
šetření přestupků ve stejném období 
bylo v obci Telnice šetřeno 41 přestup-
ků. Jednalo se jak o  přestupky proti 
občanskému soužití (různé případy 
napadání jak fyzického, tak slovního), 
dále o  přestupky proti majetku (drob-

né krádeže a poškození věcí se škodou 
do 5 000 Kč) nebo přestupky v dopravě 
(jízda pod vlivem alkoholu, dopravní 
nehody, překročení povolené rychlosti). 
Policisty bylo zjištěno a na místě vyříze-
no blokovou pokutovou 65 dopravních 
přestupků. 

Dále byla na území obce Telnice pro-
váděna ze strany policistů OOP Žid-
lochovice další činnost jako asistence 
u  dopravních nehod, šetření různých 
oznámení, kdy nešlo o trestnou činnost 
nebo podezření z  přestupku, ale spíš 
o  potřebu občanů poradit anebo po-
moci alespoň účastí policistů. 

Jak je vidět z výše uvedeného, je čin-
nost policistů v jejich každodenní službě 
velice různorodá a někdy i velmi nároč-
ná. Rádi uvítáme jakoukoliv spolupráci 
nebo předání informací od občanů vaší 
obce, které by mohly napomoct ke zjiš-
tění a  potrestání těch, kteří nedodržují 
zákony a tímto narušují spokojený život 
ve vaší obci. 

Libor Dofek, vedoucí OOP Židlochovice
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VÝSLEDKY MĚŘENÍ RADAREM V ULICI U RYBNÍKA
Na základě podnětu občanů bylo pro-

vedeno sčítání vozidel a  měření jejich 
rychlostí na průtahu silnice III/41610 
(ulice U rybníka). Toto měření bylo pro-
vedeno statistickým radarem SR 4 firmy 
SIERZEGA Elektronik GmbH. Vyhodno-

ceno bylo týdenní měření v  době od 
6. září 2014 (0.00 hod) do 12. září 2014 
(23.59 hod). Silnice III/41610 je obou-
směrnou komunikací, kterou lze ozna-
čit jako komunikaci funkční skupiny B 
(sběrná komunikace) dle ČSN 736110 
a  dle zákona 13/1997 Sb. se jedná 
o  místní komunikaci II. třídy, která je 
sběrnou komunikací. Silnice III/41610 
propojuje silnice II/380 v  obci Telnice 
a silnici III/41610 v obci Rajhradice, kte-
rá je v  majetku Jihomoravského kraje 
a  správě Správy a  údržby silnici Jiho-
moravského kraje. Radar SR4 firmy SIE-
RZEGA Elektronik GmbH zaznamenává 
průjezd vozidel v obou směrech, dobu 
průjezdu s přesností na desetiny sekun-
dy, rychlost vozidel, délku vozidel a  je-
jich vzájemné rozestupy. Z výše uvede-
ného vyplývá, že měření bylo provádě-
no 24 hodin denně po dobu 7 dní. Toto 
měření je tedy podrobnější než běžně 

prováděné celostátní sčítání dopravy, 
které provádí na pozemních komuni-
kacích Ředitelství silnic a  dálnic Čes-
ké republiky. Měření bylo prováděno 
v podzimním období, které je dle TP189  
(II. vydání) pro tento typ měření příznivé. 

Průměrná denní teplota se pohybovala 
kolem 18° C. Průměrná noční teplota se 
pohybovala kolem 14°  C. Počasí bylo 
spíše deštivé a  tedy zataženo až polo-
jasno. V době měření nesněžilo ani ne-
byla námraza. Hlavním hlediskem, které 
bylo sledováno, byla rychlost projíždě-
jících vozidel zejména do středu části 
obce Telnice. Sledován byl např. počet 
vozidel v  intervalech rychlostí od 0  do 
15 km/h a následně potom po 5 km/h 
až do intervalu 75 až 80 km/h, v kterém 
jsou vozidla, která projížděla místem 
měření nejvyšší rychlostí během celé 
doby měření. Nejvyšší změřená rychlost 
vozidla byla 83 km/h. Výsledky měření 
jsou patrné z  uvedené tabulky. Rych-
lost vozidel je zde rozdělena podle dní 
v týdnu a podle rychlostí. Jsou zde uve-
deny intervaly rychlostí. Z  výše popsa-
ného průzkumu vyplývá, že měřeným 
úsekem projede denně v průměru 1200 

vozidel v obou směrech. O víkendových 
dnech jsou tyto hodnoty nižší a naopak 
v pracovní dny jsou vyšší. Počet vozidel 
v tomto úseku je tedy spíše nižší. Z geo-
metrie komunikace, z  jejího celkového 
technického stavu i  z počtu naměře-
ných vozidel v  průběhu dne částečně 
vyplývají i  naměřené rychlosti vozidel. 
Z  tabulky vyplývá, že průměrné rych-
losti se v  měřeném úseku směrem do 
zastavěné části obce pohybují v mezích 
dovolené rychlosti (cca 46 km/h). Na 
nižší průměrné rychlosti vozidel mají 
určitě vliv parkující vozidla na silnici 
III. třídy a  směrové vedení trasy silnice 
III. třídy v  měřeném úseku. Z  výsledků 
měření také vyplývá, že dochází k pře-
kračování rychlostí v hodnotě cca 30 % 
vozidel. Podle mého názoru nedojde 
běžným opatřením k  dalšímu výrazné-
mu snížení rychlostí, protože dovolená 
rychlost není výrazně překračována. 
Z  prováděných evropských studií k  to-
muto tématu vyplývá, že určité procen-
to řidičů překračuje dovolenou rychlost 
vždy. Martin Smělý (redakčně kráceno)

Dovětek starosty obce: Podobně jako 
v ulici Palackého, stejně i U rybníka, resp. 
V  dědině narážíme na podobné problé-
my, u  nichž je zřejmé, že neúčinnější by 
bylo provedení vhodného stavebního 
řešení – tedy úpravy přímo na komuni-
kaci samotné. Z tohoto důvodu proběhlo 
v  září 2014 setkání občanů s  odborníky 
z  Centra dopravního výzkumu, z  něhož 
vyplynul zájem občanů o  návrh řešení 
„zóny 30“ ve zmíněných ulicích. Ještě do-
sluhující zastupitelstvo obce tuto myšlen-
ku podpořilo. Nicméně to je jen začátek 
cesty, i když důležitý. Pokud by se podařilo 
nejen vyprojektovat, ale prosadit, zrea-
lizovat a  zafinancovat moderní řešení  
zóny 30, určitě by to našim občanům při-
neslo mnoho dobrého v oblasti dopravní 
bezpečnosti. Držte nám prosím palce.

Rychlost <15 <20 <25 <30 <35 <40 ≤45 ≤50 ≤55 ≤60 ≤65 ≤70 ≤75 ≤80 >80

Počet
vozidel

sobota 70  67 53 52 45  92 171 145 126  48 13  9 1 0 0

neděle 88 114 75 42 40  85 141 171 127  37 20 10 0 0 0

pondělí 49  50 59 43 68 132 286 299 214  81 24 15 0 0 0

úterý 67  52 50 50 45 124 277 308 194  92 23  6 1 0 0

středa 61  51 66 55 59 117 248 297 188  88 35 11 1 1 0

čtvrtek 22  20 28 34 39 113 255 316 217 107 33  7 0 1 1

pátek 17  22 22 32 55 132 266 330 218 102 42 13 1 0 0
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STAŇ SE MLADÝM NOVINÁŘEM!

PODĚKOVÁNÍ ZA ÚČAST V PETICI ZA ZÁCHRANU POŠT

DÍKY VÁM TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA OPĚT POMŮŽE POTŘEBNÝM

Jsi zvídavý, neposedný, poznáváš rád 
nová místa, vyhledáváš zážitky a zazna-
menáváš je na papír? Chtěl by ses stát 
novinářem, televizním moderátorem 
či rozhlasovým zpravodajem? Ale je ti 
mezi desátým a  devatenáctým rokem 
a  toužíš jím být právě teď? Potom ne-
váhej a přidej se k nám! Dětská tisková 
agentura (DTA) je celorepubliková or-
ganizace uznaná Ministerstvem škol-
ství mládeže a  tělovýchovy zaměřená 
na děti, které si hrají na novináře. Ji-
homoravská redakce DTA se nazývá 
Klub Litina, jejíž členové se pravidelně 
schází, učí se vylepšovat své psaní člán-
ků, natáčí rozhovory se slavnými osob-
nostmi a  dostávají se společně díky 
novinářským průkazům na místa, kam 
se jen málokdo smí podívat. Brněnští 
malí novináři spolupracují s  Českým 
rozhlasem Dvojkou, píší recenze pro 
nakladatelství, moderují folklorní a  fil-
mové festivaly (Písní a tancem Luhačo-
vice, Dětský filmový a televizní festival 
Oty Hofmana v  Ostrově, Celostátní 
soutěž dětských zpěváků lidových písní 
Zpěváček ve Velkých Losinách a další). 
Členové mají i  vlastní pořad na inter-
netovém rádiu Domino a  inspiraci do 
něj nehledají jen v  České republice. 
V předchozích letech navštívila redakce 

z  moravské metropole naše sousední 
státy, a tak se dostala například do Slo-
venského rozhlasu či polského Deníku. 
Na rozdíl od dospělých novinářů, naši 
redaktoři nic nemusí. Jen pokud chtějí, 
mohou publikovat články na interne-
tové Malé (ale naše) noviny (www.dta.
zde.cz), točit reportáže na výstavách či 
dělat rozhovory s  umělci. U  nás není 

nic povinné. Pokud jsme vás zaujali, 
neváhejte se k  nám přidat! Scházíme 
se každé pondělí od půl páté do šesti 
v  SVČ Lužánky na pracovišti  Labyrint  
v  Brně-Bohunicích. Více informací na-
jdete na www.dta.cz, zájemci se mohou 
hlásit na litina.dta@gmail.com nebo 
rovnou přijít na schůzku.

Dětská tisková agentura

Sdružení místních samospráv ČR 
děkuje za vaši účast v  petiční akci za 
záchranu pošt na venkově, která po-
mohla uchránit až do dnešních dní 
střípek živého venkova – pošty. Jistě si 
vzpomenete na závěr minulého roku, 
kdy akutně hrozilo, že vláda premiéra 
Rusnoka přijme nařízení o minimálním 
počtu 2 100 pošt, přímo ohrožující zby-

lých více 1100 poboček. V této nelehké 
situaci jsme spustili celonárodní petici, 
která i  díky občanům vaší obce spolu 
s  dalšími 111 tisíci petentů vedla k  za-
komponování cíle zachování poštovní 
sítě do programového prohlášení nové 
vlády. Za to vám patří velké poděková-
ní. Po ukončení sběru podpisů se pe-
tiční výbor soustředil na vyjednávání 

se zástupci parlamentu, ministry vlády  
i s premiérem vlády Bohuslavem Sobot-
kou. Jak je ale patrné z aktuálního dění, 
není stále vyhráno. Dá se očekávat, že 
o  zachování stávající pobočkové sítě 
České pošty budeme muset nadále bo-
jovat. Bez vaší pomoci by však již nemu-
selo být co ochraňovat.

Sdružení místních samospráv ČR

  V  těchto dnech 
vrcholí přípravy již 
patnáctého roční-
ku Tříkrálové sbír-
ky, která odstartuje 

s  novým rokem a  potrvá do 14. ledna 
2015. Jde o největší dobrovolnickou akci 
v zemi, která je součástí tradice a umož-
ňuje veřejnosti podílet se spolu s  Cha-
ritou ČR na pomoci lidem v  nouzi. Pro-
středky z  Tříkrálové sbírky každoročně 
významně přispívají k udržení, zkvalitně-

ní a  rozšíření nabídky sociálních a zdra-
votních služeb v regionu poskytovaných 
Oblastní charitou Rajhrad. 

Z prostředků TS 2015 bude pořízeno 
vybavení nového zařízení Chráněného 
bydlení sv. Luisy určeného pro osoby 
s  demencí, jehož provoz bude zahájen 
v lednu 2015. Další prostředky pomohou 
nevyléčitelně nemocným v  hospici sv. 
Josefa například příspěvkem na nákup 
léků proti bolesti a  zdravotnického ma-
teriálu, podpoří činnost dobrovolníků, 

kteří jsou nedílnou součástí hospicového 
týmu a také zajistí provoz odborného so-
ciálního poradenství pro osoby dlouho-
době pečující o nevyléčitelně nemocné. 
Díky vašim darům bude možné přispět 
na provoz charitní pečovatelské a  ošet-
řovatelské služby v  regionu a  usnadnit 
tak život seniorům a lidem se zdravotním 
znevýhodněním, kteří z  důvodu věku, 
chronického onemocnění nebo zdravot-
ního postižení potřebují pomoc druhých. 
Peníze pomohou mládeži ohrožené ne-

Rychlost <15 <20 <25 <30 <35 <40 ≤45 ≤50 ≤55 ≤60 ≤65 ≤70 ≤75 ≤80 >80

Počet
vozidel

sobota 70  67 53 52 45  92 171 145 126  48 13  9 1 0 0

neděle 88 114 75 42 40  85 141 171 127  37 20 10 0 0 0

pondělí 49  50 59 43 68 132 286 299 214  81 24 15 0 0 0

úterý 67  52 50 50 45 124 277 308 194  92 23  6 1 0 0

středa 61  51 66 55 59 117 248 297 188  88 35 11 1 1 0

čtvrtek 22  20 28 34 39 113 255 316 217 107 33  7 0 1 1

pátek 17  22 22 32 55 132 266 330 218 102 42 13 1 0 0
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gativními společenskými jevy, kterým se 
věnují sociální pracovníci Nízkopraho-
vého centra Vata v  Židlochovicích. Část 
výtěžku poputuje také do salesiánského 
střediska Don Bosko Hospet v Indii, které 
vyhledává děti zneužívané k  práci, po-
skytuje jim pobytovou službu, roční zá-
kladní školní vzdělávání, zdravotní péči 
a  stravu a  ve spolupráci s  rodinou ná-
sledné umístění do klasických škol. Další 
prostředky budou věnovány na pomoc 
rodinám s více dětmi v nouzi a v případě 
živelných katastrof na humanitární po-

moc v  České republice a  zahraničí. Více 
o  podpořených projektech najdete na 
www.rajhrad.charita.cz.

Oblastní charita Rajhrad děkuje vám 
všem, kteří vlídně přijmete koledníky, ote-
vřete svá srdce a štědré dlaně, a pomůže-
te tak mnoha potřebným a lidem v nouzi. 
Velké díky patří i  samotným koledníkům, 
kteří věnují nezištně svůj čas ve prospěch 
pomoci druhým. Tříkrálovým kolední-
kům požehná otec biskup Mons. Vojtěch 
Cikrle při mši svaté na Petrově v  pátek 
2. ledna v 15 hodin. Tato akce je spojena 

s losováním kolednické soutěže a pro ko-
ledníky je připraveno teplé občerstvení. 
V  neděli 4. ledna v  18 hodin můžete na 
programu ČT1 shlédnout přímý přenos 
Tříkrálového koncertu z  Městského di-
vadla v  Brně. Podpořit Tříkrálovou sbírku 
můžete také zasláním dárcovské SMS  
KOLEDA na číslo 87 777. V Telnici proběh-
ne Tříkrálová sbírka v sobotu 3. ledna 2015 
(viz upoutávku na zadní straně obálky to-
hoto zpravodaje – pozn. red.). 

Hana Bělehradová, 
koordinátorka sbírky za OCH Rajhrad 

JAK SE CO NEJLÉPE POSTARAT O SENIORY? 
V  Rajhradě u  Brna se  začátkem listopadu 2014 otevřel nový domov pro  

seniory Akátový dům. Jedná se o nový a krásný domov pro seniory, který posky-
tuje kvalitní bydlení se sociální péčí. O výhodách a přínosech Akátového domu 
pro seniory jsme si povídali s paní Mgr. Večeřovou z vedení domova pro seniory:

n   Na začátek otázka, která mne osob-
ně zajímá – proč „Akátový dům“?

Ve vnitřním parku se nachází nádher-
ný vzrostlý akát a senioři se tak mohou 
těšit na to, že jim strom v letních dnech 
poskytne příjemný stín. 

n   Proč by měli senioři, popř. jejich ro-
diny, uvažovat o  bydlení v  Akátovém 
domě?

Akátový dům není jen obyčejný dům 
pro seniory. Jedná se o  místo, které 
umožní vést seniorům aktivní a nezávis-
lý život (díky své výborné poloze a po-
skytovaným službám). 

n   Co si mám představit pod slovy „vést 
aktivní a nezávislý život“?

Akátový dům se vyznačuje výbornou 
dostupností veškeré občanské vybave-
nosti, a proto si senioři mohou nakoupit, 
zajít na poštu či do lékárny a vyřídit spous-
tu věcí sami, bez pomoci druhých, bez  
pocitu, že jsou na někom pořád závislí. 

n   To znamená, že je určený převážně 
pro aktivní a samostatné seniory?

Ne, v Akátovém domě jsou k dispozici 
hospodyně a  pečovatelky, jejichž služ-
by senioři mohou, ale nemusí využívat. 

V okamžiku, kdy se zdravotní stav seni-
ora zhorší, nastupují naši zaměstnanci, 
kteří jsou připraveni se vším pomoci. 
Akátový dům je tedy určen jak pro so-
běstačné seniory, tak pro seniory, kteří 
denně potřebují využívat služeb hospo-
dyň a pečovatelek.

n   Máte zkušenosti s péčí o seniory?
Ano, již přes 20 let provozujeme ne-

státní zdravotní zařízení lázně Bechyně 
a  Jupiter Bechyně, které jsou zaměřeny 
na nemoci pohybového ústrojí, a jejichž 
klienty jsou převážně senioři. Sociální 
služby v  Akátovém domě jsou poskyto-
vány registrovaným subjektem a péče je 
poskytována v souladu se standardy kva-
lity Ministerstva práce a sociálních věcí.

n   Je Akátový dům něčím výjimečný?
Naši klienti oceňují především skuteč-

nost, že čerpají a platí pouze takové so-

ciální služby, o které mají zájem a které 
skutečně potřebují. 

n   Je pobyt pro seniora finančně ná-
ročný?

Cena ubytování s  poskytováním 
základní péče v  samostatném poko-
ji stojí 7  750 Kč měsíčně plus náklady 
na energie, které jsou přibližně 600 Kč 
měsíčně. Podrobný ceník je k  dispozi-
ci na našich internetových stránkách 
www.senbydleni.cz nebo ho na  vyžá-
dání můžeme zaslat zájemcům poštou, 
kontakt Akátový dům, Městečko 52, 
Rajhrad; tel.: 776 479 455 nebo e-mail:  
info@senbydleni.cz.

n   Co byste popřála Akátovému domu 
a jeho obyvatelům?

Přeji všem obyvatelům Akátového 
domu, aby se jim jejich nové bydlení 
líbilo a  aby si podzim života užívali pl-
nými doušky. Akátovému domu přeji, 
aby byl místem, kde jsou spokojení jak 
jeho obyvatelé, tak zaměstnanci, kteří 
se o obyvatele starají.

Připravila Alena Straková
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NOVÝ WEB INFORMUJE O AKTUÁLNÍM DĚNÍ NA ŠLAPANICKU

Představujeme nový portál 

www.slapanicko.info 
ve kterém budeme informovat 

o  všem, co se v  tomto regionu děje. 
Po více než dvou letech úspěšného 
provozu dvanácti regionálních portá-
lů na Brněnsku a Vysočině rozšiřujeme 
naši rodinu o tři portály – Vyškovsko, 
Šlapanicko a Slavkovsko. Na portálech 
najdete to nejdůležitější z  regionu – 
od nejnovějších zpráv, přes kulturní 
události, až po sport a  politiku. Naše 

zaběhnuté portály se během dvou let 
vypracovaly na nejnavštěvovanější 
webové stránky regionu a  stejného 
cíle bychom rádi dosáhli také u  tří 
nových portálů. Denně aktualizuje-
me databázi zaměstnání a  brigád na 
Šlapanicku. Zdarma nabízíme mož-
nost vložit inzerát a  firmy se mohou 
bezplatně zaregistrovat v  nejobsáh-
lějším katalogu v regionu. Pořadatelé 
a organizátoři u nás mohou zveřejnit 
pozvánky na své akce. Všechny portá-
ly jsou úzce provázány s Facebookem. 

Články pravidelně publikujeme na 
našich facebookových stránkách, 
navíc si naši čtenáři mohou sami 
„lajknout“ vybrané články. Ty se po-
tom zobrazí i  jejich přátelům. Čtenáři 
navíc pravidelně soutěží o  hodnot-
né ceny. Rádi vás uvítáme na našich 
portálech, ať už jste naším čtenářem, 
inzerentem či partnerem. S  každým 
zájemcem o  spolupráci komunikuje-
me individuálně a  rádi splníme vaše  
požadavky.

www.slapanicko.info

Slavkovské Divadlo Simsala Bim 
a obec Telnice si vás dovolují pozvat na 
představení pohádky pro malé i  velké 
Dračí princezna. Režisér Stanislav Olb-
richt (mj. člen baletu Janáčkova divadla 
v Brně) popsal představení takto: „Bylo 
jedno pohádkové království. A  v tom 
království kraloval pan král, který měl 
krásnou dcerku-princeznu. Jenomže 
ta princezna byla protivná. Nejen tak 
sama od sebe. Nebylo to ani výcho-
vou. Ta princezna byla prokletá. Zaklela 
ji nepříjemná sudička Ochechule. Ony 
vlastně byly tři, ty sudičky. A  tak, díky 
hodné sudičce Klementýně, měla klet-
ba jen omezenou účinnost. Jakmile se 
najde princ, který si princeznu vezme 
za ženu, kletba bude zlomena. A teď si 
uvědomuji, že jsem vám vlastně neřekl, 
že té princezně narostla dračí hlava… 
V království se objeví dva šikovní mladí-
ci. Ale jak poznáme, který je princ a kte-
rý jeho kamarád?“

A všechny ostatní zápletky se do-
zvíte v inscenaci pohádky „Dračí prin-
cezna“, která měla premiéru teprve 
nedávno – 9. listopadu 2014 ve Slav-

kově u Brna. Vstupné činí pro dospělé 
40 korun, pro děti a seniory 10 korun. 
Všichni jste srdečně zváni.

FK

Obec Telnice a slavkovské Divadlo Simsala Bim
Vás srdečně zvou na pohádkové divadelní představení o dvou jednáních

neděle 7. prosince 2014 v 17 hodin v sále telnické sokolovny
námět a scénář: Ludmila Nosková, režie: Stanislav Olbricht

Vstupné: dospělí 40 korun, děti a senioři 10 korun.

  POZVÁNKA  
NA ADVENTNÍ 
DIVADELNÍ 
PŘEDSTAVENÍ 
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MIKULÁŠ CHODÍ TELNICÍ

TELNICKÉ SLUNÍČKO – SETKÁNÍ KAŽDOU STŘEDU

T-Parlament letos v  předvečer svátku 
svatého Mikuláše, v  pátek 5. prosince 
2014, nabízí všem telnickým rodinám ná-
vštěvu Mikuláše, anděla a čerta až k vám 
domů. Pokud chcete své dítě pochválit, 

povzbudit či třeba i postrašit, rádi vás ve 
smluvený čas navštívíme. Pokud budete 
chtít, předáme také vašim dětem dárečky 
(nutná dohoda předem). Vše proběhne 
citlivou formou, na jaké se s  rodiči pře-

dem domluvíme. Preferovaný kontakt: 
mikulas@telnice.cz (popř. na telefonu:  
776  843 036 – kontaktní osoba David  
Šiller). Těšíme se na spolupráci.

 T-Parlament

Srdečně zveme všechny děti od 2 měsíců do 4 let věku (před nástupem do 
školky) a jejich maminky, tatínky, babičky a dědečky k návštěvě mateřského 
klubu Telnické sluníčko. Scházíme se každou středu od 9.30 do 11.30 hodin 
v malém sále orlovny (kromě prázdnin a státních svátků). 
Obvyklý program:
   9.30–10.30 –  cvičení a tvoření pro malá stvoření
  10.30–11.30 –  herna pro děti za doprovodu dospělé osoby

S sebou si vezměte přezůvky, pohodlné oblečení, svačinku, pití a dobrou náladu. 
Vstupné: cvičení + herna: 30 Kč; pouze cvičení: 20 Kč; pouze herna 20 Kč. Těšíme se 
na vás! Telnické sluníčko

TELNICKÉ INTERNETOVÉ SOUTĚŽE
V minulých dvou měsících jsme sou-

těžili na internetových stránkách obce 
ve dvou soutěžích. V  prvním případě 
se jednalo o  lístky na činoherní diva-
delní představení Městského divadla 
v  Brně s  názvem „Jakub a  jeho pán“ 
podle scénáře Milana Kundery. Stačilo 
jen správně odpovědět na otázku: 
Kolikáté výročí první písemné zmínky 
si obec Telnice připomněla v  závěru 
srpna 2014? (770. výročí) a  být mezi 
dvěma vylosovanými výherci. Štěstí se 
tentokrát usmálo na Ivanu Goldovou 
a  Hanu Synáčkovou – obě výherky-

ně získaly dvě vstupenky. 
Gratulujeme! V další soutě-
ži jste mohli získat vstu-
penky na koncert váž-
né hudby komorního 
tělesa Czech Virtuosi 
s  názvem „Magická 
trojka“ v  Janáčkově 
divadle. Díky správné 
odpovědi na otázku, 
kdy se stala Telnice vesnicí roku – 
1995 si koncert mohla užít vylosova-
ná výherkyně Romana Netolická. Také 
gratulujeme! Za věnování lístků do 

soutěže o činoherní 
představení děku-
jeme anonymnímu 
dárci, vstupenky 
na koncert váž-
né hudby věno-

vala MO KDU-ČSL 
Telnice. Děkujeme. 

Pokud máte zájem se 
těchto soutěží také zúčast-

nit, stačí pouze sledovat www.telnice.
cz a  pak poslat včas správnou odpo-
věď na soutěžní otázku.

OÚ Telnice

opět letos nabízí ve čtvrtek 5. prosince 2014
návštěvu Mikuláše, anděla a čerta až k Vám domů.
Přijdeme Vás rádi ve smluvený čas navštívit.
Pokud budete chtít, předáme také Vašim
dětem (Vaše) dárečky.

www.facebook.com/TelnickyParlament
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  TELNICKÁ FARNOST ZVE K NÁVŠTĚVĚ  
KOSTELNÍHO BETLÉMA

JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

VÍTĚZKA KŘÍŽOVKY Z MINULÉHO VYDÁNÍ ZPRAVODAJE

Srdečně zveme všechny malé i velké 
k  návštěvě kostelního betléma, který 
bude přístupný veřejnosti 25. a 26. pro-
since 2014 v  kostele sv. Jana Křtitele 
v době od 14.30 do 18.00 hod. Součas-
ně zveme všechny děti i rodiče a praro-
diče k zpívání koled u betléma, které se 

letos uskuteční „na Štěpána“, tedy v pá-
tek 26. prosince 2014, v telnickém kos-
tele od 17.00 do 18.00 hodin. Můžete si 
s  sebou vzít jakýkoliv hudební nástroj 
anebo prostě jen přijďte nasát zpíva-
nou vánoční atmosféru. Těšíme se.

Telnická farnost

Vyluštěnou tajenku doručte obecnímu 
úřadu osobně nebo emailem na adresu: ka-
terina.jedlickova@telnice.cz nejpozději do 
18. prosince 2014.

Šťastný výherce bude vylosován a odmě-
něn zajímavými obecními upomínkovými 
předměty. Všem luštitelům doporučujeme, 
aby si dobře přečetli aktuální či minulé vy-

dání Telnického zpravodaje, kde je množné 
odpovědi jednoduše dohledat. Některé 
otázky jsou však opravdu zkouškou znalos-
tí o naší obcí. Hodně štěstí v luštění!

Vítězkou křížovky z  minulého vydání 
Telnického zpravodaje je paní Iva Dono-
valová, správnou odpovědí byla slova 
„Přeček Olomouc“. Tedy příjmení malí-
ře, který v 19. století vymaloval telnický 

kostel a byl autorem původních obrazů 
Božích muk na rohu ulic Růžová a V dě-
dině. Pocházel z  Olomouce. Ivě gratu-
lujeme k  balíčku obecních upomínko-
vých předmětů. Tentokrát se sešly jen 

dvě správné odpovědi, jedna však po 
uzávěrce. Podle reakcí některých čtená-
řů byla křížovka těžká. Snad se vám ta  
aktuální nebude zdát tak náročná. 

FK

 1. A

 2. B

 3. A

 4. Y

 5. R

 6. A

 7. CH

 8. U

 8. Y

10. Š

11. A

 1.  Název budovy, v níž se nachází 
služebna Obecní policie  
 Telnice.

 2.  Název telnické benzínové  
stanice.

 3.  Příjmení tří bratří telnických 
zpěváků.

 4.     Název telnické ulice nacházející se 
v nádražní čtvrti.

 5.  Příjmení současného předsedy 
Mysliveckého sdružení Telnice.

 6.  Název dechové kapely, která hrává 
při Ženáčských hodech v Růžové 
ulici a odehraje adventní  
koncert v kostele.

 7.  Příjmení předsedy MNV Telnice, 
který ve své funkci působil v letech 
1958-1976.

 8.  Předchozí název telnického 
náměstí.

 9.  Název sousední obce.

10.  Jméno velkého dobrodince, jehož 
svátek si počátkem prosince  
v Telnici připomínají především 
děti.

11.  Oficiální název Zlatého potoka.
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 „RÁD BYCH, ABY SE TU LIDEM DOBŘE ŽILO…“
Rozhovor s Františkem Kroutilem

n   Máš za sebou první období ve funkci starosty obce.  
Nakolik se naplnily tvé původní představy o tom, co tato  
funkce obnáší?

Řekl bych, že se spíše naplnily a mám z toho radost. Byla mi 
dána možnost posunout některé věci kupředu a věřím, že se 
to o kousek dál posunout podařilo. Dobře si ale také uvědo-
muji, kolik mne to stálo práce, času a nakolik jsem bohužel 
ukrajoval z času, který bych měl trávit se svou rodinou.

n   Nemohl jsem si nevšimnout, že trávíš na obecním úřadě 
více času než průměrný živnostník-workoholik. Jak se ti daří 
kloubit pracovní povinnosti s rodinou? 

Popravdě přiznávám, že se mi to nedaří. V  tomto ohledu 
mám velký dluh, o kterém dobře vím. Dnes už o chodu úřa-
du něco vím, takže se chystám na úřadě spustit malou vnitřní 
reformu některých činností, která by mi mohla snad více do 
budoucna uvolnit ruce. 

n   Máš na mysli třeba jiné rozdělení práce a přenesení kom-
petencí v rámci zaměstnanců obecního úřadu, nebo také pře-
hodnocení priorit jeho činností?

V plánu máme spíše další modernizaci a elektronizaci čin-
ností obecního úřadu, která povede ke zjednodušení eviden-

ce některých aktivit, zavedení větší zastupitelnosti většiny 
činností mezi lidmi apod. V  podstatě jsme s  některými čin-
nostmi začali už koncem minulého volebního období, napří-
klad úklidem v obecním archivu. 

n   Před čtyřmi lety jsem se tě v rozhovoru pro Telnický zpra-
vodaj ptal, nakolik ti v roli starosty poslouží zkušenosti získa-
né řízením malé firmy. Dnes se zeptám opačně: V čem se spra-
vování obce liší od řízení firmy? 

Firemní sektor je výrazně dynamičtější než svět veřejno-
právní. Řízení malé firmy je rozhodně jednodušší než sprá-
va obce. Jako starosta obce mám také neskutečně větší 
odpovědnost než jako majitel či jednatel malé společnosti. 
Navíc je dobré si uvědomit, že denně pracujete s  lidmi, se 
kterými žijete a které prakticky neustále potkáváte. Pokud 
vedete firmu, která nesídlí u vás doma a nepodnikáte vy-
sloveně v místě svého bydliště, rozhodně si můžete dovolit  
o víkendu vypnout a nic vám vaše podnikání doma nemusí  
připomínat.

n   V dnešní době je v módě „nepolitický“ styl politiky, který 
tvrdí, že stát nebo obce je možné řídit jako firmu a že nejde  
o žádné ideje, ale o to pořádně „makat“. Co si o takovém 
přístupu myslíš? Předpokládal bych, že jako křesťan a člen  
KDU-ČSL budeš mít na roli idejí v politice, byť i komunální, jiný 
názor. Nebo se mýlím?  

Myslím, že je možné skloubit pozitivní vlastnosti obojího. 
Obecní úřad skutečně může „makat“ a být v  tomto ohledu 
řízen jako efektivní firma, ačkoliv je neskutečně omezován 
a zpomalován povinnou agendou a administrativou. Jenže 
u soukromého sektoru jasně platí orientace na zisk, moti-
vace na co nejvyšší finanční výnosy. Takto ovšem nemůže 
fungovat veřejná instituce obecního typu, která má přímo 
zákonem danou povinnost starat se a pečovat o obec nejen 
z materiálního pohledu. Přestože jsem se stal starostou obce 
po předchozí letité zkušenosti v  soukromém podnikání, je 
mi v tomto ohledu bližší naplňování ideálu spokojeného ži-
vota na vsi než obec orientovaná na maximální navyšování 
příjmů, u které je motivem co největší výnos například ze 
zdanění občanů. Třeba zvýšení daně z nemovitostí bych ně-
kdy v budoucnu podpořil pouze za předpokladu, že by tyto 
peníze obec použila na nějaký rozumný investiční záměr 
sloužící k  veřejnému prospěchu, nikoliv k  podnikání obce  
samotné. 

n   Místní lidová strana získala v  posledních komunálních 
volbách většinu mandátů. Jak hodnotíš tuto skutečnost? 
V čem vidíš její pozitiva, a v čem naopak možná rizika?

Nejdřív bych chtěl zmínit, že jsme mimořádnými výsled-
ky voleb pro naši stranu byli sami mile překvapeni. Poziti-
vem je například to, že se díky tomu mohli z naší kandidát-
ky do zastupitelstva dostat lidé, se kterými už nějaký čas 
spolupracuji a mám osobně velmi dobré zkušenosti. No  
a rizika jsem začal vnímat prakticky ihned po vyhlášení vý-
sledků, když jsem pocítil u některých lidí obavy z tzv. vlády 
jedné strany. Volebním heslem lidovců však bylo „Tvořme 
společně“, což mluví za vše. Určitě budeme chtít hledat 
mezi zastupiteli co největší shodu na jednotlivých téma-
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 HLEDÁTE SI PRÁCI? HLEDÁTE ZAMĚSTNANCE?

• 

tech. Předpokládám, že schválené Programové prohlášení  
zastupitelstva tak bude jasnou odpovědí na to, co se bude 
příští roky připravovat.

n   Z povolebních jednání vzešla nová místostarostka, Pav-
la Chovancová, a to jako první žena ve vedení obce v polis-
topadové době (netuším, jak tomu bylo dříve). Jaká jsou tvá 
očekávání ohledně spolupráce s  ní? Jaké agendě se bude 
věnovat?

V  polistopadové době to tedy bude se ženou ve vedení 
obce určitě premiéra. S  Pavlou se už nějaký pátek známe 
z  předchozí spolupráce ve farnosti či Telnickém sluníčku. 
Můžu proto s velkým klidem důvěřovat jejím organizačním či 
administrativním schopnostem, takže největší váha její práce 
bude ležet především v oblasti administrativní činnosti úřa-
du. Ve chvíli, kdy spolu děláme tento rozhovor, právě probíhá 
předávání práce a zaškolování ze strany Jirky Dudáka, za což 
mu chci poděkovat.

n   S jakými cíly a prioritami vstupuješ do nového funkčního 
období? 

S ohledem na výsledky voleb a složení zastupitelstva bych 
rád, aby práce zastupitelstva navázala na bod, ve kterém jsme 
skončili počátkem října, kdy jednání probíhala v přátelském 
duchu a s konstruktivními závěry. Právě personální obsazení 
nám pro to dává velkou naději. Mým osobním cílem je po-
kračování tvorby prostředí pro spokojený život v Telnici, ať 
už je prostředkem k naplnění tohoto cíle třeba stavba Domu 
důstojného stáří či jiný větší či menší projekt. Skutečně bych 
rád, aby se tu lidem dobře žilo. Na závěr bych ještě rád sr-
dečně poděkoval všem, kteří mi i celé naší kandidátce svěřili 
svou důvěru. Velmi si toho vážíme a budeme se nadále snažit 
pracovat pro dobro a budoucnost Telnice.

n   Děkuji za rozhovor a přeji ti mnoho zdaru v  novém  
funkčním období.

Rozhovor připravil Jan Vybíral, foto Jiří Roznos

 SOCIÁLNÍ SLUŽBY II – OSOBNÍ ASISTENCE
Dalším druhem sociální služby, kte-

rý si představíme, je tzv. osobní asis-
tence. Ta se poskytuje v  přirozeném 
sociálním prostředí osobám se zdra-
votním postižením a seniorům, jejichž 
situace vyžaduje pomoc jiné osoby, 
a to v  předem dohodnutém rozsahu 
a čase. Služba obsahuje pomoc při 
zvládání běžných úkonů péče o vlast-
ní osobu, pomoc při osobní hygieně, 
pomoc při zajištění chodu domácnos-
ti, zprostředkování kontaktu se spo-
lečenským prostředím a pomoc při 
prosazování práv a zájmů. Služba se 

poskytuje za úplatu. Osobní asistent 
je jakousi prodlouženou rukou, „kom-
penzační pomůckou“ při činnostech, 
které osoba s  nějakým zdravotním 
omezením nemůže zvládnout sama. 
Asistuje v tom, aby byl člověk co nej-
více samostatný. Ať už se to týká hy-
gieny, péče o domácnost, doprovodů 
do školy, do zaměstnání, na úřady či 
k lékařům. Tato služba je většinou po-
skytována i ve večerních hodinách,  
o víkendech a ve svátky. V našem oko-
lí poskytují tuto službu například tito 
poskytovatelé:

Hewer – občanské sdružení
Vídeňská 291/89
639 00 Brno-střed
Vedoucí střediska: Mgr. Leoš Horký  
e-mail: brno@pecovatel.cz 
mobil: 736 505 555

Asociace rodičů a přátel  
zdravotně postižených dětí v ČR,  
z. s. Klub PAPRSEK 
Tyršova 29, 682 01 Vyškov
e-mail: paprsek.vy@seznam.cz 
mobil:  724 993 367

Kateřina Umlášková

Přinášíme vám informace, které vám pomohou při hledání práce. Jsou 
určeny jak zaměstnavatelům, aby získali přehled finanční podpory pro 
vytváření nových pracovních míst, tak i pro uchazeče o práci, kteří budou 
přesně vědět, kde podporu pro své zaměstnání získají. Co poradit ucha-
zečům o práci? Sdělte svému potenciálnímu zaměstnavateli níže uvedené 
informace o tom, kde může najít peníze na vaše zaměstnávání!

Společensky účelná pracovní mís-
ta (dále jen „SÚPM“)
Úřad práce České republiky (dále jen 
„Úřad práce ČR“) může poskytnout 
zaměstnavatelům příspěvek na vy-
tvoření nebo vyhrazení společensky 
účelného pracovního místa pro oso-
bu (uchazeče o  zaměstnání), která 
vzhledem k věku, zdravotnímu stavu, 
péči o dítě nebo jiným důvodům má 
ztíženou možnost uplatnění na trhu 
práce. Příspěvek je určen k plné nebo 

částečné úhradě vyplacených mzdo-
vých nákladů, včetně pojistného na 
sociální zabezpečení a  příspěvku na 
státní politiku zaměstnanosti a  po-
jistného na veřejné zdravotní pojiš-
tění. Příspěvek na vyhrazená SÚPM 
je poskytován ve výši 10 000 Kč po 
dobu 6  měsíců, pro uchazeče starší 
55 let a  OZP po dobu 9  měsíců, pro 
uchazeče nad 55 let a  zároveň OZP 
s  délkou evidence nad 1  rok 12 mě-
síců. Pro uchazeče mladšího 25 let je 
poskytován příspěvek ve výši 12 tis. 

Kč po dobu 8  měsíců. Zaměstnava-
tel o příspěvek žádá prostřednictvím 
vybraného kontaktního pracoviště, 
u  něhož je evidován uchazeč o  za-
městnání, který je předmětem žádos-
ti zaměstnavatele. Přednostně jsou 
podporováni uchazeči dlouhodobě 
evidovaní, uchazeči do 25 let a  nad 



Telnický zpravodaj – prosinec 2014Sociální poradna18
55 let, OZP, rodiče pečující o dítě do 
15 let a ženy vracející se z rodičovské 
dovolené. Finanční příspěvky jsou 
poskytovány také z  projektu spolu-
financovaného z  prostředků ESF. Na 
příspěvek z  prostředků na aktivní 
politiku zaměstnanosti není práv-
ní nárok. O  jeho přiznání a  výši roz-
hoduje komise kontaktního praco- 
viště ÚP ČR.

Odborné praxe pro mladé do 30 let 
v Jihomoravském kraji
Cílem projektu je poskytnout mladým 
lidem prostřednictvím praxe přímo 
u  zaměstnavatelů kvalitní a  dlouho-
dobé zaměstnání za účelem jejich 
začlenění na trh práce. Cílová skupina 
jsou uchazeči o  zaměstnání ve věku 
do 30 let vedení v evidenci uchazečů 
o  zaměstnání Úřadu práce ČR, s  pra-
covními zkušenostmi maximálně 
2 roky po ukončení studia. Zaměstna-
vatel získá příspěvek na mzdu tohoto 
zaměstnance ve výši 16 080 Kč (jedná 
se o celkové mzdové náklady, včetně 
odvodů zaměstnavatele) po dobu 12 
měsíců, případně příspěvek na úhra-
du mzdy mentora, který tohoto za-
městnance zaškoluje a  zapracovává 
a dohlíží na plnění Plánu realizace od-
borné praxe.

Rekvalifikace zaměstnanců
Rekvalifikací se rozumí získání nové 
kvalifikace nebo rozšíření stávající 
kvalifikace uchazeče o  zaměstnání 
nebo zájemce o  zaměstnání. Při ur-
čování obsahu a  rozsahu rekvalifika-
ce se vychází z dosavadní kvalifikace, 
zdravotního stavu, schopností a  zku-
šeností fyzické osoby, která má být re-
kvalifikována formou získání nových 
teoretických znalostí a  praktických 
dovedností v  rámci dalšího profesní-
ho vzdělávání. Rekvalifikace může být 
na základě dohody s  ÚP prováděna 
i  u zaměstnavatele v  zájmu dalšího 
pracovního uplatnění jeho zaměst-
nanců. Zaměstnavateli, který prová-
dí rekvalifikaci svých zaměstnanců, 
nebo rekvalifikačnímu zařízení, které 
pro zaměstnavatele tuto činnost za-
jišťuje, mohou být plně nebo částeč-
ně hrazeny náklady na rekvalifikaci 
zaměstnanců. Pro realizaci rekvalifi-
kací zaměstnanců jsou především vy-
užívány následující dva projekty: 
1. Podpora odborného vzdělávání 
zaměstnanců – Projekt umožní vybra-

ným zaměstnavatelům získat finanční 
příspěvky na vzdělávání nebo rekva-
lifikaci svých zaměstnanců a  zároveň 
úhradu mzdových nákladů vzdělá-
vaných zaměstnanců za dobu jejich 
účasti na vzdělávání. Do projektu se 
mohou zapojit zaměstnavatelé, kteří 
v  meziročním srovnání nezazname-
nali vyšší pokles tržeb než 5 %. Pokles 
tržeb se dokládá z výkazu zisků a ztrát 
za poslední dvě časově srovnatelná 
účetní období. Finanční podpora je 
nenároková a o poskytnutí příspěvku 
rozhoduje krajská pobočka. Více infor-
mací naleznete v manuálu projektu na 
stránkách www.portal.mpsv.cz/zam. 
2. Vzdělávejte se pro růst v  Jiho-
moravském kraji II – Cílem projektu 
„Vzdělávejte se pro růst v  JmK II“ je 
podpora vzdělávání zaměstnanců 
v prorůstových firmách. V  rámci pro-
jektu jsou podporovány cílové sku-
piny zaměstnanců a zaměstnavatelů, 
kteří jsou zaměstnáni ve vybraných 
ekonomických činnostech význam-
ných pro ekonomický růst a  růst za-
městnanosti v JmK (podle Klasifikace 
ekonomických činností CZ-NACE). 
Projekt umožňuje zaměstnavatelům 
získat finanční příspěvky na vzdělává-
ní svých zaměstnanců a zároveň mo-
hou být z  projektu hrazeny mzdové 
náklady zaměstnanců za dobu jejich 
účasti ve vzdělávání. Finanční pod-
pora je nenároková a  rozhoduje o  ní 
krajská pobočka.

Zaměstnávání osob se zdravotním 
postižením (OZP)
Za osoby se zdravotním postižením 
považujeme: 1. osoby invalidní v prv-
ním, druhém nebo třetím stupni; 
2. osoby zdravotně znevýhodněné, 
o  kterých bylo pravomocně rozhod-
nuto před 1. 1. 2012 nebo o  kterých 
bylo pravomocně rozhodnuto na 
základě žádostí podaných do 31. 12. 
2011, po dobu platnosti těchto roz-
hodnutí. Zaměstnavatel může pro 
osobu se zdravotním postižením na 
základě písemné dohody s  Úřadem 
práce zřídit nebo vymezit tzv. chrá-
něné pracovní místo (dále „CHPM“). 
CHPM může být na základě písemné 
dohody s Úřadem práce zřízeno nebo 
vymezeno i  osobou se zdravotním 
postižením, která vykonává či se roz-
hodne vykonávat samostatnou vý-
dělečnou činnost. Na zřízení CHPM 
poskytuje Úřad práce zaměstnavateli 

nebo osobě se zdravotním postiže-
ním, která se rozhodne vykonávat 
samostatnou výdělečnou činnost, 
příspěvek. Příspěvek může činit ma-
ximálně osminásobek a  pro osobu 
s těžším zdravotním postižením (inva-
lidita 3. stupně) maximálně dvanácti-
násobek průměrné mzdy v národním 
hospodářství za první až třetí čtvrtletí 
předchozího kalendářního roku. Zři-
zuje-li zaměstnavatel 10 a více CHPM, 
může příspěvek na zřízení jednoho 
CHPM činit maximálně desetinásobek 
a pro osobu s těžším zdravotním po-
stižením maximálně čtrnáctinásobek 
výše uvedené průměrné mzdy. Na 
zřízené nebo vymezené CHPM může 
Úřad práce po uplynutí 12 měsíců ode 
dne obsazení zřízeného CHPM nebo 
ode dne vymezení CHPM poskytnout 
příspěvek na částečnou úhradu pro-
vozních nákladů CHPM. Roční výše 
příspěvku může činit nejvíce 48  000 
Kč. Zaměstnavateli, který zaměstná-
vá více než 50 % osob se zdravotním 
postižením z  celkového počtu svých 
zaměstnanců na chráněných pracov-
ních místech, Úřad práce poskytne 
příspěvek na podporu zaměstnávání 
osob se zdravotním postižením na 
chráněném pracovním místě. Příspě-
vek se poskytuje formou částečné 
úhrady vynaložených prostředků na 
mzdy nebo platy a dalších nákladů. 

Volná pracovní místa
Kontaktní pracoviště a krajské poboč-
ky Úřadu práce ÚP ČR nabízí infor-
mace o aktuální situaci na trhu práce 
a  poradenství při výběru vhodných 
zaměstnanců z řad uchazečů a zájem-
ců o zaměstnání. 

Portál MPSV
Integrovaný Portál MPSV poskytuje 
zaměstnavateli zdroj základních in-
formací z oblasti trhu práce. Zaměst-
navatel může prostřednictvím por-
tálu zadávat volná pracovní místa, 
vyhledávat zájemce o práci, může zde 
získat informace o příspěvcích v rám-
ci aktivní politiky zaměstnanosti a  o 
zaměstnávání osob se zdravotním 
postižením. Jsou zde zveřejněny růz-
né statistiky, statistické zprávy Úřadu 
práce ČR a v neposlední řadě jsou zde 
přístupné formuláře pro zaměstnava-
tele v  elektronické formě ke stažení. 
www.portal.mpsv.cz.

Z podkladů ÚP zpracoval FK
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 SLABŠÍ, NEBO SILNĚJŠÍ STRANA?

 NĚKTERÁ ÚSKALÍ NOVÉHO OBČANSKÉHO ZÁKONÍKU – ČÁST II.

Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
dnes se společně podíváme na otáz-

ku, zda nový občanský zákoník („NOZ“) 
chrání občany a  zlepšuje postavení při 
uzavírání smluv. Při průřezovém po-
hledu na nový občanský zákoník vidí-
me, že zákon se cestou ochrany vydá-
vá. Ihned v  úvodu stanoví, že „Každý 
má povinnost jednat v  právním styku 
poctivě. Nikdo nesmí těžit ze svého ne-
poctivého nebo protiprávního činu. Ni-
kdo nesmí těžit ani z  protiprávního sta-
vu, který vyvolal nebo nad kterým má  
kontrolu.“

Tato pravidla spolu s  dalšími v  zá-
koně obsaženými směřují k  důležité 
zásadě, a  to „ochraně slabší strany“. 
Slabší stranou může být jak spotřebi-
tel, tak i  v  některých případech pod-
nikatel.

Zákon definuje slabší stranu jed-
nak jako „osobu, která vůči podnikateli 
v hospodářském styku vystupuje mimo 
souvislost s vlastním podnikáním“. 

Dále zákon uvádí: „Kdo jako podnika-
tel vystupuje vůči dalším osobám v hos-
podářském styku, nesmí svou kvalitu 
odborníka ani své hospodářské postave-
ní zneužít k  vytváření nebo k  využití zá-
vislosti slabší strany a k dosažení zřejmé 
a  nedůvodné nerovnováhy ve vzájem-
ných právech a povinnostech stran.“ Tato 
podrobná definice zákona nám říká, že 
pod pojem slabší strana můžeme zahr-
nout za určitých okolností kohokoliv, 
kdo jedná s podnikatelem. Mezi rozho-
dující okolnosti řadíme například sou-
měřitelnost finanční síly, informační 
převaha, přístup k technologiím a další. 

A nyní k praktickým dopadům. Hod-
ný tatínek Karel půjde koupit počítač 
svým dětem. Nakoupí v  elektro ob-
chodě jako fyzická osoba a  počítač 
bude pro domácnost. Je tedy v posta-
vení spotřebitele a  také slabší strany 
vůči prodejci. Pracovitý živnostník 
zahradník Tomáš půjde do místního 
obchodu zakoupit novou sekačku, 
aby s ní mohl v rámci svého podniká-
ní na zakázku chodit sekat trávníky. 
V  postavení spotřebitele není a  zřej-
mě nebude ani slabší stranou. Náš 
zahradník Tomáš však nebude mít do-
statek peněz, a  proto nejprve půjde 
do Banky pro zápůjčku či úvěr. Jelikož 
u  této Banky má Tomáš běžný účet 
i  podnikatelský účet, pak má banka 
informační výhodu. Banka o Tomášovi 
ví z pohledu financí vše, má tedy nad 
ním informační převahu. Banka má 
také mnohem větší sílu než živnostník 
Tomáš. Banka používá tzv. „formulářo-
vé smlouvy“, které Tomášovi k  úvěru 
poskytne. Živnostník Tomáš většinou 
nemůže ovlivnit text smlouvy, pouze 
ji přijmout. Je evidentní, že ač není 
Tomáš spotřebitel, tak vůči bance je 
zřejmě slabší stranou. Zákon pak živ-
nostníka Tomáše vůči bance i  tatínka 
Karla při nákupu počítače chrání. 

Jak je slabší strana chráněna? Slab-
ší strana může požadovat vysvětlení 
všech podmínek formulářové smlouvy 
i  přiložených obchodních podmínek. 
Nechejte si tedy v bance nebo obcho-
dě vše tzv. „polopatě“ vysvětlit. Pokud 
ve smlouvě budete mít nesrozumitel-
né podmínky a smlouva bude tzv. „for-

mulářová“, tedy natištěná a Vás bude 
čekat jen podpis, tak se lze i  zpětně 
takovým ujednáním postavit a rozpo-
rovat je. Zajímavostí je tzv. „neúměrné 
zkrácení“. Například odborník či znalec 
„napálí“ neznalého laika a koupí si od 
něj cennou starožitnost za kupní cenu 
několika korun. Je zde zřejmý nepoměr 
informací, kdy znalec zná skutečnou 
hodnotu a  prodávající ji nezná. Právě 
takový nedostatek informací způso-
buje hrubý nepoměr. Takový obchod 
však platí, dokud poškozená strana 
nezačne požadovat zrušení smlouvy. 
Na takové zrušení zákon přiznává lhů-
tu 1 roku od uzavření smlouvy.

Zákon však neléčí a  nehlídá všech-
na rizika! Při sjednávání smlouvy tedy 
dobře zvažujeme, zda smlouvu bude-
me konzultovat s  odborníkem. Prá-
vě v  případech neúměrného krácení 
se totiž můžete již ve smlouvě téměř 
nevědomky ochrany vzdát a  prohlá-
sit, že o skutečné ceně plnění jste byli 
informováni. V  takovém případě se 
již ochrany zákona dovolávat nelze. 
Míst, kde zákon chrání slabší stranu, je 
mnohem více. Lze zmínit omezení ná-
roku věřitele na úroky či lhůta k uplat-
nění vad u stavby. O těchto důsledcích 
si povíme v dalších číslech tohoto seri-
álu. Petr Sopouch

Vážené čtenářky, vážení čtenáři, 
tentokrát se již podruhé pokusím 

upozornit na některé projevy nové 
právní úpravy, které jistě stojí za po-
všimnutí. Bezformální právní 
jednání. Nová právní 
úprava pro právní 
jednání nevyžadu-
je písemnou for-
mu. Vychází se ze 
zásady, že každý 
má právo si zvo-
lit pro své práv-
ní jednání libo-
volnou formu, 

není-li ve volbě formy omezen ujed-
náním nebo zákonem. Dejme tomu, 
že jeden podnikatel bude druhému 
dlužit nemalou částku peněz. Jedno-

ho dne se oba tito podnikatelé 
náhodou střetnou při rybolovu, 
v  dobré náladě, a  dlužník se 
optá svého věřitele, zda by mu 
náhodou jeho dluh nepromi-

nul. Věřitel v dobrém rozma-
ru na tuto otázku dlužní-

kovi kývne na souhlas, 
tím pádem byl bez 

dalšího celý dluh 
prominut. 

Nový občanský zákoník nově formu-
luje tzv. předsmluvní odpovědnost. 
Jedná se o  situaci, kdy osoba zahájí 
jednání o smlouvě a v takovém jedná-
ní pokračuje, aniž má skutečně v úmy-
slu smlouvu uzavřít. Taková osoba je 
tedy následně odpovědná za  škodu 
vzniklou v důsledku toho, že ke vzniku 
závazku – uzavření smlouvy – nedo-
šlo. V  praxi bychom mohli být odpo-
vědni například v případě, že bychom 
oslovili majitele pozemku, aby nám jej 
prodal. Majitel by s prodejem souhla-
sil, nechal by vypracovat kupní smlou-
vu a  za vypracování této smlouvy by 
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V  pátek 10. října 2014 navštívili žáci 
3.–5. ročníku naší školy ve spolupráci 
s obcí památník Mohyla míru. Připrave-
na zde pro ně byla prohlídka interaktiv-
ního muzea i samotné mohyly. Po skon-
čení si žáci mohli ověřit své nové po-
znatky při soutěži, která byla připravena 
ve venkovním areálu. Při vyhodnocení 
soutěže dostal každý účastník drobné 
dárky, které věnovalo muzeum i  obec 
Telnice. Celé dopoledne se i  díky pěk-
nému počasí vydařilo a děti byly spoko-
jené. Jak se jim tato akce líbila, napsaly 
ve svých pracích žákyně 5. ročníku Julie 
Kyzlinková, Terezie Hrazdírová, Marie 
Ráblová, Anežka Gabrhelová a Michae-
la Zavadilová, za všechny uvádíme texty 
Anežky Gabrhelové a Julie Kyzlinkové.

Anežka Gabrhelová: V pátek 10. 10. 
se ve škole uskutečnily volby do za-
stupitelstva obce a  1. kolo senátních 
voleb. A  tak jsme jeli na Mohylu míru. 
Když jsme tam přijeli, tak jsme se tam 
museli rozdělit na dvě skupiny (všichni 

bychom se do muzea nevešli, i když tam 
jela jenom 3., 4. a 5. třída). První skupina 
byla 3. třída a některé holky páťačky, ti 
šli do muzea první. Krátce po nich tam 
šla i  druhá skupina (4. třída a  zbytek  
5. třídy). V  muzeu to bylo hezké. Prv-
ní část byla o  tom, jak k  bojům došlo. 
V  druhé části jsme se ocitli uprostřed 
bitvy. Vešli jsme do místnosti, ve které 
byla tma, a my jsme šli ke kovovému zá-
bradlí. Před nás se vysunulo plátno a na 
něm se promítala bitva. Pak se otevřelo 
zábradlí a my jsme prošli po mostku do 
třetí části. Ve třetí části nám promítali 
tažení všech tří skupin. Dále jsme šli do 
čtvrté části poslechnout si rozhovor vo-
jáků. To už byl konec muzea. Pak jsme 
se šli nasvačit. Pak přišla paní, která nás 
provedla po památníku. Dále jsme šli 
hrát hru. Rozdělili jsme se na šest sku-
pin. Začala hra. Bylo šest úkolů. Až jsme 
to měli hotové, tak jsme šli na pokladnu 
a  oni si ten papír (na který jsme psali) 
nechali. Nakonec bylo vyhodnocení. 

Vyhrála skupinka, ve které byly Viktorka, 
Terezie Hrazdírová, Markéta Kroutilo-
vá, Karolína Králová, Lucie Svobodová, 
Anežka Gabrhelová a Michaela Zavadi-
lová. Potom už byl konec a šli jsme zpát-
ky do školy (na oběd).

Julča Kyzlinková: Dne 10. 10. jsme 
jeli na malý výlet (Mohylu míru). Jeli 
jsme autobusem. Když jsme tam doje-
li, vyšlapali jsme menší kopec a uviděli 
jsme tu Mohylu míru. Bylo to tam zají-
mavé. Když jsme si ji obešli, tak jsme se 
u  vchodu dovnitř vyfotili. Potom jsme 
se rozdělili do dvou skupin. První sku-
pina šla do muzea a  druhá skupina si 
ještě jednou pořádně prohlídla a  obe-
šla mohylu. Potom se dostala řasa i  na 
druhou skupinu (ve které jsem byla já, 
Gabča a  Radek). Šli jsme tedy dovnitř 
a  byly tam čtyři místnosti. V  té první 
byla taková televize, ve které se promí-
tala válka. Jak jsme vstoupili do druhé 
místnosti, tak tam byla taky válka, ale 
bylo to ve 3D. Ve třetí místnosti jsme si 
mohli prohlédnout, co nosili vojáci atd. 
Ve čtvrté místnosti bylo, jak si tři páni 
povídali (nepamatuji si jejich jména). 
Jak jsme se vrátili z  toho muzea, první 
skupina už svačila a  druhá začala pro-
hlídku. Po svačince jsme se rozdělili do 
šesti skupin. Moc to nevycházelo. Naše 
skupina byla nejslabší. Potom proběhlo 
vyhodnocení. Byli jsme na pátém místě 
(což jsem očekávala). No a potom jsme 
si mohli koupit nějaké sladkosti. A pak 
jsme se šli podívat dovnitř mohyly. Bylo 
to tam hezké. Jsou tam čtyři rohy a ku-
latý strop, takže když stojíš v  jednom 
rohu, tak slyšíš, co říkají v dalším rohu. 
Protože bylo hezky, tak jsme šli do Tel-
nice pěšky.

Připravila Leona Bímová, 
ředitelka ZŠ Telnice

A d v o k á t n í  k a n c e l á ř

Mgr. Hugo Hubený

Tel.: 608 706 372
E-mail: info@akhubeny.cz

602 00 Brno, Běhounská 4/20

zaplatil. My bychom nakonec řekli, že 
už o pozemek nemáme zájem. V tako-
vém případě bychom byli povinni za-
platit majiteli pozemku to, co vynaložil 
za přípravu smlouvy. V  praxi jistě na-
lezneme mnoho dalších variant před-
smluvní odpovědnosti.

Dědění dluhů. Předchozí právní 
úprava stanovila, že dědic odpovídá 
za dluhy zůstavitele pouze do výše na-
bytého dědictví. Nová právní úprava 
je vystavěna na zcela opačné zásadě, 

tedy že dědic dědí všechny dluhy zů-
stavitele a  nepostačí-li k  jejich úhra-
dě zděděný majetek, pak musí dědic 
dluhy uhradit ze svého. Existuje však 
způsob, jak se tomuto nebezpečí vy-
hnout, a  to tzv. vyhrazení soupisu 
pozůstalosti. Pokud si dědic vyhradí 
soupis pozůstalosti, pak bude povi-
nen k  úhradě zůstavitelových dluhů 
pouze do výše nabytého dědictví, ni-
koliv v plné výši. Jestliže však dědic za-
tají některé předměty a dodatečně se 

prokáže jejich existence, pak pro dědi-
ce přestane platit ochrana, kterou mu 
poskytoval soupis pozůstalosti a bude 
povinen uhradit dluhy v plné výši.

Hugo Hubený
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 PRVŇÁČCI SI ZASADILI SVŮJ STROM
Listopadová rána nebývají obvyk-

le velmi slunečná ani teplá. V  úterý  
4. listopadu 2014 však počasí učinilo 
výjimku, vymetlo dušičkové mlhy a vy-
malovalo oblohu do modra. Nejen na 
prvňáčky, ale i na ostatní žáky telnické 
školy se usmálo sluníčko, když po 8. 
hodině ranní vyšli směrem na Otmarov, 
aby pokračovali ve výsadbě nové ale-
je ovocných stromů. V  rámci projektu 
„Zasaď si svůj strom“ si každý žák prv-
ního ročníku základní školy zasadil svůj 
strom. Již třetím rokem se děti společně 
s učiteli vydaly na silnici spojující Telnici 
s  Otmarovem, aby obnovily alej, která 
zde dříve bývala. Jako tradičně byli žáci 
rozděleni do skupinek, ve kterých ti 
starší pomáhali prvňáčkům s výsadbou 
jejich stromu. Poděkování patří nejen 
obecní policii za zajištění bezpečnosti, 
ale také obci Telnice za dodání stromků 
a  přípravu celé akce. Vzhledem k  pře-
rušení dodávky elektrického proudu 

se žáci nevrátili zpět do školních lavic, 
ale po krátké svačince v přírodě se vy-
dali na obhlídku hranic naší vesnice. 
Čtvrté a páté ročníky si cestu po hranič-

kách prodloužili ještě o kontrolu svých 
stromků, z nichž některé rostou nedale-
ko vlakové trati.

Petr Gabrhel, ZŠ Telnice

 GURMÁNSKÝ ZÁJEZD DO BUDAPEŠTI
Ve dnech 20. a 21. září 2014 se telnič-

tí turisté vydali na dvoudenní výlet do 
maďarského hlavního města – Budapeš-
ti. Vyjeli jsme za poznáváním památek 
a vynikající maďarské národní kuchyně. 
První den byl jako vždy náročný a  ve-
doucí zájezdu se opět snažil stihnout 
nemožné. Naše kroky nejdříve směřova-
ly na Budínský hrad, který se majestátně 
tyčí nad Dunajem. Po procházce kolem 
historických budov si účastníci zájezdu 
prohlédli Matyášův chrám a  Rybářské 
bašty, odkud je překrásný výhled na Par-
lament a celé nábřeží Dunaje. Poté jsme 
přešli přes nejstarší most a  vydali se 
k Bazilice svatého Štěpána. Po prohlídce 
jsme se vrátili o  100 let zpátky a  svezli 
se nejstarším metrem v  Evropě. Byl to 
opravdový zážitek. Vystoupili jsme na 
Náměstí hrdinů, kde se konaly ochut-
návky specialit maďarské kuchyně a jez-
decké závody v  dobových uniformách 
uherských vojáků. Příjemně unavení 
jsme se po páté hodině přesunuli do ho-
telu. Tam jsme se rozešli do svých poko-
jů a s některými jsme se potkali až u sní-
daně v 8 hodin. Hrstka dvanácti stateč-
ných vyrazila ve dvacet hodin na večerní 
prohlídku Budapešti. Nikdo nelitoval. 
Nádherně osvětlené památky, nábřeží 
Dunaje, noční život v budapešťských uli-

cích, kavárny a náměstí s živou muzikou 
navždy zůstanou krásnou vzpomínkou.

Po dobré snídani jsme vyjeli na nej-
vyšší místo metropole, vrch Gellert. Od-
tud byl překrásný výhled na Budapešť. 
Ukázali jsme si místa, která jsme v sobo-
tu navštívili a viděli celé město jako na 
dlani. Kolem poledne jsme se přesunuli 
do Tropicária. Rázem jsme se ocitli pod 
hladinou moře a kolem nás se proháněli 
rejnoci, žraloci a  jiní obyvatelé oceánů. 
Před odjezdem jsme utratili poslední 

forinty nákupem dárků pro své blízké 
a vydali se na cestu domů. Na toulkách 
po Budapešti nás provázeli naši přátelé 
Karel a Eta Horváthovi a i díky nim jsme 
se vrátili domů všichni a v pořádku. S je-
jich pomocí jsme ve městě nezabloudili. 
Tímto chci poděkovat nejen našim bu-
dapešťským přátelům, ale i  panu řidiči 
Aloisi Hrdličkovi za bezpečnou a poho-
dlnou cestu a  obci Telnice za finanční 
podporu našeho zdařilého výletu.

Zdeněk Kubíček
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 ROZHOVOR S (NE)OBYČEJNÝM ČLOVĚKEM JOSEFEM MÜLLEREM
Pana Josefa Müllera z Palackého ulice, jednoho z našich nejstarších obča-

nů, potkáváme pravidelně v ulicích Telnice. Ačkoliv v letošním roce oslavil 
krásné devadesáté narozeniny a před dvěma lety se rozloučil se svojí man-
želkou, je stále neskutečně vitální a plný životního optimismu.

n   Nejste přímo telnickým rodákem, 
odkud jste do Telnice přišel a  odkud 
pochází vaše rodina?

 Narodil jsem se v Měníně, kde můj pra-
děda i otec byli dlouholetými kostelníky 
a děda zvoníkem. A můj tatínek se naro-
dil do rodiny s jedenácti dětmi. Můj tatí-
nek se jako nejstarší syn o všechny další 
sourozence staral a byl ohromný kuchař. 
Dokonce se zúčastnil první světové války, 
kde sloužil v polní kuchyni a to ho zachrá-
nilo, protože při každém útoku se kuchy-
ně zařadila až nakonec vojenského šiku. 
Já jsem do Telnice přišel až v roce 1952, 
když jsem se oženil se svojí manželkou.

n   Byli jste s vaší manželkou Jarosla-
vou spokojený pár…

 Moje manželka byla opravdu moc 
hodná. Nikdy jsem třeba kvůli ní ne-

chodil do hospody. Ona byla taky 
ohromná tanečnice. Pozval jsem ji 
na zábavu a  ona mi povídá: ty máš 
ale odvahu, pozveš si mne na zába-
vu a  sám neumíš tancovat?! (smích) 
Však jsem se to taky od ní chtěl naučit. 
(smích) Moje manželka byla dlouho 
nemocná. Já za ní chodil, i  když byla 
nemocná a někteří se tomu divili. Ale 
byla moc hodná a  měl jsem jí moc  
rád. 

n   Jak to bylo s vaším domem, ve kte-
rém jste spolu dlouhá léta žili?

Koupili jsme ho od jedné moc hod-
né paní Fleischmannové, která byla už 
ke konci svého života slepá. Nejdříve 
jsme ale bydleli u  potoka, jenže to byl 
příliš malý dům, který nešel přestavět. 
No a  kdysi jsem přišel opravit zábradlí 

paní Fleischmannové a  nic za to ne-
chtěl. A ona mi povídá: co bych vám za 
tu opravu měla dát? A já jí řekl, že, třeba 
až bude tento dům někdy prodávat, ať 
se mi ozve. A ona se pak za rok skuteč-
ně ozvala a prodala nám ho za dobrou 
cenu. My jsme ji pak ještě dalších šest 
let opatrovali, než umřela. A  když od-
cházela do nemocnice, tak nám řekla, že 
jsme na ni byli nejhodnější. No a tento 
dům postavili její rodiče – Blažkovi. 

n   Jak jste s rodinou slavili Vánoce?
Manželka se o  to vždycky hezky po-

starala, dodržovali jsme všechny tradice 
a  zvyky. Navíc byla také výborná ku-
chařka, takže nám napekla moc dobré 
cukroví.

n   Dovolím se vás zeptat na rodinu 
Aloise Bartáka, protože pocházíte 
z  Měnína, kde část rodiny Bartáko-
vy žila a  dodnes žije. Znal jste tuto  
rodinu?

Ano. Bartákovi byli hodní lidé a bylo 
jich docela hodně. Pamatuju si je jako 
dobré sedláky. Můj tatínek uměl hodně 
věcí a  vyráběl třeba pro sedláky včelí 
úly. A jednou jsem mu s tím pomáhal 
právě u  Bartáků. Paní Bartáková mně 
dala vdolek a já jsem jí tehdy jako sed-
miletý řekl, že maminka má ráda taky 
tyto vdolky, a  tak mi paní Bartáková 
dala vdolky i pro maminku. (smích) To 
byla manželka Františka Bartáka, tedy 
snacha Aloise Bartáka. Vůbec se tehdy 
lidi k sobě chovali jinak. Vzpomínám si 
třeba na pěší poutě z Měnína do Tuřan, 
chodili jsme kolem Otmarova a Chrlic. 
Trvalo to vždycky dva dny, přespávali 
jsme v Tuřanech. Jako děcka jsme tam 
chodívali každý rok a moc rádi. Cestou 
jsme zpívali a  modlili se. Po cestě na-
zpátek nám v Otmarově pokaždé dala 
napít vody paní Čechmánková. Dříve 
se prostě lidi měli jaksi radši. 

n   Z  vás neustále čiší ohromná ener-
gie a pozitivní přístup k životu i lidem…

Já mám totiž hodné lidi rád. Skutečně! 
Nedám na ně dopustit! 

n   Jak ale ty hodné lidi poznáte?
 Stačí jen, aby na mě ti lidé promluvili, 

hned to poznám. Například náš telnický 
velebný pán – i moje dcerka to poznala. 
A pro hodné lidi jsem vždycky rád něco 
udělal.
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n   Čím jste vlastně vyučený?

Strojařem. Celý život jsem pracoval 
v Mosilaně a na co jsem se podíval, na 
to jsem podal zlepšovák. Opravoval 
jsem třeba i  vyřazené mašiny a  znovu 
je zprovozňoval. Jinak mě baví všecka 
práce. Pomáhal jsem třeba i na místním 
kostele. Jako koníček mne třeba bavilo 
dělat pokrývače. 

n   Je vůbec obdivuhodné, co vy 
všechno umíte dělat, co všechno umí-
te vyrobit. Kde jste se to naučil?

V měnínské škole jsme měli šikovné-
ho pana řídícího Kirše. Ten nás naučil 
vyrábět spoustu věcí, starat se o stromy, 
štěpovat, roubovat, hodně věcí. Díky 
němu jsem k práci získal vztah. Doma si 
opravím všecko. A po mě to zdědil i můj 
syn Pepík, který umí taky úplně všecko. 
Je třeba výborný kuchař, ale dokonce si 
i sám opraví auto, zvládne elektřinu. Ale 
ani já se elektřiny nebojím. Vyrobil jsem 
si sám třeba cirkulárku. A spoustu žeb-
říků, štaflí, zahradního nářadí, vařeček, 

dřív jsem vyráběl žebříky a hrábě i pro 
obecní úřad.

n   Říkal jste mi taky kdysi, že jste si 
prožil nějakou vážnou chorobu.

 Ano, dostal jsem tyfus, i  když jsem 
proti němu byl očkovaný na vojně. Do-
stal jsem ho v práci z mongolské vlny. 
Však tam taky potom hned zavedli 
ochranné prostředky. Asi rok jsem se 
z  toho léčil a ke Svaté Anně se na mě 
chodila dívat celá fabrika. Protože jsem 
ležel na infekčním oddělení, tak vždyc-
ky jenom přes okýnko. A  já jsem pak 
vždycky říkal sestřičce, že už asi brzo 
umřu, když se na mě všichni chodí dí-
vat, aby na mě nezapomněli. (smích) 
Život mi tehdy zachránil dr. František 
Pospíšil ze Sokolnic, který včas roz-
poznal, že to není obyčejná horečka. 
Když chodívám kolem jeho hrobu na 
našem hřbitově, vždycky si na něho  
vzpomenu. 

n   Jste veselý člověk. Hrál jste třeba 
někdy na nějaký hudební nástroj?

 Moc mě bavilo hrát na banjo. Ale než 
jsem se vrátil z  vojny, tak mi ho bratři 
prodali. (smích)

n   Nejde si nevšimnout, jak se vaše 
rodina se o vás hezky stará…

 Mám dvě děti: Pepíka a Ilonku a moc 
hezky se o  mě starají, jsem s  nimi moc 
spokojený. Berou si mě k  sobě. Teď se 
třeba těším k  dcerce ke štědrovečerní-
mu stolu. Já jsem totiž nerad sám. Rád 
se procházím po dědině, povykládám 
s  lidmi nebo zajdu si za manželkou na 
hřbitov.

n   Přijdete 14. prosince na vánoční 
setkání se seniory?

Jasně, že tam přijdu. Laďa Kořalník už 
mi to připomínal, že jak půjde okolo, tak 
na mě zaťuká. (smích) Rád si přijdu po-
povídat s lidmi, které jsem nějaký čas už 
neviděl.

Nadále spoustu životního elánu přeje 
a za velmi milý rozhovor děkuje 

František Kroutil

 NÁVŠTĚVA CÍFERSKÝCH HODŮ
Velký zájem občanů předcházel jed-

nodennímu výletu 27. září 2014 do 
partnerské obce Cífer, kam jsme byli po-
zváni ke slavnostnímu odhalení dvou 
uměleckých děl na náměstí A. Hlinky, 
které vyrobili telnický umělecký kovář 
Ivo Lorenz a cíferský řezbář Vladimír Ti-
nák. Vše ale začalo pro některé projížď-
kou po Cíferu a pro jiné krátkou boho-
službou s P. Jozefem Schwarzem v míst-
ním kostele sv. Michaela, archanděla. Při 
ní nám zazpíval místní sbor vedený dr. 
Viliamem Hafnerem, který se také ujal 
klaviatury varhan. Na závěr také naši 
zpěváci zazpívali mariánské písně na-
šim slovenským přátelům.

Poté nás už autobusy Aloise Hrdličky 
a  firmy DOPAZ zavezly na koupaliště, 
které se teprve nedávno stalo majet-
kem obce Cífer. Tady nás provedl sta-
rosta obce Maroš Sagan a  pozval nás 
ke společnému stolu. Po obědě jsme se 
vydali na návštěvu historického kostela 
sv. Petra a Pavla v Páci (část Cíferu). Kro-
mě výborného oběda nás pak čekalo 
tradičně bohaté občerstvení v místním 
kulturním domě. I  my jsme do Cíferu 
přivezli spoustu dobrot na rozdání míst-
ním občanům, včetně spousty druhů 
slivovice, meruňkovice, ořechovice, ale 
také oblíbeného česneku. V  kulturním 
domě bylo možné ještě zhlédnout také 

výstavy starých bankovek, mincí, foto-
grafií atd.

Slavnostní odhalení obou umělec-
kých děl proběhlo mimo jiné za účasti 
našich tří dělostřelců, kteří v Cíferu pro-
vedli celkem 12 výstřelů, což u  mno-
hých přítomných vyvolalo různé druhy 
překvapení s  následným úsměvem. Po 
přivítání chlebem a solí se starosta obce 
Cífer ujal slova, po něm krátce promlu-
vil telnický starosta František Kroutil, 
slovo dostal také autor díla Ivo Lorenz 

a řeč přišla také na telnické kroje z dílny 
Renaty Jahodové, které obratný řečník 
a  komentátor Marian Pavlík pochvá-
lil. Železná plastika – viola s  cíferskou 
výšivkou – symbolizuje tradice Cíferu: 
tradiční cíferský hudební festival vážné 
hudby a ještě více tradiční a pověstnou 
cíferskou výšivkářskou dílnu. Následo-
valo také odhalení druhého díla, které 
okomentoval sám řezbář Vladimír Tinák:  
dřevěná socha Márie Hollošy, která je 
hlavní představitelkou cíferské výšiv-
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  ODHALENÍ UMĚLECKÝCH DĚL  
VE SPOLUPRÁCI OBCÍ TELNICE A CÍFER

kářské dílny, je označena také cedulkou 
s logem naší obce na památku naší vzá-
jemné spolupráce.

Po slavnostním odhalení uměleckých 
děl jsme se již věnovali hlavnímu pro-
gramu na místním tržišti, kde jsme nej-
dříve všechny přítomné pozdravili zpě-
vem: nejprve čtyři sourozenci Jahodovi 
nádherným způsobem předvedli své 
pěvecké schopnosti, poté se přidal sbor 
místních dobrovolníků s  doprovodem 
dalších diváků.

Po zpívaném pozdravu se z nás nestali 
jen diváci či posluchači, ale mnozí z nás 

při dechovce tancovali, zpívali či rozlé-
vali naše tekuté zásoby. Děti si mohly 
užít různých zábavných atrakcí – jako na 
každých správných hodech či poutích. 
Po chvilkové přeháňce se nakonec po-
časí krásně vybralo a  umoudřilo, takže 
jsme mohli zažít seriál vtipných komen-
tářů Mariana Pavlíka nebo část koncertu 
Vrbovských víťazov. Tato minikapela od 
počátku dávala najevo, jaký má smysl 
pro humor. Když vzali do rukou různé 
pracovní nástroje či kanalizační potru-
bí nebo části záchodu, začal se tržištěm 
linout zvuk tzv. průmyslového folku 

s  vtipným textem. Veselo bylo až do 
poslední chvíle, kdy jsme museli nased-
nout zpět do našich autobusů a vyrazit 
zpět.

Děkujeme oběma řidičům za bez-
vadnou jízdu a spolupráci. A také všem 
účastníkům za pohodové společenství. 
Největší díky však patří Cíferským, kteří 
nás vřelým a  pohostinným způsobem 
ve své obci přijali. Příště je řada na nás, 
abychom je pozvali zase my k nám. Tře-
ba zase v  létě v Telnici. (Více fotografií 
z  této akce naleznete na třetí straně 
obálky tohoto zpravodaje.) FK

Telnice přivítala přátele z Cíferu, kteří 
přivezli umělecké dílo svého řezbáře 
Vladimíra Tináka – sochu vodníka, jež 
byla umístěna u  staré vrby na břehu 
Zlatého potoka. Ekvivalentně připravil 
telnický kovář u  místní orlovny kova-
nou plastiku krojovaného páru. Obě 
díla jsou součástí společného projek-

tu obou obcí, který má připomenout 
lidem historii řemesel v  obou obcích. 
A  právě smysl obou záměrů vysvětlil 
ve svém úvodním slově starosta Cíferu 
Maroš Sagan, který také spolu s  míst-
ním starostou Františkem Kroutilem 
přivítal zhruba stovku účastníků slav-
nostního odhalení, mezi nimi přede-

vším děti ze základní a mateřské školy. 
Samotné odhalení provedl sám autor 
díla Vladimír Tinák, děti pak následně 
zazpívaly písničku Holka modrooká, 
nesedávej u  potoka. Poté se všichni 
přesunuli před orlovnu, kde již čekal 
připravený Ivo Lorenz, autor druhé-
ho díla, plastiky krojovaného páru. 
Po krátkém proslovu provedl telnický 
umělecký kovář odhalení svého díla 
a  děti opět krásně zazpívaly – tento-
krát na pozdrav slovenským přátelům: 
Tancuj, tancuj, vykrúcaj, vykrúcaj. Na 
připomínku této milé akce, tohoto 
projektu a současně i spolupráce obou 
obcí obdrželi všichni přítomní bro-
žurku s  názvem „Umeleckoremeslné 
tradicie obcí Cífer a Telnice“. Slovenští 
přátelé pak byli pozváni na společný 
oběd s  představiteli naší obce. Obec 
Telnice děkuje obci Cífer za dosavad-
ní skvělou spolupráci nejen na tomto 
projektu, ale i  při dalších společných 
aktivitách a  těší se na další. Pokud by 
kdokoliv měl zájem o  zmíněnou bro-
žurku, může si ji vyzvednout na obec-
ním úřadě. FK

 SETKÁNÍ KLUBU AKTIVNÍCH SENIORŮ 
V úterý 23. září 2014 jsme se v KLA-

Su v hlavním tématu zabývaly bylinka-
mi, jejich výskytem, sběrem, sušením, 
uchováním a použitím. Naši klubovnu 
měla proniknout příjemná vůně sní-
tek některých bylinek. Jako vždy jsme 
se držely předepsané skladby dvou-
hodinovky jako je rozcvička paměti, 
trénink kompetencí, psychohygiena, 
trénink paměti a  psychomotorika. 
Samozřejmostí je zpěv písně KLASu, 
ale i  té naší, telnické, a  to hned úvo-

dem. Patří sem i vypití šálku čaje. Zá-
věrečnou „tečku“, všemi očekávanou, 
udělala návštěva pana starosty, za což 
děkujeme. 

V úterý 14. října 2014 se KLAS sešel, 
aby se zabýval českou poezií. Zhruba 
jsme prošly 19. a  20. stoletím a  rády 
zavzpomínaly na časná školní léta, kdy 
jsme se krásným básním našich autorů 
učily. Jak nás potěšilo zjištění, že jsme 
si ještě pamatovaly některé básničky 
oblíbených básníků a  sborově jsme 

si je zarecitovaly! Na řadu přišel také 
pracovní list, trochu cvičení některých 
svalových skupin a  koordinace svalů 
ruky a očí. Po delší odmlce za námi za-
vítala paní Zdena Praxová, kterou jsme 
moc rády uviděly. Když jí to zdravotní 
stav dovolí, jistě se budeme i  nadále 
setkávat. Závěr KLASu patřil jako vždy 
panu starostovi, který ochotně odpo-
vídal na naše dotazy různého druhu. 
Na další setkání se těší

Marie Fialová
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 HISTORICKÝ JARMARK A VINOBRANÍ 2014 
Historický jarmark v Telnici (letos 20. zá- 

ří) se stal obvyklým místem setkávání 
všech, kteří mají rádi tradiční řemesla 
a výrobky, burčák, dobroty z grilu a rožně 
restaurace na orlovně nebo přímo z ohně, 
na kterém se každoročně pečou placky. 
Před zraky všech je uhnětou šikovné ruce 
kuchtíků a  kuchařek v  dobových kostý-
mech. Kromě stánků, ve kterých jste si 
mohli zakoupit perníčky, medovinu, ple-
tené ošatky, domácí mýdla, ručně vyro-
bené šperky a další výrobky z tradičních 
moravských a českých řemesel, jste mohli 
nahlédnout i  do africké kuchyně a  za-
koupit si produkty z této vzdálené země, 
které nám nabízeli manželé Holčapkovi 
z Telnice. Výtěžek z  prodeje produktů je 
věnován na podporu školství v  Ugandě. 
Hned ve vedlejším stánku paní Magdy Pi-
lárikové jste si mohli zkusit vyrobit vlastní 
náušnice, sponku nebo brož a  o kousek 
dál ochutnat výborné víno z  rodinného 
vinařství Husák, které nám každoročně 
dodává také jarmareční burčák.

Ani děti letos nepřišly zkrátka, neboť 
ve venkovním areálu orlovny pro ně byly 
připraveny hradní hry. Mohly si zasoutěžit 
v  dovednostech kejklířů (chůdy), schop-
nostech hradní stráže (lukostřelba, jízda 
na  koních – dřevěných), prověřit moud-
rost hradního strážce pokladu (odemyká-
ní truhly, truhličky – Kimova hra), vyzkou-
šet si povinnosti služebnictva (úklid stájí, 
královský botník) nebo se vtělit do myšky 
v hradní spíži a hledat dobroty. Ti odvážní 
prošli také hradním labyrintem a  stara-
li se  o  uvězněnou princeznu ve věži. Za 
odměnu dostaly děti několik tolarů, které 
mohly utratit na  koňském povoze pana 
Františka Vlacha, zakoupit si za ně štěs-
tíčka, nechat si nakreslit na obličej kresbu 
nebo se vydat do Obludária v  hradním 

sklepení, které bylo opravdu jen pro ty 
nejodvážnější.

Co by to bylo za jarmark, kdyby se tady 
nesemlela nějaká ta hádka a  pranice. 
A  byla to pěkná mela, když se do sebe 
pustili udatní šermíři obletováni šenkýřka-
mi ze středověké krčmy. Nebojte se, to jen 
šermířská skupina Khaern Morhen před-
váděla své umění a bojovou zbroj. Kdo ne-
byl příznivcem soubojů, mohl zavítat do 
velkého sálu, kde proběhla vernisáž umě-
leckých děl Libora Jaroše ze Žatčan a jeho 
dcer, Martiny Jarošové a Veroniky Hladké. 
Nádherné obrazové fresky, grafické tisky 
a  kresby romantických zákoutí přímoř-
ských vesnic doplňovaly abstraktnější díla 
ze série motivované banánovými slupka-
mi, ve kterých mohl pozorný divák nalézt 
podivné tvory i  ladné postavy milenců. 
K vidění byla také další díla autorů, i když 
jen ve fotografiích či tištěných knihách.

Kolem 17. hodiny proběhl v  prosto-
rách výstavy koncert Husákova kvarteta 
pod vedením primuse Martina Husáka 
z Těšan. Když začali tito čtyři mladíci hrát, 
byl sál zaplněn jen z poloviny. Postupně 

se  však sál stále více zaplňoval, když za-
znívaly známé melodie v  úžasně dyna-
mickém a přitom velmi citlivě zahraném 
podání. Byl to skutečně krásný zážitek 
naplněný mladickým nadšením a velkou 
mírou nadsázky a  humoru. Nakonec si 
s  hudebníky zahrál i  starosta telnického 
orla Jirka Hrazdíra, když mu byl svěřen 
smyčec jednoho z nástrojů. Pokud si ně-
kdo myslel, že hra na housle, violu či vio-
loncello je nudná a patří spíše minulosti, 
tak jistě změnil názor. Věřím, že si tento 
zážitek budeme moci dopřát znovu. My, 
co máme klíče od sklepení orlovny na 
Starém Brně, máme šanci je zaslechnout 
přímo v  jejich zkušebně a  vy ostatní se 
určitě dočkáte také. Na závěr ti šťastnější, 
osvěženi nejen burčákem, ale i  několika 
kapkami čerstvého deště, vyhráli jednu 
ze zajímavých cen tradičního slosování. 
Mezi cenami nechyběla mísa kynutých 
knedlíků, pečené kuře, láhev vína a další 
ceny, které věnovali prodejci ze stánků.

Nezbývá než jen poděkovat všem, kte-
ří jarmark připravili a  podpořili. Nejprve 
patří díky těm, kteří se nebáli zapůjčit svá 
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zvířátka, aby dělala radost návštěvníkům 
na pastvě před orlovnou. Jiřině Franklové 
za ovečky, Kamilu Šustrovi za kůzlátka, Ja-
kubovi Demkovi za husu a Janu Šustrovi 
za králíky. Díky patří také panu Františku 
Vlachovi za jízdy koňským povozem. Po-

děkování patří i Liboru Jarošovi, Martině 
Jarošové a Veronice Hladké za zapůjčení 
uměleckých děl a  uspořádání vernisáže. 
Zvláštní díky si zaslouží telničtí orli i neor-
li, újezdští skauti a další přespolní kama-
rádi, kteří se celý den oděni v historických 

kostýmech starali o hladký průběh akce. 
Chtěli bychom zmínit i Místní akční sku-
pinu Za  humnama, která nám zapůjčila 
jarmareční stánky, a  všechny, kteří nám 
věnovali ceny a dekorace.

Za OJT Ladislav Šustr ml.

 DRAKIÁDA ANEB JAK JSME SE UČILI LÉTAT 

 DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ HROBKA S VYHLÍDKOU

Další podzim je tady a s ním také dra-
čí létání. Tentokrát se nás 11. října 2014 
sešla necelá třicítka, každý se svým člo-
věčím kamarádem. Někteří dráčci se vy-
loupli ze skořápky teprve před týdnem 
na telnické orlovně a čekal je dnes první 
let. Já a několik mých kamarádů jsme již 
prošli mnoha větry a větříky, které nám 
občas nejen natrhli kůži, ale přelámali 
i několik kostí. Dnes nám však bylo jas-

né, že se nic dramatického neodehraje. 
Mraky ležely nízko a vítr byl cítit, jen když 
jsem vyplázl jazyk. Mladí draci se plácali 
na zemi a občas vzlétli jen pár metrů do 
nebe. Ani nám zkušeným to moc nešlo, 
i když naši člověčí kamarádi dělali, co se 
dalo. Výše létali jen draci z umělých líhní, 
my vylíhnutí doma, jsme museli mávat 
křídly o něco více. Byla to ale i tak pěk-
ná přehlídka. Jeden drak byl dokonce až 

z Číny, jeho křídla byla hedvábná a kosti 
měl lehké a pevné jako z bambusu. Další 
připomínali spíše papírové hračky. Ještě 
že nikdo nešlehl plamenem. Musím říci, 
že nám to na obloze slušelo a ještě jsme 
se pobavili, když jsme se podívali dolů, 
jak pod námi všichni běhají po poli sem 
a  tam. Byla to prostě zábava. Tak ahoj, 
zase příští rok.

 Za OJT Ladislav Šustr ml.

Sváteční podvečer úterý 28. 10. 2014 
mohli návštěvníci místní orlovny strávit 
jako diváci detektivní komedie Hrobka 
s vyhlídkou, kterou zahráli herci z ochot-
nického uskupení Tylovo divadlo Újezd 

u Brna. Pan Septimus Tomb měl šest dětí, 
velký ponurý a od společnosti téměř izo-
lovaný dům poblíž Londýna, majetek 
v hodnotě sedmi milionů liber a nějaký 
vztah ke spisovatelce Ermitrudě Ashové 

– proč by jinak byla uvedena jako dědič-
ka v jeho poslední vůli? Slečnu Ashovou 
však nikdo nezná. Divák nahlédl do rodi-
ny Tombových ve chvíli, kdy jejich otec 
byl již mrtev a rodinný právník Hamilton 
Penworthy před všemi pozůstalými, hos-
podyní, ošetřovatelkou, cizí spisovatel-
kou a  jejím doprovodem přečetl závěť 
pana Tomba. Dědická daň byla vysoká, 
část majetku nebyla k  nalezení, dědic-
tví se zdálo být ohroženo. Bylo otázkou 
času, než někoho napadlo zmenšit po-
čet dědiců, zvláště když jsou sourozen-
ci Tombovi přinejmenším podivíni a  ke 
smrtelným nehodám a  nenápadným 
vraždám prostě mají sklony. Záhon růží 
v  zahradě by mohl vykládat. Detektivní 
komedie plná nečekaných odhalení za-
ujala i příležitostné milovníky tajemných 
příběhů a svým překvapivým závěrem si 
zajistila potlesk veškerého publika. 

Za OJT Anna Hrazdírová
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  TELNICKÁ  
FARNOST  
SI PŘIPOMNĚLA  
PAMÁTKU  
VŠECH VĚRNÝCH  
ZEMŘELÝCH 

 HALLOWEEN II  Úspěšnost akce se měří počtem lidí, 
kteří jsou její součástí. Sebelepší pří-
pravy pořadatelů přijdou vniveč, po-
kud nedokáží přitáhnout návštěvníky 
a taneční parket zeje prázdnotou. To se 
ale na druhém ročníku Halloweenu ne-
stalo. O skvělou atmosféru se zasloužili 
především všichni, kdo si dali nemalou 
práci se svými originálními maskami. 
Zábava byla udržovaná v  mezích sluš-
nosti, tak aby nikdo z okolí nebyl rušen. 
Celá akce se obešla bez vážnějších pro-
blémů, za což děkujeme všem sponzo-
rům, kteří zapůjčili nezbytné vybavení 
nebo přispěli finanční částkou na rea-
lizaci akce. Jmenovitě Mysliveckému 
sdružení Telnice za zapůjčení myslivny, 
obecnímu úřadu za hudební aparaturu, 
manželům Uhrovým za půjčení výčep-
ního zařízení a  finanční podporu 1500 
korun a  v neposlední řadě paní Ivaně 
Fretichové za dar 500 korun. Díky všem, 
kteří se zúčastnili! PR T-Parlamentu

Telnická farnost si v  neděli  
2. listopadu 2014 na telnickém 
hřbitově připomněla památku 
všech věrných zemřelých. Vzpo-
mínkovou pobožnost za účasti ve-
řejnosti na hřbitově vedl P. Ladislav 
Kozubík, který se na závěr poklonil 
spolu s ministranty památce telnic-
kých kněží u jejich hrobu, a společ-
ně se za ně pomodlili. FK

  LAMPIONOVÝ PRŮVOD S PŘIPOMÍNKOU  
SVÁTKU SVATÉHO MARTINA

Druhá listopadová neděle přímo vy-
zývala k odpolední procházce. Příroda 
se chystá k  zimnímu spánku. Nádher-
ně zbarvené listí opadává ze stromů, 
dny se nám krátí a do našich končin se 
pomalu vkrádá zimní čas. Světla ubý-
vá a noci se prodlužují. Do ulic Telnice 
v tento den vyrazilo na 80 dětí v dopro-
vodu svých rodičů a  prarodičů, aby si 
vyzkoušely svoje lampiony a  lucernič-
ky. Především však byli všichni zvědaví, 
zda k nám letos opět zavítá Martin na 
bílém koni. Paní Honsová sice předpo-
vídala, že se od svatého Martina sně-

hu nedočkáme, ale to nás neodradilo 
a  čekání na svatého Martina se nám 
vyplatilo. Přijel za námi s plným pytlem 
bílých vloček, které rozdal mezi děti. 
V  čele s  Martinem jsme se vydali do 
průvodu Telnicí. Kromě světýlek zářila 
i  spousta dětských očí. Světelný prů-
vod doputoval až na kostelní nádvoří, 
kde se Martin setkal se svým starým ka-
marádem, mnichem Sulpiciem. Mnich 
Sulpicius ani letos nezklamal a se svými 
žáky si pro nás připravil legendu o ná-
vštěvě svatého Martina v  Martinicích. 
Na závěr se Martin rozdělil s  dětmi 

o  sladké perníčky a  přislíbil, že k  nám 
zase příští rok zavítá. Svatý Martin měl 
velké srdce a nikdy se neváhal rozdělit 
i o to málo, co měl. Ať i my dokážeme 
myslet na ty druhé, umíme se rozdělit 
a  jsme světlem pro ty, kteří je hledají. 
Děkujeme všem malým i  velkým, že 
přijali pozvání a  přišli se pozdravit se 
svatým Martinem. Díky všem malým 
i  velkým pomocníkům – hercům, pe-
kařkám, zpěvákům… A  také obci Tel-
nici za finanční podporu. Pěkně prožitý 
zimní čas vám přeje 

Telnické sluníčko
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 ROK 2014 V TELNICKÉM SOKOLE

V  tomto roce bylo mnoho výročí. Jak 
v našem státě, tak v obci i v Sokole. Nej-
prve bych vzpomněla 100 roků od vy-
puknutí 1. světové války 28. června 1914. 
V  Telnici jsme si toto výročí připomněli 
položením kytice k  pomníku obětem 
této války. V českých zemích se zúčastnilo 
této války 1 200 000 vojáků, z nichž jedna 
čtvrtina padla. V  legiích bojovalo šest-
náct telnických sokolů, z  toho 12 v  rus-
kých (3 se zúčastnili bitvy u  Zborova), 
3 v italských a 1 ve francouzských legiích. 
Ti, kteří se již nevrátili: František Hrdlička, 
Ferdinand Ilek, Alois Tichý, František Mi-
fek a  Petr Vrba. „Nebýt legií, nebylo by 
Československa,“ jsou slova našeho prv-
ního československého prezidenta T. G. 
Masaryka. Ve válce bojovali i další telničtí 
spoluobčané. Čest jejich památce! V den, 
kdy vypukla tato válka, byl také zrušen 
brněnský slet sokolů. 

Letos jsme vzpomněli také 105 let od 
založení naší jednoty. V  srpnu bylo také 
výročí a velké oslavy 770 let od první pí-
semné zmínky o  naší vesnici. Také jsme 

vzpomněli 130 roků od úmrtí zakladatele 
sokola Dr. Miroslava Tyrše. 8. říjen je pa-
mátným dnem sokolstva, na paměť so-
kolů, kteří přinesli oběť nejvyšší. To jsou 
alespoň některá výročí. Zúčastňujeme se 
piet v místě, ale také při výročích narození 
a úmrtí T. G. M. v Brně, 28. října při výročí 
založení našeho státu a také u pomníku 
Dr. Eduarda Beneše. Se zahraničními so-
koly se zúčastňujeme setkání v tyrolském 
Öetzu, ale také na slovenském Bradle.

Ale nyní již k dění v naší jednotě. V mě-
síci lednu již tradičně pořádáme dětské 
radovánky a  šibřinky, následuje házen-
kářský sportovní ples, čarodějnice, po-
chod do starého lesa atd. Největší akcí 
jsou již tradiční hody, které pořádá Sokol 
na sokolovně. Od května se již nacvičují 
tanečky těch nejmenších dětí a dále be-
sedy podle věku dětí. Vyvrcholením je be-
seda mládeže. V letošním roce nám všem 
přálo počasí. Účast byla vysoká, na 100 
krojovaných. O  prázdninách byl uspo-
řádán tábor pro děti. V srpnu nás čekaly 
přípravy areálu na oslavy výročí 770. roků 

od první písemné zmínky o Telnici, které 
pořádala obec. Uspořádali jsme k  tomu-
to výročí a k výročí 105 roků od založení 
naší jednoty výstavu v  klubovně a  sále. 
Také nás poctil návštěvou telnický rodák, 
premiér Bohuslav Sobotka. Prohlédl si 
výstavu a podíval se na házenkářský zá-
pas našich žáků. V měsíci září se již opět 
cvičí. V  říjnu započal nácvik skladeb na 
Sokolské Brno a Plzeň v roce 2015. To je 
alespoň malé shrnutí toho, co se v Sokole 
děje. O házené informují házenkáři sami. 

Na konci roku se opět sluší poděkovat 
všem členům výboru Sokola, házené, 
trenérům, cvičitelům, všem členům, kte-
ří pomáhají při všech akcích. Také děku-
jeme všem sponzorům. Važme si toho, 
co bylo zbudováno a udržováno a na to 
stále navazujme. Nezapomínejme na ty, 
co byli před námi. V letošním roce se také 
dočkal oprav dlouhodobě zdevastovaný 
hrob Josefa Pešla, bývalého člena našeho 
Sokola. Přání bratra Ladislava Kořalníka, 
aby byl opraven, se stalo skutečností. 

Popřejme ještě jednou našim oslaven-
cům k  jejich výročí: Jiří Civín, Eva Kořal-
níková, Jiří Sekanina, Miloslav Hrdlička, 
Miroslav Knol mladší, Vladimír Lukáš, Ja-
roslav Pražan, Jiřina Kamenická, Dagmar 
Nyklová, Anna Langerová, Hana Burdo-
vá. Nejstarší naše členka je MUDr. Jarmila 
Matějková, která letos oslavila 88 roků. 
Nejstarší člen z řad mužů je Ladislav Ko-
řalník. Dne 1. září tomu bylo již 80 let, co 
se stal žákem naší jednoty.

Na konci roku přejeme všem členům, 
příznivcům a  spoluobčanům spokojené 
prožití vánočních svátků a  do nového 
roku 2015 přejeme hodně zdraví a poho-
dy.

 Eva Kořalníková, 
matrikářka TJ Sokola Telnice
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  ROZHOVOR S JAKUBEM FRETICHEM, TELNICKÝM  
UMĚLECKÝM SLÉVAČEM

n  Jak ses vlastně vůbec dostal ke své-
mu řemeslu?

Docela náhodou. Dokonce jsem to 
původně ani nechtěl dělat.

n  Opravdu?
 Skutečně. Na základní škole jsem se 

hodně aktivně věnoval sportu a  před-
stavoval si, že se tím jednou budu i živit. 
Věnoval jsem se basketbalu a  se Zbro-
jovkou hrál nejvyšší československou 
ligu. Jenže pak jsem si dost nešťastně 
zlomil kotník přímo v  zápase na palu-
bovce, a  tím všechny mé plány najed-
nou zhasly. 

n  Na jakou střední školu jsi tedy na-
stoupil?

 Moje studijní výsledky na základní 
škole byly spíše lepším průměrem, a  to 
tehdy na elektro či stavební průmyslov-

ku nestačilo. Proto padla volba právě na 
brněnskou slévárenskou průmyslovku. 
Vystudoval jsem ji především proto, že 
to chtěli moji rodiče. Ale vůbec jsem si 
nemyslel, že se ze mě stane slévač. Proto 
jsem šel dělat nejdřív mistra hutního ma-
teriálu do Královopolské strojírny a  byl 
jsem spokojený. Jenže pak mi rychle za 
sebou umřeli oba rodiče a já si musel jít 
hledat práci, abych uživil sebe i byt, kte-
rý jsem po nich převzal. A tak jsem vzal 
místo ve slévárně UXA a následně i v Chi-
raně. A teprve tady jsem se dostal k odlé-
vání uměleckých předmětů a vlastně se 
to naučil. Osudovou se mi ale stala práce 
v dnes už neexistující firmě Elitex.

n  Proč osudovou?
 Oni potřebovali nově rozjet sléváren-

skou výrobu, a  protože se nám to na-
konec docela povedlo, udělali ze mne 

vedoucího slévárny a já si mohl k sobě 
hledat další pracovníky. No a  tak jsem 
si mezi uchazeči o zaměstnání vybral za 
spolupracovnici i Ivanu. 

n  Takže sis tím vlastně vybral i svoji bu-
doucí manželku? 

 Vlastně je to tak. (smích) Pracova-
li jsme pak spolu tři roky v Elitexu a ke 
konci se začali připravovat na soukromé 
podnikání. 

n  Jaké byly začátky vašeho podnikání?
 Nejdříve jsme se hodně báli o  to, 

jestli to dokážeme utáhnout, když oba 
ze dne na den skončíme v  zaměstná-
ní a začneme podnikat. Necelé tři roky 
jsem v podstatě chodil do tří zaměstná-
ní najednou, abychom si nemuseli brát 
žádnou půjčku na výstavbu naší vlast-
ní slévárny, kterou máme u  nás doma. 
Ráno jsem chodil do slévárny, odpole-
dne do stolárny a večer hlídat Magistrát 
města Brna. 

n  Tak to klobouk dolů. Jak bylo nároč-
né legálně vybudovat na vašem dvoře 
slévárnu?

Jenom rok trvalo samotné vyřizování 
a „papírování“ na úřadech. Kolik jsem 
kvůli tomu musel navštívit úřadů… 
Ještě jsem nekopl do země a za všech-
ny podklady a  povolení jsem zaplatil 
80  000 korun. Ani jsem netušil, kolik 
existuje různých úřadů.

n  Jak jste si našli první zákazníky? 
Sice jsme nikoho z Elitexu nepřetaho-

vali, ale sami za námi začali jejich zákaz-
níci přicházet. Všichni si to mezi sebou 
říkali a my jsme si je získávali díky vyso-
ké kvalitě naší práce. Dodneška nemá-
me žádné internetové stránky, neplatí-
me si žádnou reklamu, naši zákazníci za 
námi prostě přicházejí sami. Stejně tak 
to bylo i s naším současným největším 
zákazníkem, rakouskou firmou Wiener 
Bronzen, která nejdříve odebírala 30 % 
naší produkce a dnes je to už 70 %. 

n  Co pro ně vyrábíte?
Metodou takzvaného ztraceného vos-

ku vyrábíme různé sběratelské předmě-
ty z  barevných kovů, nejvíce z  mosazi. 
Kromě nás pro ně dříve pracovali ještě 
Slováci a  Maďaři, ve finále jsme se však 
stali jejich jediným výrobcem, což je 
určitě oceněním naší dosavadní práce. 
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Myslím si, že od nás dostávají vysokou 
kvalitu za dobrou cenu. Tato spolupráce 
trvá už 16 let. Wiener Bronzen je firma se 
150letou tradicí a má po celém světě vel-
kou spoustu zákazníků – sběratelů. Sami 
si můžete prohlédnout jejich katalog na 
www.wienerbronzen.at. To všechno pro 
ně dnes vyrábíme my. Pracujeme samo-
zřejmě i pro další zákazníky, naše výrob-
ky najdete například ve vile Tugendhat 
(mosazné kliky, věšáky, kování apod.), 
na hradě Veveří a dalších hradech a zám-
cích, vyrobili jsme lustr pro kostel sv. 

Tomáše v Brně, pro kostely v Olomouci, 
ale třeba také informační síť na hlavním 
brněnském nádraží, pomníky na centrál-
ním hřbitově v Brně a spoustu dalšího.

 n  Jak reaguješ, když za tebou přijde 
nový zákazník a chce pár kousků něče-
ho pěkného vyrobit?

Prvně ho připravím na to, že výroba 
nějakou dobu trvá. Většinu roku máme 
hodně práce, občas se na jaře najde pro-
stor na nové zakázky. Hodně také záleží 
na tom, s  čím kdo přijde. Pokud si při-
nese vzor z jakéhokoliv materiálu, podle 

kterého uděláme další kopie z kovu, je 
to poměrně rychlé a jednoduché. Když 
si ale někdo přinese jen obrázek, podle 
kterého máme všechno vyrobit, zname-
ná to zapojení i  uměleckého modelá-
ře, který nám připraví mateční vzorový 
kus, podle kterého my pak vyrobíme 
další kovové kousky. Tento postup pak 
zabere delší dobu. Na jednodušší věci 
pak ještě využíváme naši druhou slévár-
ničku v  Lažanech, kde kolega pracuje 
pískovou metodou. Nicméně díky mé 
dlouhodobé nemoci máme omezenou 
kapacitu výroby a už se nemůžeme dále 
rozvíjet a  nabírat další zaměstnance, 
byť bych třeba i já sám chtěl.

n  Jak ti pomáhá tvoje rodina?
Moje žena Ivana je šikovná a  umí 

skvěle cizelérskou práci. Se vším mi 
pomáhá a  bez ní si to neumím vůbec 
představit. Pracujeme spolu v Telnici už 
16 let a  24 hodin denně a  pořád nám 
to hezky klape. Ivana mi dost pomáhá 
i při mé nemoci. No a naši dva kluci jsou 
taky ochotní a  pomáhají nám hlavně 
s hrubšími pracemi. Geny, potřebné pro 
jemnou práci, na ně totiž z Ivany nepře-
skočily. I když je tato práce mým velkým 
koníčkem, bez podpory rodiny bych ji 
dělat nemohl.

n  A jak se vám žije v Telnici?
Dobře, jsme tady spokojení. Já osobně 

v Telnici bydlím v našem domě od roku 
1992, a to díky dobrému tipu na rodinný 
dům dalšího telnického slévače, Blaže-
je Špánka. A jsem rád, že žiju u rybníka  
i  u potoka, protože jsem už 39 let váš-
nivým rybářem. Kromě rybaření se rád 
věnuju taky houbaření. A díky tomu, že 
máme dílnu doma, si můžeme dovolit 
práci časově rozumně rozložit a když je 
venku hezky, tak třeba i vyrazit do příro-
dy a na ryby. Už jsem se naučil oddělo-
vat práci od svého osobního života.

Za velmi milý rozhovor děkuje 
 František Kroutil

 STAVBA „NAFUKOVACÍ“ HALY
V sobotu 27. září 2014 ráno se v are-

álu sokolovny na házenkářském hřišti 
opět sešlo více než třicet pomocní-
ků připravených vrhnout svoje síly 
na opětovnou stavbu „nafukovačky“. 
Tradičně nejvíce byli opět zastoupeni 
házenkáři a  jejich příznivci. Ale přišlo 
i  několik fotbalistů a  tenistů vč. dal-

ších, kteří již halu využívali a  opět ji 
hodlají navštěvovat. O dobrou náladu 
při práci se staral především pan Polda 
(Leopold), firemní spolupracovník Jir-
ky Bíma, který po celou dobu brigády 
přítomné bavil veselými historkami ze 
života i  anekdotami slušnými i  méně 
slušnými. Práce šly, pod již tradičním 

vedením pracovníka firmy Techtex 
Fandy Topinky, svižně od ruky, takže 
kolem 11.30 hod. byla hala nafouk-
nutá. Pak následovalo její bezvadné 
utěsnění a  nastěhování potřebného 
vybavení. Toto trvalo trochu déle, než 
jsme byli zvyklí, ale nakonec v  16.00 
hod. bylo vše na svém místě a  moh-

• 



Telnický zpravodaj – prosinec 2014 Sport 31

 FOTBALOVÝ ZÁPAS TENNESSEE VS. FOTŘI TELNICE
V krásném sobotním odpoledni se 

18. října 2014 na žatčanském hřišti se-
šli fotbalisté Tennessee a  Fotři Telnice. 
Po úvodní znělce Ligy mistrů, společ-
né fotografii a  pozdravení fanoušků se 
do sebe na skutečně „opravdickém“ 
travnatém hřišti fotbalově pustili dvě 
generace fotbalistů. Na podmáčeném 
trávníku bylo ke shlédnutí mnoho zají-

mavých fotbalových momentů: od pěk-
ných kombinací, přes zahozenou šanci 
tři metry před prázdnou brankou, dech 
beroucí zákroky brankářů, sprinterské 
souboje apod. Šance střídala šanci – 
škoda mnoha neproměněných a chvála 
oběma gólmanům. Po zhruba devade-
sáti poctivě odedřených minutách se 
z  vítězství radovali nakonec borci Te-

nnessee, kteří zvítězili nad Fotry v  po-
měru 5:3. Po zápase fotbalisté za zvuku 
písně „We are the champions“ pozdravi-
li diváky i svého soupeře a mnozí z nich 
byli vděční za to, že na těžkém terénu ve 
zdraví dohráli... Navíc je třeba ocenit to, 
že zápas po celou dobu probíhal v na-
prosto přátelském a  ohleduplném du-
chu. FK

Tradice, která trvá již pěknou řádku 
let, měla v  sobotu 25. října 2014 své 
pokračování. Tentokrát se přijeli telnič-
tí fotři „vyrovnat“ za „přestup“ Jakuba 
Trávníka, který je rodákem z  Mutěnic 
a bývalým hráčem týmu MINIMU. Jenže 
kominík Kuba Trávník se chystá v Telni-

ci stavět dům a už se účastní pravidel-
ných tréninků, takže ho považujeme za 
svého, jen to bylo třeba diplomaticky 
dořešit v  místě jeho rodiště. Přátelský 
fotbalový zápas proto začal vyrovnáním 
v podobě meruňkovice z místních zdro-
jů a několika plechovek kvalitního piva. 

Kubu jsme oblékli do telnických barev 
a  mohl začít devádesátiminutový sou-
boj na hřišti. Naši borci v improvizované 
sestavě předváděli kvalitní hru s množ-
stvím šancí, žel neproměněných. V naší 
bráně tradičně skvěle držel naše šance 
Michal Herold. Na to, že je klukům z Mu-

  PŘÁTELSKÝ FOTBALOVÝ ZÁPAS  
MINIMU MUTĚNICE VS. FOTŘI TELNICE

li jsme zahlásit „konečně hotovo“. Od 
17.30 hod. se pak uskutečnil přátelský 
zápas v házené na počest 50. naroze-
nin Jiřího Bíma, který tak otevřel halo-

vou sezónu. „Ostré“ zahájení provozu 
proběhlo v  sobotu 4. října 2014, kdy 
se v  házenkářských mistrovských zá-
pasech utkali mladší žáci, starší žáci, 

dorost a muži. Děkujeme všem, kteří si 
udělali čas a přišli pomoci!

Vladimír Blaženka, 
brigádník a t. č. místostarosta obce
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 ZÁJEZD NA KVALIFIKAČNÍ UTKÁNÍ ČR–MAKEDONIE
Stejně jako v předchozích letech jsme 

se i letos vydali podpořit národní tým há-
zenkářů v boji o postup na vrcholný tur-
naj – tentokrát mistrovství Evropy 2016. 
Po zápasech v  Brně a  Pardubicích přišel 
na řadu opět Zlín, kde naši tentokrát 
hostili neoblíbeného soupeře z Balkánu, 
tým který nám zkřížil cestu na posledních 
dvou velkých turnajích – celek Makedo-
nie. Několik dnů po zveřejnění plánova-
ného zájezdu byl autobus pana Hrdličky 
zcela zaplněn a  být k  dispozici vlečka, 
byla by určitě plná taky. Vždyť 200 Kč za 
špičkové utkání včetně cesty, to je z po-
hledu sportovního fanouška skutečně 
cena minimální. Už při příjezdu do Zlína 
bylo vidět, že nejsme zdaleka jediná vý-

prava, která požene naše borce za vítěz-
stvím. Na parkoviště se společně s námi 
srovnaly autobusy ze všech koutů házen-
kářské republiky, dobrou hodinu před za-
čátkem se do haly tlačili fanoušci, téměř 
bez výjimky vyladěni do červených barev, 
stejně jako čeští hráči na hřišti. Pořadate-
lé zaplnili halu do posledního možného 
místa! Telnickým fanouškům se tentokrát 
podařilo získat místa uprostřed zlínského 
kotle hned za střídačkami, a tak měli své 
hráče i soupeře, kterého vedla superstar 
světové házené Kiril Lazarov z  Barcelo-
ny, doslova na dosah ruky. Naše početná 
skupina, ve které se, podle očekávání, 
našlo hned několik aktivních rádců re-
prezentačního trenéra, neunikla tento-

krát ani pozornosti kamer České televize. 
Náš celek ani tentokrát na domácí půdě 
neprohrál a i bez zraněných opor včetně 
kapitána Filipa Jíchy, který usedl přímo 
do „telnického“ sektoru, dovedl zápas 
v ohromující atmosféře stejně jako v led-
nu na mistrovství Evropy k remíze. Už teď 
se těšíme na utkání v  Plzni se Švýcary 
i na zakončení kvalifikačních bojů v Brně, 
kde na jaře naši vyzvou olympijské vítěze 
z Francie. Děkujeme za pohodlnou a tra-
dičně bezpečnou cestu autobusem pana 
Hrdličky, účastníkům za příjemnou atmo-
sféru a dobrou náladu po celou dobu zá-
jezdu a v neposlední řadě obci Telnice za 
finanční podporu této akce. 

David Bím

 TJ SOKOL TELNICE, ODDÍL TENISU – HODNOCENÍ SEZÓNY 2014
V  pátek 31. října letošního roku se 

sešel oddíl tenisu k  závěrečnému hod-
nocení uplynulé sezóny 2014. Účast-
níky setkání byli převážně borci dříve 
narození. Hráči zhodnotili průběh celé 
sezóny, hlavně samotné zápasy, které 
se v ojedinělých případech uzavíraly až 
na tomto hodnocení. Dále borci zhod-
notili účast a průběh turnaje, který kaž-
doročně pořádá Zdeněk Kubíček. Za to 
Zdeňkovi patří velké díky. Hodnocení 
se zúčastnil i starosta obce Telnice pan 
František Kroutil. Poděkoval hráčům za 
jejich úsilí a  aktivitu a  věří, že i  nadále 
budou pokračovat ve svých sportov-
ních činnostech. Při této příležitosti mu-
sím konstatovat, že je obdivuhodné jak 
se borci aktivně zapojují do sportovního 
dění obce i přesto, že někteří hráči jsou 
již opravdu dříve narození. Za to jim 
patří velký obdiv a  přání dalšího elánu 
a hlavně zdraví, protože kdo z nás mlad-
ších může dneska říci, jestli bude i v tak 
pokročilém věku zvládat takové spor-
tovní nasazení. Musím ještě podotk-
nout, že v  širokém okolí není takováto 
sportovní aktivita hráčů v důchodovém 

věku běžná. Čestným předsedou oddí-
lu byl v demokratickém hlasování opět 
zvolen Jiří Sekanina. Za stabilní formu 
v celé sezóně byl hráčem roku vyhlášen 
Karel Linhart, z mladých nadějí pak toto 
ocenění získal František Křivka, který 
k  letošní sezóně doslova dodal: „Mým 
největším soupeřem jsem letos byl já 
sám“. V závěru hodnocení si borci zazpí-

vali několik lidovek. Závěrem mi dovol-
te zmínit pozvánku pana starosty obce 
Telnice na úterý 30. prosince 2014, kdy 
proběhne tradičně dobře naladěný tur-
naj v  tenise „Halové mistrovství Telnice 
v  tenisové čtyřhře“ v  přetlakové hale. 
Jsou zváni jak hráči, tak samozřejmě  
široké publikum. 

Pavel Oborný, TJ Sokol Telnice

těnic v  průměru aspoň o  15 let méně 
a  tentokrát se sešli v  opravdu slušné 
sestavě, můžeme konečný výsledek 1:3 
považovat za slušný. Pokud bychom své 
šance proměnili, pak jsme mohli klidně 
pomýšlet i na vítězství. Jediný úspěšný 
zásah zaznamenal krásným lobem s an-
glickým odrazem od tyče Marcel Mouč-
ka, tyč v druhém poločase nastřelil mla-
dičký, ale bojovný Marek Toužín. Po pro-

hře jsme tedy museli odevzdat putovní 
pohár, který se u nás zabydlel po dvou 
předchozích výhrách (1x v  Mutěnicích 
a  1x v  Žatčanech). Pokud ho budeme 
chtít zpět, budeme muset zabrat v jarní 
odvetě, kterou pravděpodobně odehra-
jeme v  Žatčanech. Po zápase byli naši 
fotbalisté pozváni do místního vinného 
sklepa, kde se večer ještě řešily detaily 
zmíněného fotbalového přestupu... Se-

stava telnických fotrů: Michal Herold – 
Radek Jordán, František Kroutil, Pavel 
Oborný, Petr Toužín – Marcel Moučka, 
Ivo Šrot ml., Joža Král, Lukáš Štelcl – Da-
vid Moučka, Marek Toužín (střídali: Ja-
kub Trávník, zdravotník a vlajkonoš: Petr 
Wajda). Děkuji všem hráčů za bojovný 
výkon a mutěnickým přátelům za pěk-
né fotbalové odpoledne.

František Kroutil, fotr-kapitán 
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 POZVÁNÍ NA VEŘEJNOU SECVIČNOU

 MINISTRANTSKÁ OLYMPIÁDA 2014

Stalo se tradicí, že v období mezi slety 
připravuje sokolská župa Jana Máchala 
sportovní sokolské setkání pro všechny 
věkové kategorie našich členů – a nejen 
pro ně, ale i pro všechny sportovní nad-
šence. Bude tomu tak i  v následujícím 
roce, a to v termínu 5.–7. července 2015 
na stadionu Brno I., současně se tak oslaví 
25. let od znovuobnovení České obce so-
kolské. Do těchto oslav se zapojila i naše 

jednota Sokol Telnice, a  to přímo autor-
stvím jedné skladby. Jedná se o skladbu 
pro muže a už samotný její název „Sportuj 
s námi“ vybízí všechny sportovní nadšen-
ce k  pohybu. Záměr autorů skladby je 
spojit živější mládí s  generací našich ro-
dičů a ukázat, že se opravdu umíme spo-
jit v jeden celek a cvičit bok po boku. Ve 
skladbě se náročnější gymnastické prvky 
prolínají s vybroušenou dokonalostí dříve 

narozených. Nezáleží na věku a  na tom, 
kolik jsme toho prožili, ale na tom, aby-
chom táhli všichni za jeden provaz a uká-
zali, že dravost mládí může jít ruku v ruce 
ze zkušeností dříve narozených. Tímto si 
vás dovolujeme pozvat na veřejnou se-
cvičnou této skladby. Přijďte podpořit 
sport a pohyb jako takový. Sportu zdar!

Autoři skladby Zdeňka a Petr Šafářovi, 
TJ Sokol Telnice 

Sobota 8. listopadu 2014 patřila v Tel-
nici u Brna ministrantům. Už počtvrté se 
tu sjeli ministranti modřického děkaná-
tu, aby spolu porovnali své síly v tzv. Mi-
nistrantské olympiádě, tedy v  čtyřboji, 
který se skládá z fotbalu, florbalu, ping-
-pongu a  ministrantských znalostí. Ve 
třech kategoriích (I. a II. stupeň ZŠ, stře-
doškoláci) se spolu utkali kluci z tzv. Po-
ŠuKova (Pozořice, Viničné Šumice, Kova-
lovice a Sivice), Prace, Syrovic, Tvarožné, 
Blažovic, Moutnic, Moravan u Brna, Ne-
bovid, Újezdu u  Brna a  domácí Telnice 
a Sokolnic. Vše začalo požehnáním otců 
Reného Strouhala z  Moutnic a  Pavla 
Laciny z Pozořic v kostele sv. Jana Křti-
tele, odkud byla odstartována štafeta 
farností s  olympijským ohněm. Jako 
první přinesli poselství světla z  kostela 
do sportovní haly ministranti z Moutnic, 

jejichž oheň za odměnu hořel v průbě-
hu dne na místním sportovišti. Telnická 
sokolovna i  nafukovací sportovní hala 
doslova praskala ve švech stovkou mi-
nistrantů a  další spoustou fanoušků. 
V  poledne se všichni sešli u  společné-
ho stolu a  s  požehnáním otce Ladisla-
va Kozubíka se pustili do jídla, které jim 
připravili obětaví a  pomáhající rodiče. 
Vůbec požehnání a  skvělá přátelská 
atmosféra se nesla celým dnem až do 
konce, kdy se večer všichni sešli ve spor-
tovní hale a došlo k vyhlášení výsledků. 
Ty však nejsou pro hodnocení této ce-
lodenní akce nejdůležitější, nejvíce si 
ceníme krásného společenství, podpo-
ry a účasti často i kompletních rodin na 
organizaci. Po společné modlitbě a po-
žehnání na cestu se všichni zase rozjeli 
do svých domovů. Za spolupráci děku-

jeme všem zmíněným farnostem i jejich 
kněžím. Na závěr bych rád vyjádřil také 
velké nadšení z toho, že zařazením nové 
kategorie středoškoláků se naplnilo 
očekávání, že nám tito starší kluci doká-
žou výborně pomoci s  organizací akce 
a přitom si sami den skvěle užijí. Zvláště 
za to díky Moutnickým! Děkujeme také 
TJ Sokol Telnice a obci Telnice za skvě-
le připravenou sokolovnu a  sportovní  
halu.

P. S. Společné týmy telnických, so-
kolnických a prateckých ministrantů se 
umístily ve svých kategoriích na dru-
hém, třetím a  čtvrtém místě. Celkově 
startovaly čtyři týmy v  kategorii I. stu-
peň ZŠ, šest týmů v kategorii II. stupně 
ZŠ a pět mančaftů středoškoláků.

František Kroutil, 
telnický vedoucí ministrantů

P O Z VÁ N K A  N A  V E Ř E J N O U  S E C V I Č N O U 
S O K O L A  T E L N I C E

 Program:   9.00–10.00  skladba „Autíčka“ – mladší žactvo
  10.00–14.00  skladba „Sportuj s námi“ – muži
  14.00–15.00  ukázky sportovní činnosti

Kdy:  13.  prosince 2014
Kde:  obecní přetlaková hala
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Když jsme připravovali letní obecní oslavy a vyhledávali informace o letoš-
ních výročích, narazili jsme v  souvislosti se zřízením tzv. opatrovny (první 
telnické školky) na zajímavou telnickou osobnost: Aloise Bartáka. Při dalším 
pátrání jsme se jenom utvrdili v tom, že by si zasloužil, abychom si jeho život 
a dílo připomněli, dokud ještě žijí pamětníci, kteří si vzpomínky na něj ales-
poň ze svého dětství dokážou vybavit. Že se jednalo o výjimečnou osobnost, 
se můžete přesvědčit sami při čtení dalších řádků.

Alois Barták se narodil 14. ledna 1853 
v  Blažovicích v  rodině Jakuba a  Cecilie 
Bartákových jako jedno z  pěti dětí. Jeho 
otec (vyučen jako krejčí) byl dobrým hos-
podářem a  zanedlouho si koupili také 
dům, který přebudovali na hospodu, 
a  dobře se jim jejich dílo dařilo. Vinou 
cholery však Alois o  své rodiče ve svých 
13 letech přišel, když tatínek i  maminka 
tři měsíce po sobě podlehli této zákeř-
né chorobě. Tato rodinná tragédie určila 
jeho další osud: byl nucen se o sebe více 
starat a jeho další kroky vedly k bratranci 
Josefu Fialovi, který žil v Žatčanech (č. p. 
14) a  u kterého se zdokonalil v „polním“ 
hospodaření, tedy nejen v  práci samot-
né, ale i ve vedení účtů, které s  tím úzce 
souvisely. Jeho bratranec Josef Fiala byl 
tehdy totiž žatčanským starostou a ve vsi 
velmi činným. Svěřil tak mladému Aloisi 
důležitou zodpovědnost, ve které se vel-
mi osvědčil. 

V  roce 1874 nastoupil tříletou vojen-
skou službu u  mysliveckého praporu č. 
25 v Králově Poli, při které se stal instruk-
torem výcviku rekrutovaných vojáků. 
Rok po absolvování vojenské služby mu-
sel v  rámci mobilizace nastoupit znovu 
u císařského vojska a byl odvelen do Bos-
ny a Hercegoviny, kde si Rakousko-Uher-

sko snažilo podmanit místní obyvatel-
stvo. Byl vyznamenán za udatnost v boji 
a  vzornou kázeň. Po návratu se v  roce 
1880 oženil s  Marií Mrkvicovou (dům č. 
31). Díky prodeji svého rodného domu 
v Blažovicích mohl začít hospodařit bez 
dluhů a toho si celý život velmi cenil. Po-
stupně rozšiřoval své polnosti a  rodinu. 
Společně s manželkou přivedli na svět 10 
dětí, ze kterých ale pět zemřelo do dvou 
let svého věku. Syn Petr zemřel na ruské 
frontě první světové války v  roce 1916. 
Dcery Alžběta a Marie se vdaly za bratry 
Tomáše a Antonína Sklenářovy. 

Své místo si však v  Telnici musel od 
počátku „odpracovat“, posteskl si, že jej 
tu po roce 1880 považovali za cizího: „Ač 
osobně jsem byl ve společnostech vítán, 
avšak v záležitostech veřejných obecních 
uplatňovala se zásada, že jen domovští 
občané mají práva a nároky. Během doby 
se však poměry měnily.“ Od roku 1897 se 
stal členem obecního výboru, od roku 
1900 obecním radním a  v  letech 1906 
až 1912 vykonával funkci starosty obce. 
A  to nebylo zdaleka všechno, v  čem se 
Alois Barták angažoval. Výčet následují-
cích činností je doslova ohromující – co 
všechno se dá během jednoho života 
stihnout:

V roce 1892 založil spolu s Antonínem 
Pešlem a Františkem Mrkvicou tzv. Míst-
ní pojišťovnu hovězího dobytka, kte-
rá z  členských příspěvků hradila škody 
na dobytku, způsobené například ne- 
mocemi.

V roce 1894 se stal Alois Barták prvním 
náčelníkem nově založeného Sboru dob-
rovolných hasičů.

Na popud okresního soudu vznikla 
v  roce 1906 tzv. sirotčí rada. Předsedou 
byl Alois Barták, členy farář J. Mahel, Fran-
tišek Rokos, řídící učitel, Jan Jahoda, To-
máš Severa a František Hloušek.

V roce 1907 založil Alois Barták v Telnici 
Družstvo pro chov hovězího a vepřového 
dobytka, které chovalo plemenné býky, 
obstarávalo členům cenově dostupné 
krmivo a dále se snažilo pečovat o chovy 
dobytka. Pojišťovna zanikla v  roce 1915 
v  důsledku I. světové války, když byla 
většina dobytka zrekvírována pro vojen-
ské účely, takže pojišťovna pozbyla svůj 
původní smysl. Její funkci pak po válce 
převzal Místní odbor Zemské dobytčí po-
jišťovny založený v roce 1922.

V  roce 1910 bylo odvodněno 111,05 
hektarů půdy v  tehdejších Loučkách, 
Ougartech, Od Měnína, Šmolosích, Viž-
losích, Prostředních, Za mlýnem (částeč-
ně), Za Ougarty a  na Panence. Za tímto 
účelem bylo předtím zřízeno tzv. vodní 
družstvo, které dalo popud k drenážová-
ní polí. Družstvo získalo státní a  zemské 
subvence ve výši asi 40  %, část přispěl 
velkostatek a zbývající asi polovinu uhra-
dili samotní rolníci. Odvodnění jednoho 
hektaru půdy vyšlo každého rolníka na 
213,50 korun. Předsedou družstva byl 
opět Alois Barták.

Bezprostředně před I. světovou válkou 
(r. 1914) se na popud Aloise Bartáka vy-Zleva: Alois Barták, vnuk František, pravnuk František, syn František

 TELNICKÁ OSOBNOST – ALOIS BARTÁK 
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stavěla dětská opatrovna, určená zároveň 
také pro případ epidemie jako karanténa 
(izolační místnost). Před tím od roku 1907 
byla pro děti rolníků, kteří pracovali na 
polích, zřízena opatrovna v domě č. 59. 

Dne 23. června 1928 při návštěvě pre-
zidenta T. G. Masaryka v  Telnici pronesl 
tehdejší starosta (a Bartákův zeť) Tomáš 
Sklenář tuto řeč, kterou mu připravil sám 
Alois Barták: „Pane prezidente! Jako sta-
rosta obce na území obce Telnice, jmé-
nem všech občanů Vás co nejuctivěji ví-
tám a pozdravuji. Děkuji Vám za Vaši las-
kavost, že jste na několik okamžiků mezi 
námi stanul, abychom Vám mohli naši 
nechvějnou věrnost ku republice a  od-
danost a  lásku ku Vaší vznešené osobě 
vysloviti. Přeji Vám, pane prezidente, aby 
Váš pobyt na naší milé Moravěnce, která 
je též Vaší kolébkou, byl co nejpříjemnější 
a přispěl ku Vašemu osvěžení, abyste ješ-
tě mnohá léta mohl osudy republiky říditi 
a ve prospěch nás všech působiti, čemuž 
volám z hloubi srdce: Na zdar!“

Velmi vděčný byl Aloisi Bartákovi také 
František Perna, když mu děkuje za spolu-
práci při psaní své obecní kroniky.

V roce 1933 se v Telnici uskutečnila ve-
liká (sedmidenní) výstava hospodářských 
zvířat s  bohatým doprovodným progra-
mem. Františkem Perna ji zhodnotil takto: 
„Výstava ukázala, co lze vykonati svornou 
prací všech občanů bez ohledu na poli-
tické přesvědčení a zároveň byla ukázkou 
hospodářské vyspělosti našich zeměděl-
ců, o nichž má velké zásluhy p. Alois Bar-
ták, rolník č. 62, jenž dne 14. ledna tohoto 
r. dožil se 80 let ve vzácné svěžesti tělesné 
i duševní, jaká zřídka bývá údělem v tom-
to věku. Letos na podzim utrpěl jubilant 
těžký úraz. Pádem s pater zlomil si 3 žeb-
ra, k čemuž se přidružil zánět pohrudnice 
a lehký zápal plic. Ale houževnatý organi-
smus jeho odolal.“

František Perna pak přidává ještě vlast-
ní hodnocení Aloise Bartáka a  jeho díla: 
„Je vzorný hospodář a  výborný organi-
zátor. Na jeho podnět byly založeny tyto 
spolky a  podniky v  Telnici: Asi r. 1892 

,Místní pojišťovna hovězího dobytka‘, r. 
1903 ,Rolnický družstevní lihovar‘, r. 1907 
,Družstvo pro chov hovězího dobytka‘. 
V hasičském sboru založeném r. 1894 za 
jeho součinnosti byl prvním náčelníkem. 
Jeho přičiněním postavena byla r. 1914 
dětská opatrovna, jejíž zřízení velmi pro-
spělo i  návštěvě školy. Zasloužil se též 
o  založení ,Rolnického družstva cukro-
varnického‘, které r. 1916 získalo cukro-
var v  Sokolnicích do nájmu od hraběte 
Mitrovského a  r. 1925 jej za 4,25 mil Kč 
koupila. Od r. 1906 do 1912 byl starostou 
obce a povinnosti tohoto úřadu vykoná-
val svědomitě.“

Kromě výše uvedeného se v roce 1908 
velmi aktivně angažoval při odkoupení 
hostince č. 6 (dnes U Laštůvků), který byl 
následně nazván „Občanský“. Hodnota 
hostince byla rozdělena na 80 podílů, 
které si lidé mohli volně zakoupit. Celkem 
14 podílů si pořídilo 14 jednotlivců, 22 
podílů zakoupil Alois Barták, dalších 22 
podílů František Mrkvica a  také Antonín 
Pešl. Později byl hostinec odprodán hos-
tinskému Pavlovi Pokornému. 

Alois Barták byl také u založení Rolnic-
kého družstevního lihovaru, kde pracoval 
deset let jako pokladník. Díky více okol-
nostem, především však v souvislosti s  I. 
světovou válkou a  také díky sokolnické-
mu cukrovaru, se lihovaru příliš dobře 
nedařilo. 

V  letech 1922–1927 také vedl jako 
předseda správní rady sokolnický cukro-
var (více o zásluhách ve vztahu k  rolnic-
tvu je uvedeno výše). 

Jako na přísného a moudrého dědečka 
na něj vzpomíná paní Jaroslava Stejska-
lová, jeho poslední žijící vnučka: „Byla 
jsem jeho nejmladší vnučkou, takže jsem 
s  ním měla velmi pěkný vztah. Ráda na 
něj vzpomínám. Byl to velký organizátor 

a velmi pokrokový člověk. V roce 1942 se 
musel ze dne na den odstěhovat ze svého 
domu, protože mu bylo úřady nařízeno, 
aby jej okamžitě poskytl německé rodině, 
která se sem přestěhovala. Dva roky tedy 
bydlel s  námi. Těsně před svou smrtí se 
pak přestěhoval do Měnína, kde u svého 
syna Františka dožil a do půl roku na zápal 
plic v 91 letech zemřel (17. dubna 1944). 
Byl mu vypraven velký pohřeb, průvod 
šel z  Měnína do Telnice. Po rozloučení 
v kostele byl uložen do rodinného hrobu 
na telnickém hřbitově.“

V  rodinné kronice končí svůj vlastní 
životopis tímto shrnutím: „Jak bude jed-
nou o mne souzeno, až mne mezi živými 
nebude, nevím. Věnoval jsem své těles-
né síly ku zvelebení hospodářství, a  tím 
zároveň zaopatření své rodiny, a  dou-
fám k  jejímu uspokojení. Své duševní 
síly a  vědomosti uplatňoval jsem pro 
veřejnost, tam, kam mne osud postavil. 
Nikdy nebylo mým úmyslem z  této ve-
řejné činnosti těžit a  osobní prospěch 
obstarávat. S  otevřeným hledím, jako 
památku svým potomkům mohu pro-
hlásiti, že majetek, který jsem jim postou-
pil, byl shromážděn a  zachován vlastní 
prací a  potem.“ To napsal do rodinné 
kroniky v  den svých 76. narozenin –  
14. ledna 1929.

V letošním roce jsme si tedy připomně-
li 70 let od odchodu na věčnost člověka, 
který toho pro Telnici velmi mnoho vyko-
nal.

Při zpracování tohoto vzpomínkového 
článku mi velmi pomohli žijící potomci: 
vnučka Jaroslava Stejskalová, pravnuč-
ka Marie Rafajová s manželem Evženem 
a  prapravnučka Andrea Adámková. Ve-
lice jim za to děkuji, stejně jako za mož-
nost nahlédnutí do Bartákovy rodinné  
kroniky. František Kroutil

Pamětní deska – rodinný hrob na telnic-
kém hřbitově

Zleva: syn Jan, syn František, Alois Barták, dcera Alžběta, manželka Marie, syn Petr, dcera Marie
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 UŽ PŘED 17. LISTOPADEM NĚCO VISELO VE VZDUCHU

  ROZHOVOR S MIROSLAVEM KNOLEM,  
ÚČASTNÍKEM UDÁLOSTÍ 17. LISTOPADU 1989

Osmdesátá léta minulého století 
byla od předchozí dekády normaliza-
ce odlišná tím, že po smrti sovětských 
vůdců Brežněva, Antropova a Černěn-
ka nastoupil v Sovětském svazu gene-
rální tajemník Michail Gorbačov, který 
začal prosazovat myšlenky tzv. glas-
nosti, tedy doslova více otevřenosti, 
informovanosti, méně cenzury. Důle-
žitou změnou bylo také spuštění tzv. 
Perestrojky – přestavby ekonomiky a 
vůbec celého socialistického zřízení 
(jakési první reformy), což se komu-
nistickému systému stalo nakonec 
osudným. V  naší zemi začal rok 1989 
tzv. Palachovým týdnem, pokračovalo 
to začátkem léta peticí „Několik vět“, 
která byla prohlášením nejen disiden-
tů, ale i umělecké či akademické sféry 
a kterou podepsalo na 40 tisíc lidí. To 
bylo pro tehdejší režim velice nepří-
jemné. Kromě vnitřních vlivů se tu 
také zásadně projevovaly vnější okol-
nosti: východní Němci začínali utíkat 
přes pražskou ambasádu NSR do zá-
padního Německa, to vidělo mnoho 
televizních zahraničních štábů. Tito 
východní Němci tu zanechávali svoje 
trabanty i s klíči v zapalování, dokonce 

mám od konkrétních Pražanů zprávy 
o tom, že na stromy kolem ambasády 
přibíjeli klíče od svých bytů i s  jejich 
adresou, aby dali dostatečně jasně na-
jevo, že nadobro odcházejí z Němec-
ké demokratické republiky. To už se 
nedalo utajit. Dalším aspektem bylo 
otevření maďarských hranic do Ra-
kouska, najednou měli lidé možnost 
kudy utíkat na západ, začala se hrou-
tit berlínská zeď. Takže se domnívám, 
že pod tíhou všech těchto okolností 
neměl tehdejší komunistický režim 
už sílu, ale ani chuť bránit svoji další 
existenci. Mnozí představitelé státu si 
dobře uvědomovali, co se děje. Napří-
klad poslední komunistický prezident 
Gustáv Husák byl jistě inteligentní člo-
věk, který si velice dobře uvědomoval, 
že se rozhoduje pouze o tom, jestli 
k  přechodu do nového společenské-
ho zřízení dojde sametovou, nebo ná-
silnou cestou. Husák ještě 10. prosince 
1989 jmenoval novou Čalfovu vládu 
národního porozumění. Tímto vlastně 
odmítl řešit nastalou situaci násilnou 
cestou a záhy na to sám abdikoval. 

Podle Wikipedie se „17. listopadu 
1989 spustila tzv. Sametová revolu-

ce (slovensky nežná revolúcia), což je 
označení období revolučních změn 
v Československu mezi 17. listopa-
dem a 29. prosincem roku 1989, které 
vedly k pádu komunistického režimu 
a přeměně politického zřízení na de-
mokratické principy. K urychlení změn 
přispěl rozpad bývalého Východní-
ho bloku a narůstající nespokojenost 
obyvatelstva s ekonomickou a politic-
kou situací v zemi.

Revoluce se označuje názvem ,Sa-
metová revoluce‘ pro svůj nenásilný 
charakter, kdy pro převzetí moci neby-
lo potřeba použít násilí či ozbrojené-
ho boje (jedná se o modelový příklad 
praktického využití nenásilné akce, je-
jímž výsledkem byla hluboká celospo-
lečenská změna). Vyjma událostí ze 
17. listopadu, kdy byli studenti v Praze 
na Národní třídě napadeni Veřejnou 
bezpečností, byla revoluce provedena 
bez násilí a během státního převratu 
nebyl zmařen jediný život. Není zřej-
mé, kdo poprvé užil název ,Sametová 
revoluce‘. Podle Petra Pitharta panuje 
shoda, že to byli nějací zahraniční no-
vináři.“

Miroslav Knol

Ing. Miroslav Knol se narodil v roce 1964, takže v roce 1989 mu bylo přesně 25 let. 
n  Co jsi v  závěru osmdesátých let  
dělal?

V roce 1988 jsem ukončil studia na 
VUT Brno a následně nastoupil jedno-
roční vojenskou službu. Domů jsem 
se vrátil právě začátkem října 1989. 
Ale už během mé vojenské služby 
v  Písku bylo cítit velké napětí jak ve 
společnosti, tak mezi vojáky. Už v led-
nu 1989, při tzv. Palachově týdnu, 
jsme byli nuceni k  přípravě zásahu 
v  Praze, kde se objevily výrazné pro-
jevy občanského odporu vůči totalit-
nímu režimu. Pro nás naštěstí k tako-
vému zásahu nikdy nedošlo, hlavně 
vzhledem k tomu, že většina z nás vo-
jáků se k  takovému zásahu stavěla 
velice negativně a nebyla ochotna 
se ho účastnit. Ale nikdo nemohl do-
předu vědět, kam by to až došlo. Na 
vojně jsme ale také byli hodně odtr-
ženi od reálného světa, takže jsme 

neměli dostatek přesných informací 
o aktuálním dění. Ze strany vojen-
ských velitelů docházelo k manipulaci  
s informacemi.

n  Než jsi nastoupil vojenskou služ-
bu, studoval jsi na vysoké škole, kte-
rá jako mnoho dalších byla centrem 
studentského hnutí, jež bylo iniciáto-
rem listopadových událostí. Bylo něco 
„cítit ve vzduchu“ už v  době tvých  
studií?

Měl jsem velké štěstí, že jsem se na 
studia dostal až v  osmdesátých le-
tech, kdy docházelo k  poměrně vel-
kému uvolnění ve společnosti oproti 
sedmdesátým letům, kdy probíhala 
tzv. normalizace, už vůbec nemluvě 
o padesátých letech. Ale tento můj 
pocit o uvolňování ve společnosti se 
mnou určitě nebudou sdílet lidé, kteří 
se dostali do zájmu STB, za což se jim 

omlouvám. Už na střední škole jsem se 
setkal s velmi kvalitními kantory, kte-
ří byli ochotni i schopni pravdivě de-
batovat o problémech tehdejší doby. 
Zde bych velice rád jmenoval paní 
prof. Hanu Zlatuškovou, maminku 
bývalého rektora Masarykovy univer-
zity Jiřího Zlatušky. I na vysoké škole 
se našli profesoři, kteří se nevyhýbali 
těmto ožehavým tématům. Musím ale 
upozornit, že mezi studenty to neby-
lo zdaleka tak jednoduché, jak by se 
mohlo na první pohled zdát. Dobře se 
ví, že více než 90 % tehdejších studen-
tů bylo dětmi rodičů, kteří se angažo-
vali v  komunistické straně. Osobně 
jsem rád, že jsem měl to štěstí na této 
škole studovat, i když žádný z  mých 
rodičů nebyl členem strany a nijak si 
s  tehdejším režimem nezadal. Navíc 
bylo štěstí, že lidé, kteří rozhodovali 
o mé budoucnosti, o mně nepodali 
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negativní posudek, což by v  opač-
ném případě znamenalo jistý konec 
možností studovat vysokou školu. Ale 
zpátky k  tvé otázce – během mého 
studia žádný náznak masivní student-
ské rebelie patrný ještě nebyl.

n  Když ses vrátil z vojny domů, schylo-
valo se k něčemu v Telnici?

Doba už poměrně „vřela“. Informace 
prostřednictvím českých sdělovacích 
prostředků byly jednostranné, cenzu-
rované, řízené komunistickou propa-
gandou. Za této situace bylo nezbyt-
né se dopátrat informací i „z  druhé 
strany“, které bylo možné získat napří-
klad z vysílání zahraničních rádií jako 
Svobodná Evropa, Hlas Ameriky nebo 
v Telnici i z vysílání rakouské televize. 
Poměry byly už natolik uvolněné, že 
se mnozí přestali bát a byli schopni 
se otevřeně o problémech bavit a do-
konce je i nahlas kritizovat. A toto už 
se odehrávalo i v Telnici. Dalo se oče-
kávat, že se k něčemu, snad pozitivní-
mu, se schyluje. Ale byly cítit i obavy 
z dalšího vývoje.

n  Vzpomeneš si na první konkrétní 
momenty, kdy se listopadové události 
promítly do života naší obce?

Události nabraly rychlý spád. Po-
stupně docházelo k uvolňování prav-
divých informací, například o dění 
na Národní třídě v  Praze, o zásahu 
represivních složek proti studentům, 
o aktuálních demonstracích a vzni-
kajících prvních občanských fórech. 
V  té době se objevila i v Telnici mezi 
lidmi poptávka po něčem podobném. 
Ale většina lidí netušila, co nás čeká a 
bylo dobré začít vést první diskuse a 
dávat prostor k svobodnému vyjádře-
ní všem občanům naší obce, ale také 
přinášet aktuální informace. 

n  Kdo byli prvními iniciátory telnic-
kých občanských fór?

Asi se tehdy očekávalo, že se inici-
ativy chopí spíše mladší lidé, možná 
takoví, kteří tímto režimem nebyli až 
tolik zatíženi. Dalším aspektem bylo i 
to, že jediným místem, kde takové se-
tkání většího množství lidí bylo mož-
no uspořádat, byla sokolovna. Proto 
jsme cítili, že je naší „povinností“ se 
této věci ujmout. Konkrétně mluvím 
třeba o ing. Jiřím Sekaninovi (synovi 
T. Sekaniny), Josefu Klíčovi, dr. Janě 
Lorenzové, o sobě a mnohých dalších. 
Svou roli v té době sehrál třeba i Ladi-

slav Šustr st., který byl podporovate-
lem těchto iniciativ, ale razil myšlen-
ku, že organizátory těchto akcí mají 
být studenti nebo mladí lidé.

n  Jak probíhala tato setkání?
Připravili jsme sokolovnu po tech-

nické stránce, poměrně spontánně 
jsme pozvali místní občany a přede-
vším zástupce místních institucí a or-
ganizací, kteří k tehdejšímu dění měli 
co říct, např. předsedu MNV Telnice, 
zástupce místní organizace KSČ, zá-
stupce Sokola apod. Jako organizáto-
ři jsme chtěli být pouze moderátory 
široké diskuse, garanty poklidného 
průběhu setkání, ale osobně jsme ne-
měli žádné politické ambice, což jsme 
všem neustále připomínali. Bohužel 
ne všichni tuto vzájemnou dohodu 
dodrželi, a to dokonce už při prvních 
svobodných komunálních volbách. 
Zde by bylo dobré ještě poznamenat, 
že když jsme osobně zvali některé 
zástupce komunistického aparátu na 

tato fóra, byla na nich cítit obava z je-
jich dalšího osudu, byl patrný strach 
z jejich budoucnosti. Možná měli po-
cit, jako kdyby se vracela padesátá 
léta, ale v poněkud opačném gardu. 

n  Copak mohly být vůbec tyto obavy 
oprávněné?

V žádném případě! Přelom osmdesá-
tých a devadesátých let přinesl jinou 
dobu, ale myšlení těchto lidí zřejmě 
zůstalo po celou dobu vlády jedné 
strany stejné. Smyslem těchto setkání 
bylo především sbližovat lidi na zákla-
dě slušného dialogu a poskytnout pro-
stor pro vyříkání si eventuálních sta-
rých křivd, které mezi některými lidmi 
přetrvávaly. Ne nadarmo se postupně 
začalo této revoluci říkat sametová. 

n  Jaké byly vaše další konkrétní am- 
bice?

Kromě organizace zmíněných setká-
ní, tehdy nazývaných „občanská fóra“, 
bylo naší hlavní ambicí uspořádání 
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prvních svobodných celostátních vo-
leb, které se nakonec uskutečnily 9. 
června 1990, a následně i komunál-
ních voleb, jež proběhly 23.–24. lis-
topadu 1990. Chtěli jsme být garanty 
jejich férového průběhu a jsem rád, že 
se to snad i podařilo. Před samotný-
mi volbami už se vlastně scházela jen 
užší skupina, která připravovala volby. 
Po volbách pak tato aktivita přiroze-
nou cestou zanikla.

n  Jak na tu dobu vzpomínáš ty osobně 
a jak výsledky práce občanského fóra 
v Telnici hodnotíš?

Pro mě osobně to byla doba velkých 
nadějí. Jako mladý kluk jsem chtěl něco 
udělat pro to, aby se změnila doba ome-
zených možností, doba společenské 
nesvobody. Aby kvalita života jedince 
nebyla závislá na příslušnosti k  jed-
né straně, ale pouze na jeho vlastních 
schopnostech, ale také aby se prosadily 

hlavní atributy svobodné společnosti. 
Jsem rád, že v průběhu občanských fór 
v Telnici probíhala setkání lidí kultivova-
nou formou debaty, a ne vyřizováním 
osobních účtů. Byl jsem rád součástí 
tohoto společenského procesu. Je nut-
né si ale uvědomit, že hodnocení této 
doby je stále ještě otevřenou záležitostí 
a že nějaká forma pokračující diskuse by 
měla být stále vedena.

Za rozhovor děkuje František Kroutil

• 
 ROZPIS VÁNOČNÍCH BOHOSLUŽEB

DEN DATUM MÍSTO SVÁTEK / SLAVNOST ČAS MŠE SV.

NEDĚLE 21. prosince 2014 TELNICE 4. neděle adventní  8.00

Sokolnice 4. neděle adventní  9.30

Prace 4. neděle adventní 11.00

PONDĚLÍ 22. prosince 2014 TELNICE roráty  6.30

ÚTERÝ 23. prosince 2014 TELNICE mše svatá 18.00

STŘEDA 24. prosince 2014 TELNICE Štědrý den (mše svatá se zaměřením i pro děti) 16.00

Prace Štědrý den 21.00

Sokolnice Štědrý den (půlnoční mše svatá) 24.00

ČTVRTEK 25. prosince 2014 TELNICE Slavnost Narození Páně  8.00

Sokolnice Slavnost Narození Páně  9.30

Prace Slavnost Narození Páně 11.00

PÁTEK 26. prosince 2014 TELNICE sv. Štěpán  8.00

Sokolnice sv. Štěpán  9.30

Prace sv. Štěpán 11.00

SOBOTA 27. prosince 2014 TELNICE sv. Jana Evangelisty  8.00

NEDĚLE 28. prosince 2014 TELNICE Svaté rodiny  8.00

Sokolnice Svaté rodiny  9.30

Prace Svaté rodiny 11.00

ÚTERÝ 30. prosince 2014 TELNICE mše svatá 18.00

STŘEDA 31. prosince 2014 TELNICE sv. Silvestr (děkovná mše sv.) 16.00

Prace sv. Silvestr (děkovná mše sv.) 17.00

ČTVRTEK 1. ledna 2015 TELNICE Slavnost Matky Boží Marie  8.00

Sokolnice Slavnost Matky Boží Marie  9.30

Prace Slavnost Matky Boží Marie 11.00

PÁTEK 2. ledna 2015 TELNICE první pátek v měsíci lednu 18.00

Sokolnice první pátek v měsíci lednu 16.30

SOBOTA 3. ledna 2015 TELNICE první sobota v měsíci lednu  8.00

NEDĚLE 4. ledna 2015 TELNICE 2. neděle po Narození Páně  8.00

Sokolnice 2. neděle po Narození Páně  9.30

Prace 2. neděle po Narození Páně 11.00

ÚTERÝ 6. ledna 2015 TELNICE Slavnost Zjevení Páně 18.00
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 TELNICKÉ AKCE V PROSINCI, LEDNU A ÚNORU

DATUM NÁZEV AKTIVITY POŘADATEL MÍSTO

 5. prosince Setkání se svatým Mikulášem Farnost Telnice Kostel sv. Jana Křtitele
 5. prosince Telnicí chodí Mikuláš T-Parlament Telnice
 5. prosince Mikulášská nadílka TJ Sokol Telnice Sokolovna
 6. prosince Zájezd do předvánoční Prahy (divadlo) Obec Telnice Praha
 7. prosince Divadelní představení Dračí princezna Obec Telnice Sokolovna
 9. prosince Pravidelné setkání Klubu aktivních seniorů KLAS Telnice Šatlava 
13. prosince Adventní koncert Dambořanky  

s Veronikou Slezákovou
Farnost Telnice Kostel sv. Jana Křtitele

13. prosince Veřejná secvičná TJ Sokol Telnice Sportovní hala
13. prosince Zájezd do sklářské hutě Olga Netolická Světlá nad Sázavou
14. prosince Vánoční setkání se seniory Obec Telnice
15. prosince Dětské vánoční hry Orel jednota Telnice Orlovna
22. prosince Vánoční náměstí T-Parlament Masarykovo nám.
24. prosince Dětská vánoční mše svatá Farnost Telnice Kostel sv. Jana Křtitele
26. prosince Turnaj jednotlivců v kuželkách Orel jednota Telnice Orlovna
26. prosince Štěpánský turnaj ve stolním tenise TJ Sokol Telnice Sokolovna
26. prosince Zpívání koled u betléma Farnost Telnice Kostel sv. Jana Křtitele
30. prosince Silvestrovská party pro děti Orel jednota Telnice Orlovna
30. prosince Telnice Open 2014 

(turnaj v tenisové čtyřhře)
Obec Telnice Sportovní hala

 3. ledna Tříkrálová sbírka Orel jednota Telnice Telnice
 4. ledna Vánoční koncert Farnost Telnice Kostel sv. Jana Křtitele
13. ledna Winter Cup Telnice Fotři Telnice Sportovní hala
13. ledna Pravidelné setkání Klubu aktivních seniorů KLAS Telnice Šatlava
16. ledna Orelský ples Orel jednota Telnice Orlovna
17. ledna Zájezd do Cíferu na obecní ples Obec Telnice Cífer (SK)
17. ledna Šibřinky Sokol Telnice Sokolovna
18. ledna Dětské radovánky Sokol Telnice Sokolovna
20. ledna Winter Cup Telnice Fotři Telnice Sportovní hala
27. ledna Pravidelné setkání Klubu aktivních seniorů KLAS Telnice Šatlava
27. ledna Winter Cup Telnice Fotři Telnice Sportovní hala
 3. února Winter Cup Telnice Fotři Telnice Sportovní hala
 7. února Školní ples ZŠ Telnice Orlovna
 7. února Futsalový turnaj pro děti Sokol Telnice Sportovní hala
 8. února Ministrantský florbalový turnaj Farnost Telnice Sportovní hala
10. února Pravidelné setkání Klubu aktivních seniorů KLAS Telnice Šatlava
10. února Winter Cup Telnice Fotři Telnice Sportovní hala
14. února Ostatkový průvod SDH Telnice Telnice
15. února Házená muži II. liga: 

TELNICE - PROSTĚJOV
oddíl házené TJ Sokol Telnice Sportovní hala

15. února Tradiční krojované ostatky Orel jednota Telnice Orlovna
21. února VI. sportovní ples oddíl házené TJ Sokol Telnice Sokolovna
22. února Házená muži II. liga:

TELNICE – KOSTELEC n. H.
oddíl házené TJ Sokol Telnice Sportovní hala

24. února Pravidelné setkání Klubu aktivních seniorů KLAS Telnice Šatlava
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TJ SOKOL  TELNICE  
SRDEČNĚ ZVE DĚTI, 

RODIČE I BABIČKU 

S DĚDOU 

                        

v pátek                                   
5.12.2014 
v 16:30 hod 

         na 

MIKULÁŠSKOU    
NADÍLKU 

v sále sokolovny 
 

Příjem balíčků od 16 hod v šatně sokolovny 
 

NA VŠECHNY SE TĚŠÍ MIKULÁŠ S POMOCNÍKY 

 
Orel jednota Telnice  

srdečně zve na 
 

 
PRO VŠECHNY VĚKOVÉ KATEGORIE

 

 
Prezentace 10:00 – 10:20 

Losování 10:20 – 10:30 
Zahájení 10:30 

 
Systém hry a počet hodů určí hlavní rozhodčí. 

 
Možnost přihlášení do 23. 12. 2014 u správce Orlovny  

v Telnici osobně nebo na tel. 544 224 040. 
 

NA POZDĚJŠÍ PŘIHLÁŠKY NEBUDE BRÁN ZŘETEL. 
TĚŠÍME SE NA VAŠI ÚČAST. 

 

 

Orel jednota Telnice, Masarykovo nám. 7, 664 59 Telnice, www.oreltelnice.cz, tel.: 544 224 040 

KVALITNÍ 
NĚMECKÁ A RAKOUSKÁ 

DROGERIE

www.drogerieu.eshop-zdarma.cz
ESHOP S OSOBNÍM ODBĚREM ZDE:

NAD VRBÍM 548, SOKOLNICE
Mobil: 604 313 917

Přijďte	si	zažít	neopakovatelnou	atmosféru	na	huti,	kde	uvidíte	zručnost	
a	řemeslný	um	sklářů,	čerpajících	při	své	práci	ze	zkušeností	předávaných	zde	
z	generace	na	generaci	již	po	několik	staletí.	Sledujte	na	vlastní	oči,	jak	se	mění	
roztavený	křišťál	o	teplotě	1	400 ºC formováním	ze	žhavé	koule	a	za	pomoci	
vlastních	forem	z	bukového	dřeva	na	elegantní	tvary	budoucích	výrobků	

oslňujících	svou	krásou	a	nádherným	leskem.	Jen	zde	uvidíte,	jak	probíhá	proces	
přejímání,	při	němž	dochází	ke	spojování	dvou	vrstev	roztaveného	křišťálu	–

barevného	a	čirého,	který	tvoří	základ	budoucího	výrobku.	Tento	výrobní	proces	
je	na	vrcholu	možností	ruční	výroby	a	pouze	ti	nejlepší	a	nejschopnější	skláři	jej	
dokážou	vyrábět.	O	náročností	výroby	svědčí	i	fakt,	že	nebyla	doposud	vynalezena	

žádná	metoda,	která	by	umožňovala	strojovou	výrobu.	
Vše,	co	zde	uvidíte,	je	100%	ruční	práce!

ZÁJEZD	DO	HUTĚ
Sklárna	Caesar	Crystal Bohemiae
Josefodol ‐ Světlá	nad	Sázavou
Sobota	– 13.	prosince	2014
Odjezd	v	10.00	hod.	z	Telnice	
z	parkoviště	U	Laštůvků.
Cena	zájezdu:	250	Kč	(bez	vstupného)
Exkurze	trvá	asi	hodinu:	prohlídka	práce	
sklářů	vč.	možnosti	vyzkoušení	foukání,	
prohlídka	práce	brusičů,	prohlídka	
hotových	výrobků	v	podnikové	prodejně	
a	prodej	za	ceny	od	výrobce.
Navštívíme	také	Vánoční	trhy	ve	Světlé	
nad	Sázavou Bližší	informace	a	rezervace	
míst	u	sl.	Olgy	Netolické,	tel:	777 469	518		
do	8.prosince	2014.

Těší	se	na	Vás	řidič	i	vedoucí	zájezdu…
Přijďte	si	zažít	neopakovatelnou	atmosféru	na	huti,	kde	uvidíte	zručnost	

a	řemeslný	um	sklářů,	čerpajících	při	své	práci	ze	zkušeností	předávaných	zde	
z	generace	na	generaci	již	po	několik	staletí.	Sledujte	na	vlastní	oči,	jak	se	mění	
roztavený	křišťál	o	teplotě	1	400 ºC formováním	ze	žhavé	koule	a	za	pomoci	
vlastních	forem	z	bukového	dřeva	na	elegantní	tvary	budoucích	výrobků	

oslňujících	svou	krásou	a	nádherným	leskem.	Jen	zde	uvidíte,	jak	probíhá	proces	
přejímání,	při	němž	dochází	ke	spojování	dvou	vrstev	roztaveného	křišťálu	–

barevného	a	čirého,	který	tvoří	základ	budoucího	výrobku.	Tento	výrobní	proces	
je	na	vrcholu	možností	ruční	výroby	a	pouze	ti	nejlepší	a	nejschopnější	skláři	jej	
dokážou	vyrábět.	O	náročností	výroby	svědčí	i	fakt,	že	nebyla	doposud	vynalezena	

žádná	metoda,	která	by	umožňovala	strojovou	výrobu.	
Vše,	co	zde	uvidíte,	je	100%	ruční	práce!

ZÁJEZD	DO	HUTĚ
Sklárna	Caesar	Crystal Bohemiae
Josefodol ‐ Světlá	nad	Sázavou
Sobota	– 13.	prosince	2014
Odjezd	v	10.00	hod.	z	Telnice	
z	parkoviště	U	Laštůvků.
Cena	zájezdu:	250	Kč	(bez	vstupného)
Exkurze	trvá	asi	hodinu:	prohlídka	práce	
sklářů	vč.	možnosti	vyzkoušení	foukání,	
prohlídka	práce	brusičů,	prohlídka	
hotových	výrobků	v	podnikové	prodejně	
a	prodej	za	ceny	od	výrobce.
Navštívíme	také	Vánoční	trhy	ve	Světlé	
nad	Sázavou Bližší	informace	a	rezervace	
míst	u	sl.	Olgy	Netolické,	tel:	777 469	518		
do	8.prosince	2014.

Těší	se	na	Vás	řidič	i	vedoucí	zájezdu…
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Do kostela sv. Jana Křtitele v sobotu 13. prosince 2014 v 17 hod. srdečně zve Telnická farnost. 
Realizováno za finanční podpory Obce Telnice, vstupné dobrovolné. 

ADVENTNÍ KONCERT

Dambořanky
s Veronikou Slezákovou 

 

Farnost Telnice  
zve všechny děti na 

 

Setkání se svatým 
Mikulášem 

 
v pátek 5. prosince 2014  

v 18.00 hodin 
v kostele sv. Jana Křtitele 

 
Účast vašich dětí nahlaste prosím  

do 29. 11. u Gabriely Vybíralové 
na telefonu: 731 109 681  

nebo na e-mailu: 
gabriela.vybiralova@centrum.cz.  

Příspěvek na dárkový balíček  
činí 50 korun.  

Těšíme se na milý večer ve společnosti  
tohoto svatého dobrodince. 
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SILVESTROVSKOU PARTY 
Orel jednota Telnice srdečně zve všechny děti na  

v úterý 30.12.2014 od 17.00  
na orlovne v Telnici  

www.oreltelnice.cz 

ˇ 

VÁNOČNÍ HRY 
Orel jednota Telnice srdečně zve všechny děti na 

 
Přijďte si společně zařádit a užít legrace, 

her, soutěží a zábavy… 
 

S sebou přezůvky a dobrou náladu. 
 

v pondělí 

15. 12. 2014 
od 17.00 hod.  

na Orlovně 
 



Telnický zpravodaj – prosinec 2014 Pozvánky a inzeráty 43

Přihlášení jednotlivců možno provést emailem na adrese: katerina.jedlickova@telnice.cz, osobně na obecním 
úřadě nebo telefonicky na čísle: 544 224 410. Startovné 100 Kč za hráče je třeba uhradit nejpozději 

do 15. prosince 2014 na obecním úřadě v Telnici v této době: Po, St, Čt  8‐18 h.; Út, Pá  8‐12 h. 
Tenisové páry budou na místě spravedlivě nalosovány. Diváci vstupné neplatí a jsou vítáni.
Přijďte s námi zakončit tenisovou sezonu v přátelské a pohodové povánoční atmosféře.
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Návštěva cíferských hodů   

27. září 2014






